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Dames en Heren,

Uw commissie heeft sectie 32 – FOD Economie, 
KMO, Middenstand en Energie (partim: Economie) 
van het ontwerp van algemene uitgavenbegroting voor 
het begrotingsjaar 2021 (DOC 55 1578/001), alsook de 
daarmee gerelateerde verantwoording en beleidsnota 
(DOC 55 1579/016 en 1580/013) besproken tijdens haar 
vergaderingen van 18, 23 en 30 november 2020.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer Pierre-Yves Dermagne, vice-eersteminister 
en minister van Economie en Werk, schetst eerst de 
economische situatie en uitdagingen van ons land. Hij 
stelt dat België een daling kent van de economische 
activiteit als gevolg van de coronacrisis.

We worden geconfronteerd met een ongekende ge-
zondheidscrisis. Zonder inperkingsmaatregelen zou het 
ziekenhuissysteem volledig worden overbelast, en zou de 
menselijke tol nog veel hoger zijn dan nu al het geval is.

Hoewel de inperking van bepaalde economische 
sectoren een aanzienlijke invloed heeft, lijkt de daling 
van het bbp vooral het gevolg te zijn van een daling van 
het consumenten- en ondernemersvertrouwen.

Bovendien is België een kleine, open economie en 
wordt ons land dus sterk getroffen door de afname van 
de economische activiteit in het buitenland.

De economische crisis is grotendeels opgevangen 
door de steunmaatregelen van de regering. De negatieve 
gevolgen voor de koopkracht van burgers en op het 
vermogen van bedrijven om de crisis te doorstaan, zijn 
daardoor verminderd. Onze economische stabilisatoren 
hebben ten volle hun rol gespeeld. En het is een geluk 
dat ons land kan rekenen op een sterke sociale zeker-
heid en robuuste openbare diensten.

Een belangrijk economisch neveneffect van de lock-
down is de versnelde digitalisering van onze samenle-
ving. Maar niet voor alle burgers en bedrijven verloopt 
deze transitie op dezelfde manier. Sommige bedrijven 
halen er meer voordeel uit, sommige burgers passen 
zich gemakkelijker aan. Het is daarom noodzakelijk 
om de digitalisering van de samenleving optimaal te 
benutten, en ervoor te zorgen dat niemand achterblijft in 
deze digitale transitie. Dit was een grote uitdaging vóór 
de gezondheidscrisis, vandaag is het een essentiële 
uitdaging geworden.

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné la section 32 – SPF 
Économie, PME, Classes moyennes et Énergie (partim: 
Économie) du projet de budget général des dépenses 
de l’année budgétaire 2021 (DOC 55 1578/001), ainsi 
que la justification et la note de politique générale y 
afférentes (DOC 55 1579/016 en 1580/013) au cours de 
ses réunions des 18, 23 et 30 novembre 2020.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. Pierre-Yves Dermagne, vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail, fait d’abord un 
tour d’horizon de la situation économique et des défis 
que doit relever notre pays. Il explique que la Belgique 
connaît un déclin de l’activité économique causé par la 
crise du coronavirus.

Le pays est confronté à une crise sanitaire sans 
précédent. Sans mesures de confinement, le système 
hospitalier serait complètement débordé et le bilan humain 
serait bien plus lourd que ce n’est le cas aujourd’hui.

Bien que les restrictions imposées à certains secteurs 
économiques aient un impact significatif, la baisse du 
PIB semble être principalement due à une baisse de 
la confiance des consommateurs et des entreprises.

De plus, la Belgique est une petite économie ouverte 
et donc très exposée au déclin de l’activité économique 
à l’étranger.

Le choc de la crise économique a été largement 
absorbé par les mesures de soutien prises par le gou-
vernement. Ces mesures ont permis de réduire l’impact 
négatif de la crise sur le pouvoir d’achat des citoyens 
et sur la capacité des entreprises à résister à la crise. 
Nos stabilisateurs économiques ont joué pleinement leur 
rôle. Et il est heureux que notre pays puisse compter 
sur une sécurité sociale et des services publics solides.

Un effet secondaire économique important du confi-
nement est la numérisation accélérée de notre société. 
Tous les citoyens et les entreprises ne vivent cependant 
pas cette transition de la même manière. Certaines 
entreprises en profitent davantage, certains citoyens 
s’adaptent plus facilement que d’autres. Il est donc 
nécessaire de faire un usage optimal de la numérisa-
tion de la société, et de veiller à ce que cette transition 
numérique ne laisse personne sur le côté. C’était déjà 
un défi majeur avant la crise sanitaire, et c’est devenu 
aujourd’hui un défi crucial.
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Armoedebestrijding is altijd één van de hoofdbe-
kommeringen van de minister geweest. In de huidige 
crisis is dat meer dan ooit het geval. De strijd tegen de 
overmatige schuldenlast vormt dan ook een belangrijk 
onderdeel van de invulling van zijn bevoegdheden op 
economisch vlak.

Bij die invulling zal de minister uitgaan van twee 
krachtlijnen, namelijk:

— een betere marktregulering;

— de verdediging van de meest kwetsbaren.

Het is namelijk de bedoeling te zorgen voor meer gelijk-
heid tussen de actoren, alsook de werkgelegenheid en 
de koopkracht van de consumenten en de werknemers 
te verdedigen.

De uitdagingen zijn talrijk, maar in de beleidsverklaring 
focust de minister op drie ervan, namelijk:

— de digitalisering van de economie;

— de strijd tegen overmatige schuldenlast;

— meer in het algemeen, een betere regulering met 
het oog op eerlijke mededinging, koopkracht (met inbe-
grip van de ontwikkeling van de circulaire economie), 
en consumentenrechten.

Digitalisering van de economie

Wat vooreerst de digitalisering van de economie 
betreft, merkt de minister op dat dit een belangrijke en 
positieve ontwikkeling is in onze samenleving. In een 
tijd waarin inperkingsmaatregelen zijn genomen om de 
gezondheidscrisis aan te pakken, heeft de digitalisering 
haar voordelen bewezen.

Alle nodige maatregelen moeten worden genomen 
om ervoor te zorgen dat mensen die lijden onder de 
digitale kloof, zoals ouderen en de meest kwetsbaren, 
niet aan de kant komen te staan. De minister zal daartoe 
een juridisch en economisch kader ontwikkelen om de 
digitale transitie van de economie mogelijk te maken, 
en zo de wetgeving aan te passen aan de nieuwe tech-
nologische uitdagingen. Dit betekent bijvoorbeeld dat 
de economische kansen die de digitale transitie biedt, 
met name big data en kunstmatige intelligentie, moeten 
worden gegrepen.

De minister zal ervoor zorgen dat het delen van gege-
vens op een verantwoorde manier gebeurt, met respect 

La lutte contre la pauvreté a toujours été au cœur des 
préoccupations du ministre. Elle l’est encore davantage à 
présent du fait de la crise économique. Dans les matières 
économiques, la lutte contre le surendettement occupera 
donc une place importante de son action.

Deux principes-clefs guideront les actions du ministre 
dans ses compétences économiques:

— une meilleure régulation des marchés; et

— la défense des plus fragiles.

Il s’agit en effet d’assurer davantage d’équité entre 
acteurs, de défendre l’emploi et le pouvoir d’achat des 
consommateurs et des travailleurs.

Les enjeux sont nombreux mais le ministre se foca-
lisera sur trois d’entre eux lors de cet exposé:

— la digitalisation de l’économie;

— la lutte contre le surendettement;

— et plus globalement une meilleure régulation visant 
à défendre une concurrence loyale, le pouvoir d’achat 
(dont le développement de l’économie circulaire), et les 
droits des consommateurs.

Numérisation de l’économie

En ce qui concerne tout d’abord la numérisation de 
l’économie, le ministre souligne qu’il s’agit d’une évo-
lution importante et positive de notre société. Certains 
de ses avantages apparaissent de manière évidente 
en cette période où des mesures de confinement sont 
prises pour faire face à la crise sanitaire.

Il convient toutefois de prendre toutes les mesures 
nécessaires pour que les personnes qui sont du mauvais 
côté de la fracture numérique, comme les personnes 
âgées et les personnes les plus vulnérables, ne soient 
pas laissées sur le bord de la route. À cette fin, le ministre 
mettra en place un cadre juridique et économique en 
vue de favoriser la transition numérique de l’économie 
et d’adapter la législation aux nouveaux défis technolo-
giques. Il s’agit par exemple de saisir les opportunités 
économiques qui se présentent dans le cadre de la 
transition numérique, et plus particulièrement dans le 
cadre des big data et de l’intelligence artificielle.

Le ministre veillera à ce que le partage de données 
s’opère de façon correcte, c’est-à-dire dans le respect de 
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voor de privacy, de autonomie en de bedrijfsgeheimen 
van alle betrokken partijen.

Kunstmatige intelligentie staat sinds 2018 bovenaan 
de Europese agenda. Eind 2018 hebben de Europese 
Commissie en de lidstaten een gezamenlijk plan voor 
kunstmatige intelligentie opgesteld. Dit plan zal eind dit 
jaar worden geactualiseerd. De minister zal het standpunt 
van België over deze kwestie coördineren.

Wat de digitalisering betreft, is de minister van plan 
de open-datastrategie van het Nationaal Instituut voor 
de Statistiek (Statbel) te verbeteren door van Statbel 
een pionier op dat vlak te maken.

De modernisering van de basisbankdienstverlening 
maakt deel uit van de uitdaging op het vlak van digita-
lisering. Niet elke burger heeft toegang tot de almaar 
meer gedigitaliseerde bankdiensten. De minister zal 
ervoor zorgen dat de toegang tot alle basisbankdiensten 
voor de kwetsbare groepen die aangepaste diensten 
nodig hebben, geen dode letter blijft. Het gaat daarbij 
bijvoorbeeld om mensen met een handicap, ouderen of 
mensen die geen digitale toegang tot de bankdiensten 
hebben. De digitale kloof mag de toegankelijkheid van 
alle met een betaalrekening verbonden diensten niet 
in de weg staan. De minister is dan ook van plan de 
basisbankdienstverlening te evalueren en te verbete-
ren, teneinde rekening te houden met de digitalisering 
van de sector en de zwaksten te beschermen, in het 
bijzonder diegenen die wegens de digitale kloof nadeel 
ondervinden.

Strijd tegen de overmatige schuldenlast

Ook de strijd tegen overmatige schuldenlast zal tij-
dens deze regeerperiode één van de prioriteiten van de 
minister zijn. Dat thema ligt hem nauw aan het hart; het 
is één van de belangrijkste vraagstukken in deze tijden 
van economische crisis.

In de eerste plaats moeten de kosten voor de ge-
rechtelijke en de minnelijke invordering van schulden 
omlaag. Het betreft zowel de kosten voor het optreden 
van de met de invordering van een schuld belaste be-
roepsbeoefenaar, als de kosten van de procedure zelf. 
In het bijzonder mag bij een onbetaalde factuur geen 
vergoeding worden gevraagd voor de eerste aanmaning. 
Dat is een eenvoudige en belangrijke maatregel in het 
regeerakkoord die de minister ten uitvoer wil leggen; hij 
bouwt daarbij onder meer voort op de lopende parle-
mentaire werkzaamheden ter zake.

Ten tweede zal studiewerk gebeuren inzake een 
modernisering van de wet van 5 juli 1998 betreffende de 

la vie privée, de l’autonomie et des secrets commerciaux 
de toutes les parties concernées.

Depuis 2018, l’intelligence artificielle figure en tête 
des préoccupations de l’UE. Fin 2018, la Commission 
européenne et les États membres ont élaboré un plan 
coordonné pour le développement de l’intelligence arti-
ficielle. Ce plan sera mis à jour à la fin de cette année. 
Le ministre coordonnera la position de la Belgique sur 
cette question.

Concernant le défi de la digitalisation, le ministre 
compte améliorer la “stratégie open data” de Statbel, 
notre institut national de statistiques. L’objectif est d’en 
faire un précurseur en la matière.

La modernisation des services bancaires fait partie 
de l’enjeu de la digitalisation. La digitalisation croissante 
des services bancaires n’est pas accessible à toute 
la population. Le ministre veillera à ce que l’accès à 
l’ensemble des services bancaires essentiels soit effectif 
et rendu possible pour les groupes vulnérables qui ont 
besoin de services adaptés. Il s’agit par exemple des 
personnes en situation de handicap, des personnes 
âgées ou des personnes qui n’ont pas d’accès numérique 
aux services bancaires. La fracture numérique ne peut 
entraver l’accessibilité à tous les services bancaires liés 
à un compte de paiement. Le ministre compte évaluer et 
améliorer les services fournis dans le cadre des services 
bancaires, afin de tenir compte de la digitalisation du 
secteur, et de protéger les plus faibles, en particulier les 
publics souffrant de la fracture numérique.

Lutte contre le surendettement

La lutte contre le surendettement sera également une 
des priorités du ministre pendant la législature. C’est un 
sujet qui lui tient à cœur, et qui est des plus importants 
en cette période de crise économique.

En premier lieu, il convient de réduire les coûts liés au 
recouvrement judiciaire et amiable des dettes. Il s’agit 
tant des coûts liés à l’intervention du professionnel 
chargé de récupérer une créance que des coûts liés à 
la procédure elle-même. Plus particulièrement, aucun 
frais ne peut être facturé pour le premier rappel en cas 
de facture impayée. Il s’agit d’une mesure simple et 
importante de l’accord de gouvernement, que le ministre 
compte mettre en œuvre, en s’appuyant notamment sur 
les travaux parlementaires en cours sur la question.

Deuxièmement, une modernisation de la loi du 5 juil-
let 1998 relative au règlement collectif de dettes et à la 
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collectieve schuldenregeling en naar de mogelijke ver-
koop uit de hand van de in beslag genomen onroerende 
goederen. Het is de bedoeling de burgers met een te 
hoge schuldenlast beter te beschermen en het risico op 
een terugval in de spiraal van overmatige schuldenlast 
zoveel mogelijk te beperken.

Ten derde moet ook het consumentenkrediet worden 
hervormd. Aangezien dergelijk krediet tot overmatige 
schuldenlast kan leiden, heeft de regering zich ertoe 
verbonden de regeling inzake consumentenkrediet te 
evalueren en aan te passen, teneinde de financieel 
zwakkere consument beter te beschermen. Te dien einde 
zal de minister met name beoordelen of de volgende 
maatregelen wenselijk zijn:

— beter toezicht, of zelfs een verbod op de verkoop 
van “disembodied” krediet, i.e. krediet dat niet is gekop-
peld aan een aankoop in de winkel;

— betere reglementering van de verkooppunten waar 
consumentenkrediet wordt aangeboden, alsook een 
verplichting om te voorzien in een afgescheiden ruimte 
waar de consument voldoende informatie krijgt;

— ondubbelzinnige voorlichting van de consument 
over de nulstellingstermijn (i.e. de periode voor de aan-
zuivering van het krediet) en de gevolgen ervan.

Betere regelgeving

De minister zal ook pleiten voor betere regelgeving. 
Drie principes zullen daarbij als leidraad dienen:

— eerlijke concurrentie;

— de verdediging van de koopkracht; en

— regelgeving om de rechten van de consument te 
verbeteren.

Inzake eerlijke mededinging is de minister van plan de 
werking van de Belgische Mededingingsautoriteit (BMA) 
te verbeteren, naar het voorbeeld van onze buurlanden. 
Bedoeling is het prijspeil te verlagen en de kwaliteit van 
de goederen en diensten in België te verbeteren, en zo 
de door de economische crisis ondermijnde koopkracht 
van de burgers op te krikken. Tevens zal de minister er-
voor zorgen dat de BMA de regering actiever adviseert 
bij het opstellen van wetgeving die van invloed is op de 
marktwerking. Er moet immers worden gewaarborgd 
dat de consument niet zwakker komt te staan door een 
grotere monopoliepositie van de bedrijven.

possibilité de vente de gré à gré des biens immeubles 
saisis sera étudiée. Le but est d’offrir une meilleure 
protection aux citoyens surendettés et de limiter le 
plus possible le risque de rechute dans la spirale du 
surendettement.

Troisièmement, le crédit à la consommation doit éga-
lement être réformé. On le sait, ce type de crédit peut 
être synonyme d’engrenage vers le surendettement. 
C’est pourquoi, le gouvernement s’est engagé à évaluer 
le régime du crédit à la consommation et à l’ajuster pour 
mieux protéger les consommateurs financièrement plus 
faibles. Pour ce faire, le ministre évaluera notamment 
l’opportunité de prendre les mesures suivantes:

— tout d’abord, mieux encadrer, voire interdire la 
vente de crédits “désincarnés”, c’est-à-dire sans lien 
avec un achat dans les magasins;

— ensuite, mieux réglementer et imposer, dans les 
lieux de vente qui proposent du crédit à la consomma-
tion, un espace réservé pour permettre une information 
suffisante du consommateur;

— enfin, mieux informer le consommateur de manière 
non équivoque sur l’échéance et les conséquences du 
délai de “zérotage” (c’est-à-dire le délai pour remettre 
à zéro son crédit).

Une meilleure réglementation

Le ministre plaidera également en faveur d’une meil-
leure réglementation. Trois principes joueront le rôle de 
fil rouge à cet égard:

— la concurrence loyale;

— la défense du pouvoir d’achat; et

— une réglementation visant à renforcer les droits 
des consommateurs.

En ce qui concerne la concurrence loyale, le ministre 
compte améliorer le fonctionnement de l’Autorité belge 
de la concurrence (ABC), à l’instar de ce qui a été fait 
dans nos pays voisins. L’objectif est de faire baisser 
les prix et d’améliorer la qualité des biens et services 
en Belgique, et ainsi améliorer le pouvoir d’achat des 
citoyens, mis à mal par la crise économique. Le ministre 
veillera à ce que l’ABC participe plus activement à 
conseiller le gouvernement lorsqu’il élabore une loi qui 
affecte le fonctionnement des marchés. Il convient en 
effet de s’assurer que les consommateurs ne soient 
pas déforcés, au détriment d’un plus grand pouvoir de 
monopole des entreprises.



71578/009DOC 55

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Om misbruik van economische afhankelijkheid, on-
eerlijke, misleidende en agressieve praktijken tussen 
ondernemingen, alsook oneerlijke bedingen in B2B-
overeenkomsten te verbieden, heeft België bovendien 
onlangs innovatieve wetgeving aangenomen. De uitvoe-
ring van die wetgeving zal met name worden gecontro-
leerd door zowel de BMA (wat misbruik van economi-
sche afhankelijkheid betreft) als door de Economische 
Inspectie (wat oneerlijke, misleidende en agressieve 
praktijken betreft).

Tot slot wil de minister de samenwerking tus-
sen het Prijzenobservatorium en de Belgische 
Mededingingsautoriteit verder optimaliseren.

Voorts zal de reglementering inzake de dienstverle-
nende intellectuele beroepen worden gemoderniseerd, 
teneinde de toegang daartoe te verbeteren. De minister 
streeft naar meer billijkheid en wil de kwaliteit van de 
gereglementeerde beroepen vrijwaren, zonder daarbij de 
belangen van de consumenten uit het oog te verliezen.

De rol van de Economische Inspectie is essentieel om 
de correcte werking van de economie te waarborgen. 
Tijdens de gezondheidscrisis is haar rol meer dan ooit 
relevant, met name op de volgende vlakken:

— de verkoop en de veiligheid van maskers en ander 
beschermingsmateriaal;

— de oneerlijke praktijken, inzonderheid de fictieve en 
frauduleuze onlinepraktijken ten gevolge van de crisis;

— het toezicht op het waardebonsysteem dat in de 
evenementen- en reissector wordt of werd toegepast;

— de bescherming van de gebruikers van financiële 
diensten die voortvloeien uit de genomen maatregelen 
inzake uitstel van betaling.

De minister zal er tevens voor zorgen dat de 
Economische Inspectie eindelijk een reglementaire 
grondslag krijgt om toe te zien op de toepassing van het 
ministerieel besluit houdende dringende maatregelen 
om de verspreiding van het coronavirus COVID-19 te 
beperken. Daartoe werd eindelijk een ministerieel besluit 
uitgevaardigd.

Daarnaast neemt de minister zich voor de Economische 
Inspectie een grotere rol te doen spelen in de strijd tegen 
het witwassen van geld, tegen namaak, tegen financiële 
misdrijven en tegen massafraude, alsook bij de controle 
van etikettering en van de kwaliteit van producten en 
voedingsmiddelen.

Par ailleurs, la Belgique s’est récemment dotée d’une 
législation innovante interdisant les abus de dépendance 
économique et les pratiques déloyales trompeuses et 
agressives entre entreprises ainsi que les clauses abu-
sives dans les contrats B2B. La mise en œuvre de cette 
législation fera l’objet d’un suivi particulier, à la fois par 
l’ABC – pour ce qui concerne les abus de dépendance 
économique – et par l’Inspection économique, pour ce 
qui concerne les pratiques déloyales trompeuses et 
agressives.

Enfin, le ministre souhaite optimiser davantage la 
coopération entre l’Observatoire des prix et l’ABC.

La réglementation sur les professions intellectuelles 
prestataires de services sera quant à elle modernisée 
afin d’améliorer l’accès à la profession. Le souci du 
ministre sera d’améliorer l’équité et de préserver la 
qualité des professions réglementées, tout en gardant 
à l’esprit l’intérêt des consommateurs.

L’inspection économique joue un rôle essentiel pour 
assurer un bon fonctionnement de l’économie. A l’heure 
de la crise sanitaire, son rôle est plus que jamais d’actua-
lité, en particulier concernant:

— la vente et la sécurité des masques et autres 
équipements de protection;

— les pratiques déloyales et en particulier les pratiques 
fictives et frauduleuses en ligne, à la suite de la crise;

— le suivi du système de bons à valoir qui est/a été 
appliqué dans les secteurs de l’événementiel et des 
voyages;

— la protection des utilisateurs de services financiers 
à la suite des possibilités prévues en matière de report 
de paiement.

Le ministre va aussi enfin doter l’Inspection écono-
mique d’une base réglementaire pour contrôler l’applica-
tion de l’arrêté ministériel “portant des mesures d’urgence 
pour limiter la propagation du coronavirus”. Un arrêté 
ministériel a enfin été finalisé.

Par ailleurs, il compte renforcer le rôle de l’Inspec-
tion économique dans la lutte contre le blanchiment, la 
contrefaçon, les méfaits financiers et la fraude de masse, 
ainsi que dans le contrôle de l’étiquetage et de la qualité 
des produits et denrées alimentaires.
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Voorts zullen in 2021 op Europees niveau alle veror-
deningen en richtlijnen in verband met overheidssteun 
worden herzien. De minister zal erop toezien dat bij 
die herziening rekening wordt gehouden met de Green 
Deal. Het Europese mededingingsbeleid moet immers 
worden aangepast aan de evolutie van de sociale en 
milieuvereisten.

De brexit-onderhandelingen zullen van nabij gevolgd 
worden om ervoor te zorgen dat de belangen van België 
zo goed mogelijk worden verdedigd. Het verzekeren van 
eerlijke concurrentie tussen Europese en Britse bedrij-
ven is een van de grootste uitdagingen. De minister zal 
bijzondere aandacht besteden aan de sectoren die het 
meeste risico lopen, met name door een tussenkomst 
van de “Brexit Adjustment Reserve” te vragen.

Op het vlak van de internationale handel zal de minis-
ter, in samenwerking met de gewesten, verder werken 
aan de oprichting van een filtermechanisme in België 
voor buitenlandse investeringen.

Op 28 juni 2019 hebben de Europese Commissie 
en de Mercosur een politiek akkoord bereikt over een 
handelsovereenkomst. De voorwaarden van deze over-
eenkomst zullen worden bekeken in het licht van onze 
hoge sociale en milieunormen. Deze normen moeten 
afdwingbaar en bindend zijn.

De minister zal ervoor zorgen dat handelsbescher-
mingsinstrumenten (antidumping op de prijzen, anti-
subsidiëring en vrijwaringsmaatregelen) op Europees 
niveau worden geactiveerd wanneer onze industrieën 
door oneerlijke praktijken worden bedreigd. Zijn aandacht 
gaat vooral uit naar de staal- en glasindustrie.

Tot slot zal de minister een bijdrage leveren om natio-
nale en internationale regelgeving aan te passen rond de 
verantwoordelijkheid van bedrijven inzake het respecteren 
van de mensenrechten en de waakzaamheidsplicht, 
om tegemoet te komen aan de aanbevelingen van het 
maatschappelijk middenveld.

Vervolgens geeft de minister aan dat een betere 
regulering de koopkracht moet verhogen.

Het regeerakoord bepaalt dat maatregelen zullen wor-
den genomen om ervoor te zorgen dat de eindverkoper 
een reëel en effectief verhaalrecht heeft tegenover de 
producent bij de toepassing van de wettelijke garantie-
regeling. Dat is een belangrijke stap in de ontwikkeling 
van de circulaire economie en in de verlenging van de 
levensduur van goederen. Zulks draagt ook bij aan de 
verhoging van de koopkracht en aan de verbetering van 
de duurzame ontwikkeling.

Enfin, l’ensemble des réglementations et lignes direc-
trices liées aux aides d’État seront revues en 2021 au 
niveau européen. Le ministre veillera à ce que cette 
révision tienne compte du Green Deal. La politique de 
concurrence européenne doit, en effet, être adaptée à 
l’évolution des exigences sociales et environnementales.

Les négociations sur le Brexit seront suivies de près 
afin de s’assurer que les intérêts de la Belgique soient 
défendus le mieux possible. Garantir les conditions d’une 
concurrence loyale entre les entreprises européennes et 
britanniques est l’un des plus grands défis à relever à cet 
égard. Le ministre accordera une attention particulière 
aux secteurs les plus exposés, notamment en sollicitant 
une intervention de la réserve d’ajustement au Brexit.

Dans le domaine du commerce international, le mi-
nistre continuera à travailler, en collaboration avec les 
Régions, à la création d’un mécanisme de filtrage des 
investissements étrangers en Belgique.

Le 28 juin 2019, la Commission européenne et le 
Mercosur ont conclu un accord politique sur un accord 
commercial. Les conditions de cet accord seront exa-
minées à la lumière de nos normes sociales et envi-
ronnementales. Ces normes doivent être exécutoires 
et contraignantes.

Le ministre veillera à ce que les outils de protection 
commerciale (procédures antidumping et antisubven-
tions, mesures de sauvegarde) soient activés au niveau 
européen lorsque nos industries sont menacées par des 
pratiques déloyales. Il prêtera surtout attention, dans ce 
cadre, aux industries de l’acier et du verre.

Enfin, dans le souci de répondre aux recommandations 
de la société civile, le ministre contribuera à l’adaptation 
des réglementations nationales et internationales concer-
nant la responsabilité des entreprises en matière de 
respect des droits de l’homme et du devoir de vigilance.

Le ministre aborde ensuite l’amélioration de la régle-
mentation en matière de protection du pouvoir d’achat.

L’accord de gouvernement prévoit que des mesures 
seront prises pour que le vendeur final ait un droit de 
recours réel et effectif vis-à-vis du producteur dans 
l’application du régime de la garantie légale. Il s’agit 
d’un chantier important pour développer l’économie 
circulaire et ainsi prolonger la durée de vie des biens. 
Cela participe également de l’amélioration du pouvoir 
d’achat et du développement durable. 
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De minister is tevens van plan de wettelijke garantiere-
geling te evalueren en na te gaan hoe deze kan worden 
verbeterd bij de volgende omzetting van de Europese 
richtlijn ter zake.

Samen met de minister van Klimaat, Leefmilieu, 
Duurzame Ontwikkeling en Green Deal en de adminis-
tratieve diensten zal de minister een federaal actieplan 
voor de circulaire economie uitwerken, waarmee voor-
namelijk wordt beoogd:

— het hergebruik van de op de markt gebrachte 
producten te bevorderen, en tegelijk aan te zetten tot 
het ontwikkelen van innoverende productiemethoden;

— de consumenten voor te lichten inzake en te be-
schermen tegen ingebouwde veroudering;

— de ondernemingen van de circulaire economie 
makkelijker toegang te verschaffen tot overheids- en 
privéfinanciering, en

— de samenwerking te bevorderen tussen de actoren 
van de circulaire economie in België en de buitenlandse 
actoren.

Energie is een basisbehoefte; het recht op toegang 
tot energie zou dan ook als dusdanig moeten worden 
erkend. Elkeen moet dus toegang hebben tot betaalbare 
energie.

De regering zal aan die nood tegemoetkomen door on-
der meer de overstap naar een andere energieleverancier 
te faciliteren. Ze zal erop toezien dat alle consumenten 
beter worden beschermd en dat de administratieve 
rompslomp wordt afgebouwd. De wetgeving inzake de 
energiefactuur zal dan ook verder worden hervormd.

Een betere marktregulering gaat hand in hand met 
een betere bescherming van de consument. De minister 
zal op dit domein samenwerken met zijn collega die 
verantwoordelijk is voor de consumentenbescherming.

Tijdens het Portugese voorzitterschap van de Raad van 
de Europese Unie zal België zich moeten positioneren 
op de “nieuwe consumentenagenda” die de Europese 
Commissie ons de komende weken zal voorleggen. 
De minister zal erop toezien dat er in deze agenda 
naar behoren rekening wordt gehouden met kwesties 
in verband met digitalisering, COVID-19 en het milieu.

Er zal een grondig analyse worden uitgevoerd van 
de problemen die de consumenten ondervinden bij de 
aankoop van gebouwen of de werken die eraan worden 

Le ministre compte également évaluer le système 
de la garantie légale et voir comment celui-ci peut être 
amélioré lors de la prochaine transposition de la directive 
européenne en la matière.

En collaboration avec la ministre du Climat, de l’Envi-
ronnement, du Développement durable et du Green Deal 
ainsi que l’administration, le ministre développera un 
plan d’action fédéral en faveur de l’économie circulaire. 
Ce plan visera essentiellement:

— à renforcer la circularité des produits mis sur le 
marché tout en encourageant le développement de 
modes de production innovants;

— à informer les consommateurs et à les protéger 
contre l’obsolescence programmée;

— à faciliter l’accès au financement public et privé 
pour les entreprises d’économie circulaire; et

— à renforcer la collaboration entre les acteurs de l’éco-
nomie circulaire en Belgique et sur la scène internationale.

L’énergie est un besoin fondamental et le droit à 
l’accès à l’énergie devrait être reconnu en tant que tel. 
Chacun doit donc avoir accès à une énergie abordable.

Le gouvernement répondra à ce besoin en assu-
rant notamment une transition plus facile vers un autre 
fournisseur d’énergie. Il veillera à assurer une meilleure 
protection de tous les consommateurs et à opérer une 
réduction des charges administratives. Ainsi, les tra-
vaux de réforme de la loi sur la facture d’énergie seront 
poursuivis.

Une meilleure réglementation du marché va de pair 
avec une meilleure protection des consommateurs. 
Le ministre travaillera dans ce domaine en concerta-
tion avec sa collègue en charge de la protection des 
consommateurs.

Durant la présidence portugaise du Conseil de l’Union 
européenne, la Belgique devra se positionner sur le 
“nouvel agenda du consommateur” que la Commission 
européenne nous présentera dans les prochaines se-
maines. Le ministre veillera à ce que cet agenda tienne 
dûment compte de questions liées à la numérisation, 
au COVID-19 et à l’environnement.

Une analyse approfondie des problèmes rencontrés 
par les consommateurs dans le cadre de l’acquisi-
tion d’immeubles ou de travaux réalisés sur eux sera 
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uitgevoerd. De consument is, in deze sector, vaak vol-
ledig onbeschermd, ook al staan er grote financiële 
bedragen op het spel. Daartoe zal worden onderzocht 
of het wenselijk is de wet van 9 juli 1971 tot regeling 
van de woningbouw en de verkoop van te bouwen of in 
aanbouw zijnde woningen (de “wet Breyne”) te moder-
niseren en het toepassingsgebied ervan te verbreden. 
Het doel is de belangen van de consumenten beter te 
dienen en hen met name te beschermen tegen het risico 
van insolventie van ondernemers.

De reisverboden die door de COVID-19-crisis zijn inge-
voerd, hebben de grenzen aangetoond van het Belgische 
systeem voor de bescherming van de consument tegen 
faillissementen in de reissector, dat is gebaseerd op 
een verzekeringsmechanisme. Dit mechanisme is niet 
ontworpen om het hoofd te bieden aan een systeemcrisis 
zoals we die nu meemaken. Er moet een aangepast en 
duurzaam mechanisme worden opgezet om:

— de sector in staat te stellen zijn verplichtingen na 
te komen;

— de bescherming van de consument in alle omstan-
digheden te garanderen;

— en de werkgelegenheid te beschermen.

De minister zal dit initiatief nemen in samenspraak 
met de minister van Financiën en de staatssecretaris 
voor Consumentenbescherming.

De minister zal tevens actie ondernemen tegen mis-
leidende reclame: het is bijvoorbeeld onaanvaardbaar 
dat een bedrijf zijn imago groener maakt, als dat in 
werkelijkheid niet het geval is (greenwashing).

De “Bel-me-niet-meer”-lijst beoogt ervoor te zorgen 
dat telefoonabonnees geen ongewenste telefoonreclame 
meer krijgen. De minister zal de doeltreffendheid en de 
toepassing van die regeling nagaan om het dagelijks 
leven van de consument aangenamer te maken en mis-
bruik door malafide ondernemingen te voorkomen. Hij 
is immers van plan ongewenste telemarketing tegen te 
gaan door de maximumboetes te verhogen en door de 
inschrijving op de “Bel-me-niet-meer”-lijst te faciliteren.

Class action is dan weer een recente regelgeving die 
een belangrijke stap voorwaarts is voor de consument 
en die garant staat voor een betere marktwerking. De 
richtlijn betreffende representatieve vorderingen ter be-
scherming van de collectieve belangen van consumenten, 
die tegen eind 2020 zou moeten worden aangenomen, 
zal in Belgisch recht worden omgezet. Met het oog 
daarop zal de huidige regelgeving inzake class action 

effectuée. Dans ce secteur, les consommateurs sont 
souvent dépourvus de toute protection, même lorsque 
des sommes importantes sont en jeu. À cette fin, l’oppor-
tunité de moderniser et d’élargir le champ d’application 
de la loi du 9 juillet 1971 réglementant la construction 
d’habitations et la vente d’habitations à construire ou 
en voie de construction (“loi Breyne”) sera examinée. 
L’objectif est de mieux servir les intérêts des consom-
mateurs et en particulier de protéger ceux-ci contre le 
risque d’insolvabilité des entrepreneurs.

Les interdictions de voyager instaurées par la crise du 
COVID-19 ont montré les limites du système belge de 
protection des consommateurs contre les faillites dans 
le secteur des voyages, qui repose sur un mécanisme 
d’assurance. Ce mécanisme n’a pas été conçu pour 
faire face à une crise systémique comme celle que nous 
connaissons actuellement. Un mécanisme adapté et 
durable doit être mis en place:

— pour permettre au secteur de remplir ses obligations;

— pour assurer la protection des consommateurs en 
toutes circonstances;

— et pour protéger les emplois.

Le ministre prendra cette initiative en concertation 
avec le ministre des Finances et la secrétaire d’État à 
la Protection des consommateurs.

Le ministre veillera également à prendre des mesures 
contre la publicité trompeuse: nous ne pouvons par 
exemple pas permettre qu’une entreprise verdisse 
son image si cela ne se traduit pas dans les faits 
(greenwashing).

La liste “Ne m’appelez plus” a pour objectif de garantir 
aux abonnés téléphoniques de ne plus recevoir d’appels 
publicitaires indésirables par téléphone. Le ministre 
étudiera l’efficacité et l’application de cette liste pour 
améliorer le quotidien des consommateurs et éviter 
les abus d’entreprises malveillantes. Il compte en effet 
lutter contre le démarchage téléphonique intempestif, en 
envisageant une augmentation des plafonds d’amendes 
et en facilitant l’inscription à la liste “Ne m’appelez plus”.

L’action de groupe ou class action, quant à elle, est 
une réglementation récente qui a marqué un progrès 
important pour les consommateurs et qui est synonyme 
d’un meilleur fonctionnement du marché. La directive 
relative aux actions représentatives dans le domaine de 
la protection des intérêts collectifs des consommateurs, 
qui devrait être adoptée d’ici fin 2020, sera transposée 
en droit belge. À cet effet, une évaluation approfondie de 
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grondig moeten worden geëvalueerd en verbeterd, met 
name door de betrokken partijen (bijvoorbeeld consu-
mentenrechtenorganisaties) te raadplegen.

De werking van de ombudsdiensten zal, na evaluatie, 
moeten worden bijgestuurd om ervoor te zorgen dat 
de consument verzekerd is van een doeltreffende en 
makkelijk toegankelijke geschillenbeslechting. Aan die 
werking zal tevens meer ruchtbaarheid moeten worden 
gegeven, zodat de consument meer vertrouwd raakt met 
de ombudsdiensten.

De verzekeringen moeten beter worden gereguleerd 
om de koopkracht en de bescherming van de consumen-
ten te verbeteren. De consument moet verzekerings- en 
financiële producten makkelijker kunnen vergelijken en 
van verzekeraar kunnen veranderen. Inzonderheid moet 
worden gezorgd voor meer transparantie inzake de 
verzekeringsproducten en -premies. Dat zal gebeuren 
door de transparantie van de minimale wettelijke con-
tractvoorwaarden voor de belangrijkste verzekeringspro-
ducten te verbeteren en door vergelijkingsinstrumenten 
op te zetten.

Om de consument te informeren over de reik-
wijdte van de belangrijkste verzekeringen, zal de 
Verzekeringscommissie belast worden met het opstel-
len van een minimumdekking voor de voornaamste 
verzekeringen, naar het voorbeeld van de bestaande 
minimumvoorwaarden inzake wettelijke aansprakelijk-
heid voor voertuigen. Het opzet is tweeledig:

— duidelijk geformuleerde en voldoende bescherming 
bieden voor dergelijke verzekeringen; en

— de consument in staat stellen de prijzen makkelijk 
te vergelijken, met het oog op het bewerkstelligen van 
een betere prijs-kwaliteitverhouding.

Voorts moet de consument de mogelijkheid krijgen 
zijn verzekeringscontracten makkelijker op te zeggen. 
Daartoe wil de minister de regels voor het opzeggen van 
die contracten vereenvoudigen en de aanbiedingen en 
kosten van flankerende producten (schuldsaldoverzeke-
ring, brandverzekering enzovoort) transparanter maken.

Met betrekking tot het raamwerk voor de vergoe-
dingsregeling gaan in de verzekeringssector stemmen 
op voor een snellere schadevergoeding. In dat verband 
zal verzekeraar zo snel mogelijk kennis mogen nemen 
van de medische gegevens die strikt noodzakelijk zijn 
voor de uitvoering van de overeenkomst. Het recht om 
vergeten te worden, zal worden uitgebreid tot andere 
chronische ziekten worden uitgebreid.

la réglementation actuelle sur l’action de groupe devra 
être menée et cette réglementation améliorée, notam-
ment en consultant les parties concernées comme les 
associations de défense des droits des consommateurs.

Le fonctionnement des services de médiation devra, 
après évaluation, être adapté pour que le consomma-
teur puisse avoir la garantie de pouvoir compter sur un 
règlement des litiges efficace et facilement accessible. 
Il conviendra également d’améliorer la publicité de leur 
existence auprès des consommateurs concernés.

Les assurances doivent être mieux régulées dans 
l’optique d’un meilleur pouvoir d’achat et d’une meilleure 
protection des consommateurs. Il convient de faciliter 
pour le consommateur la comparaison des produits 
d’assurance et financiers, et le changement d’opérateur. 
Il s’agit en particulier d’assurer une meilleure transpa-
rence des produits d’assurance et des primes. Cela 
se fera via une meilleure transparence des conditions 
contractuelles légales minimales pour les assurances 
les plus importantes, ainsi que via la mise en place 
d’outils de comparaison.

Afin d’éclairer le consommateur sur la portée des 
assurances les plus importantes, la Commission des 
assurances sera chargée de rédiger, à l’instar de ce qui 
existe en matière de conditions minimales en respon-
sabilité civile automobile, une couverture minimum en 
ce qui concerne les assurances les plus importantes. 
L’objectif est double:

— offrir, en termes clairs, une protection suffisante 
pour ces assurances; et

— permettre aux consommateurs de comparer faci-
lement les prix, dans l’optique d’améliorer le rapport 
qualité-prix.

Par ailleurs, il faut laisser la possibilité au consomma-
teur de résilier ses contrats d’assurance plus facilement. 
Pour y parvenir, le ministre envisagera une simplification 
des règles de résiliation de ces contrats et de rendre les 
offres et le coût des produits annexes (assurance solde 
restant dû, assurance incendie, etc.) plus transparents.

En matière d’encadrement de l’indemnisation, diverses 
voix dans le domaine des assurances se sont élevées 
en faveur d’une indemnisation plus rapide. Aussi, il sera 
permis à l’assureur de prendre connaissance le plus 
rapidement possible des données médicales strictement 
nécessaires à l’exécution du contrat. Le droit à l’oubli 
sera, lui, étendu à d’autres maladies chroniques.
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Wat de insolventieverzekering voor de reisbranche 
betreft, merkt de minister op dat de COVID-19-crisis ern-
stige gevolgen heeft gehad voor de reisindustrie. Samen 
met de toezichthouders, de minister van Financiën en de 
staatssecretaris voor Consumentenbescherming zal de 
bestaande situatie worden bestudeerd en geëvalueerd 
om oplossingen te zoeken die de consument en de 
werkgelegenheid in de sector beschermen.

In lijn met van de aanbevelingen van de parlementaire 
onderzoekscommissie “Terroristische aanslagen” is het 
belangrijk om alle slachtoffers van een terroristische aan-
slag beter te beschermen, of ze nu verzekerd zijn of niet.

In het kader van de wet van 1 april 2007 betreffende 
de verzekering tegen schade veroorzaakt door terrorisme 
heeft de sector al initiatieven genomen om het schade-
vergoedingsproces te verbeteren en te versnellen, onder 
meer door conventioneel unieke expertise in te voeren. 
Er moet echter nog steeds werk worden gemaakt van 
één enkel contactpunt voor alle slachtoffers. Een snellere 
vergoeding voor lichamelijke letsels en morele schade 
moet voor elk slachtoffer worden verzekerd.

Er zal een pragmatische oplossing worden gezocht, 
zodat in het geval van een terroristische aanslag alle 
slachtoffers kunnen worden vergoed volgens een efficiënte 
procedure met respect voor de slachtoffers, ongeacht 
de plaats van de aanslag en de gebruikte middelen.

Er zal een codificatie van het verzekeringsrecht worden 
uitgevoerd. Een dergelijke codificatie moet zorgen voor 
meer samenhang in de regels en een betere leesbaar-
heid van de complexe materie.

In zijn arrest van 14 mei 2020 heeft het Hof van Justitie 
van de Europese Unie bepaald dat de vrije keuze van 
een advocaat ook in geval van gerechtelijke en buitenge-
rechtelijke bemiddeling moet worden gewaarborgd. De 
wet moet derhalve worden aangepast om die uitbreiding 
van de rechten van de rechtzoekenden op te nemen.

Na de aanneming van de op stapel staande richtlijn 
van het Europees Parlement en de Raad tot wijziging 
van richtlijn 2009/103/EG van 16 september 2009 be-
treffende de verzekering tegen de wettelijke aanspra-
kelijkheid waartoe de deelneming aan het verkeer van 
motorrijtuigen aanleiding kan geven en de controle op 
de verzekering tegen deze aansprakelijkheid, zal ons 
land overgaan tot de omzetting ervan.

Intellectuele eigendom en auteursrechten

De hervorming van het octrooistelsel in Europa is 
het langstlopende project binnen de interne markt. 
Die hervorming omvat twee onderdelen, namelijk het 

En ce qui concerne l’assurance d’insolvabilité pour le 
secteur des voyages, le ministre souligne que la crise 
du COVID-19 a eu de lourdes conséquences pour ce 
secteur. La situation existante sera étudiée et évaluée 
en concertation avec les autorités de contrôle, le ministre 
des Finances et la secrétaire d’État à la Protection des 
consommateurs, afin de rechercher des solutions pour 
protéger les consommateurs et l’emploi dans le secteur.

Conformément aux recommandations de la commission 
d’enquête parlementaire “Attentats terroristes”, il importe 
de mieux protéger toutes les victimes d’un attentat ter-
roriste, qu’elles soient assurées ou non.

Dans le cadre de la loi du 1er avril 2007 relative à l’assu-
rance contre les dommages causés par le terrorisme, 
le secteur a déjà pris des initiatives afin d’améliorer et 
d’accélérer le processus d’indemnisation, notamment 
en instaurant conventionnellement l’expertise unique. 
Il convient encore de créer un point de contact unique 
pour toutes les victimes et de garantir l’indemnisation 
plus rapide des lésions corporelles et du dommage 
moral de toute victime.

Une solution pragmatique sera recherchée afin qu’en 
cas d’attentat terroriste, toutes les victimes puissent être 
indemnisées indépendamment du lieu de l’attentat et 
du moyen utilisé, selon une procédure efficiente res-
pectueuse des victimes.

Une codification du droit des assurances sera effec-
tuée en vue d’assurer une meilleure cohérence de la 
réglementation, ainsi qu’une meilleure lisibilité de cette 
matière complexe.

Par son arrêt du 14 mai 2020, la Cour de Justice de 
l’Union européenne a précisé que le libre choix d’un 
avocat doit également être garanti en cas de médiation 
judiciaire et extra judiciaire. La loi doit donc être adaptée 
pour reprendre cette extension des droits des justiciables.

Dès que la proposition de directive du Parlement 
européen et du Conseil modifiant la directive 2009/103/
CE du 16 septembre 2009 concernant l’assurance de la 
responsabilité civile résultant de la circulation de véhi-
cules automoteurs et le contrôle de l’obligation d’assurer 
cette responsabilité sera adoptée, sa transposition sera 
mise en œuvre.

Propriété intellectuelle et droits d’auteurs

La réforme du système des brevets en Europe est 
le plus ancien chantier du marché intérieur. Les deux 
volets de cette réforme sont le brevet unitaire et la 
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eenheidsoctrooi en de centralisatie van de octrooige-
schillen bij het eengemaakte octrooigerecht.

Het eenheidsoctrooi is zonder twijfel een essentieel 
instrument om dynamiek te brengen in de innovatiemarkt 
en om onze bedrijven, onderzoekscentra en universitei-
ten betere mogelijkheden te bieden om hun innovaties 
te gelde te maken.

De invoering van een gecentraliseerd systeem voor 
geschillenbeslechting, dat efficiënter is en kwaliteitsvolle 
rechtspraak voortbrengt, zal de marktdeelnemers meer 
rechtszekerheid bieden.

Een en ander maakt deel uit van de economische 
relancemaatregelen en van het nieuwe industriebeleid 
van de Europese Unie; de minister zal erop toezien dat 
die zaken in 2021 worden verwezenlijkt.

De modernisering van de diverse systemen voor 
industriële eigendom (octrooien, aanvullende bescher-
mingscertificaten, kwekersrechten) wordt eveneens 
voortgezet, teneinde het gebruik ervan door de innova-
tieve ondernemingen – in het bijzonder de kmo’s – te 
ondersteunen en aldus de rechtszekerheid te vergroten.

Een ander gewichtig project is de aanpassing van het 
auteursrecht aan de huidige digitale omgeving. richtlijn 
(EU) 2019/790 van het Europees Parlement en de Raad 
van 17 april 2019 inzake auteursrechten en naburige 
rechten in de digitale eengemaakte markt en tot wijziging 
van richtlijnen 96/9/EG en 2001/29/EG moet tegen 7 juni 
2021 worden omgezet. Die richtlijn betreft onder meer 
uitzonderingen op het auteursrecht, de bescherming 
van perspublicaties tegen onlinegebruik, het gebruik van 
beschermde content door platformen zoals YouTube, 
alsook bepalingen inzake het auteurscontractenrecht.

Ook op het internet moeten de auteursrechten in acht 
worden genomen. Het is in dat verband aangewezen 
snel en krachtdadig te kunnen optreden tegen inbreu-
ken op het auteursrecht die op het internet duidelijk op 
grote schaal worden gepleegd. Ter zake werden in ons 
land de jongste jaren diverse raadplegingen gehouden 
en studies gemaakt; de tijd is nu rijp om daadwerkelijk 
werk te maken van een dergelijke regeling.

Tot besluit geeft de minister aan dat de uitdagingen 
op economisch gebied talrijk zijn en zeer belangrijk zijn 
voor de burgers en de ondernemingen. Zijn beleid ter 
zake zal steeds worden gevoerd op grond van met twee 
beginselen, namelijk:

— een betere marktregulering;

centralisation du contentieux des brevets auprès de la 
Juridiction unifiée du brevet.

Le brevet unitaire est, sans aucun doute, un outil 
essentiel pour dynamiser le marché de l’innovation et 
offrir à nos entreprises, centres de recherche et univer-
sités de meilleures possibilités de valorisation de leurs 
innovations.

La mise en place d’un système centralisé de règlement 
des litiges, plus efficace et générant une jurisprudence 
de qualité, offrira quant à lui davantage de sécurité 
juridique pour les opérateurs économiques.

Ce sont des mesures de relance de l’économie et de 
la nouvelle politique industrielle de l’Union européenne 
et le ministre veillera à ce qu’elles voient le jour en 2021.

La modernisation des différents systèmes de propriété 
industrielle (brevets, certificats complémentaires de 
protection, droit d’obtention végétale) sera également 
poursuivie. Elle permet en effet de soutenir l’utilisation 
de ces systèmes par les entreprises innovantes, particu-
lièrement les PME, et de renforcer la sécurité juridique.

Un autre chantier important sera l’actualisation du droit 
d’auteur dans l’environnement numérique. La transpo-
sition de la directive (UE) 2019/790 sur le droit d’auteur 
et les droits voisins dans le marché unique numérique 
et modifiant les directives 96/9/CE et 2001/29/CE doit 
être réalisée pour le 7 juin 2021. Il s’agit notamment 
d’exceptions au droit d’auteur, de la protection des 
publications de presse en ce qui concerne les utilisa-
tions en ligne, de l’utilisation de contenus protégés par 
des plates-formes comme YouTube et de dispositions 
relatives au droit des contrats d’auteur.

Les droits d’auteur doivent également être respectés 
sur internet. Dans ce contexte, il convient de pouvoir 
prendre des mesures rapides et efficaces contre les 
infractions au droit d’auteur commises sur internet de 
manière claire et à grand échelle. Différentes consulta-
tions et études ont déjà été menées dans ce cadre en 
Belgique au cours des dernières années et le moment 
est venu de travailler de manière efficace sur un tel 
mécanisme.

Le ministre conclut en indiquant que les enjeux en 
matière d’économie sont nombreux et fondamentaux 
pour les citoyens et les entreprises. Tout au long de son 
action dans ces matières, il aura toujours à l’esprit deux 
principes fondamentaux:

— une meilleure régulation des marchés; et
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— de verdediging van de meest kwetsbaren.

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) maakt uit de 
beleidsverklaring op dat de minister veel zaken zal 
analyseren en evalueren. Dit is een mooie eerste stap, 
maar het valt te hopen dat het daar niet bij zal blijven 
en dat er concrete acties zullen volgen. Onze economie 
heeft vandaag de dag meer dan ooit nood aan concrete 
stappen vooruit.

Het lid mist enkele zaken in het beleid dat de minister 
de komende jaren wil voeren.

Om te beginnen ligt de focus sterk op de consumen-
ten en kwetsbaren, terwijl onze ondernemingen wel de 
motor van de economie vormen. Het is absoluut nodig 
dat consumenten de nodige bescherming krijgen en 
ook de uitbreiding van de Economische Inspectie in de 
strijd tegen de oneerlijke handelspraktijken is een goede 
zaak. Een ander positief aspect is dat de minister de 
transparantie voor de consumenten wil verhogen, bij-
voorbeeld inzake energieprijzen of contractvoorwaarden 
van verzekeringen. Men mag echter niet vergeten dat 
langs de andere kant de ondernemingen staan en het 
kan niet de bedoeling zijn dat zij gestraft worden door 
dit beleid ten voordele van de consument. Hoe denkt de 
minister deze balans te kunnen vinden? Een voorbeeld 
is het afbouwen van de schuldenlast voor consumenten: 
absoluut een nobel doel, maar aanmaningen brengen 
wel degelijk kosten met zich voor bedrijven, niet het 
minst gelet op de hoge personeelskosten in dit land.

Een ander belangrijk probleem zijn de zombiebedrij-
ven. De ECB voert al jaren een laag rentebeleid, wat het 
sowieso al makkelijker maakt voor zombiebedrijven om 
te blijven bestaan. Het moratorium op faillissementen dat 
opnieuw in het leven is geroepen, draagt er nog aan bij 
dat financieel ongezonde bedrijven toch blijven overleven. 
Deze worden momenteel kunstmatig in leven gehouden, 
maar zullen later toch failliet gaan. Uiteindelijk infecteren 
zij een hele keten van bedrijven, waardoor ook andere 
bedrijven overkop dreigen te zullen gaan. Bovendien zal 
het gerecht, wanneer het moratorium zal worden opge-
heven, al deze faillissementen niet kunnen verwerken, 
waardoor een eventuele doorstart van bepaalde bedrijven 
wordt bemoeilijkt. In het slechtste geval worden ook de 
banken geraakt door deze faillissementen, wanneer zij 

— la défense des plus fragiles.

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) conclut de l’exposé 
d’orientation politique que le ministre a l’intention d’analy-
ser et d’évaluer de nombreux éléments. C’est un premier 
pas très prometteur, mais l’intervenante espère que le 
ministre n’en restera pas là et que des actions concrètes 
suivront. Aujourd’hui plus que jamais, notre économie 
a besoin de mesures concrètes.

La membre estime par ailleurs qu’il manque certains 
éléments dans la politique que le ministre a l’intention 
de mener dans les années à venir.

Tout d’abord, l’accent est fortement mis sur les consom-
mateurs et les personnes vulnérables, alors que nos 
entreprises sont le moteur de l’économie. Il est bien 
entendu capital que les consommateurs bénéficient de 
la protection nécessaire. L’extension de l’Inspection 
économique en ce qui concerne la lutte contre les pra-
tiques commerciales déloyales est également une bonne 
chose. Autre point positif: le ministre prévoit d’améliorer 
la transparence pour les consommateurs, notamment 
en ce qui concerne les prix de l’énergie ou les condi-
tions contractuelles en matière d’assurances. Mais il ne 
faut pas oublier les entreprises, qui ne doivent pas être 
pénalisées par cette politique au profit du consommateur. 
Comment le ministre compte-t-il trouver cet équilibre? 
L’intervenante cite l’exemple de la réduction progressive 
du surendettement des consommateurs: il s’agit certes 
d’un objectif noble, mais les mises en demeure ont un 
coût pour les entreprises - notamment en raison des 
coûts de personnel élevés que nous connaissons en 
Belgique.

Un autre problème important est celui des entreprises 
zombies. La BCE mène depuis des années une poli-
tique de taux d’intérêt bas, ce qui favorise la survie de 
ces entreprises. Le moratoire sur les faillites qui a été 
réintroduit contribue également à la survie d’entreprises 
qui ne sont pas financièrement saines. Celles-ci sont 
aujourd’hui maintenues artificiellement en vie, mais la 
faillite est inévitable. Elles finiront par infecter toute une 
chaîne d’entreprises, qui risquent donc de connaître le 
même sort. De plus, lorsque le moratoire sera levé, les 
tribunaux ne seront pas en mesure de traiter toutes ces 
faillites, ce qui compromettra le redémarrage éventuel de 
certaines entreprises. Dans le pire des cas, les banques 
seront également affectées par ces faillites car elles ne 
reverront plus leur argent. On est actuellement en train 
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hun geld niet meer terugzien. Op Europees niveau wordt 
momenteel beslist om de regels voor (synthetische) se-
curitisatie te versoepelen om zo banken te helpen van 
deze slechte kredieten af te geraken. De N-VA staat hier 
absoluut niet achter, omdat men dezelfde fouten dreigt 
te maken als in de vorige financiële crisis. Is de minister 
zich bewust van de problemen rond de zombiebedrijven 
en de gevaren die ze met zich meebrengen voor onze 
economie? Wat gaat hij daartegen ondernemen? Hoe 
kunnen wij volgens hem uit deze vicieuze cirkel geraken?

In de beleidsnota van de minister staat het volgende 
te lezen: “[d]e naleving van de regels van de econo-
mische mededinging is de basis waarop de Belgische 
economie steunt om gezonde concurrentievoorwaarden 
tussen ondernemingen te garanderen.” Het lid is het daar 
volmondig mee eens, maar wenst te vernemen hoe de 
minister die naleving gaat afdwingen.

De N-VA-fractie heeft een voorstel van resolutie 
ingediend met het oog op een duurzame verlaging 
en een betere monitoring van de supermarktprijzen 
(DOC 55 1449/001). Ook de minister gaf aan bewust te 
zijn van het feit dat de prijzen in ons land vaak hoger 
liggen dan in de ons omringende landen. Het voorstel 
van resolutie haalt daarvoor verschillende oorzaken 
aan, waaronder de territoriale leveringsbeperkingen. 
Supermarkten krijgen in ons land vaak niet de kans om 
te handelen met een leverancier naar keuze, waardoor ze 
de prijzen van hun producten hoger moeten zetten. De 
minister zegt dit met de Benelux te zullen onderzoeken. 
Zal hij daarbij ook Duitsland en Frankrijk betrekken? Is 
hij van plan wetgevende initiatieven te nemen om dit 
probleem aan te pakken?

In voormeld voorstel van resolutie roepen de N-VA-
leden ook op de regelgeving aan te passen aan de 21e 
eeuw. De minister geeft zelf ook aan dat hij de regels wil 
aanpassen aan de huidige maatschappij. Zal hij zulke 
aanpassingen ook overwegen in dit kader? Het lid denkt 
bijvoorbeeld aan het aanmoedigen van de e-commerce; 
de minister belooft dit te ondersteunen, maar om te kun-
nen concurreren met onze buurlanden zal onder meer de 
regelgeving rond avond- en nachtarbeid moeten worden 
herbekeken. Gaat de minister hieromtrent wetgevende 
initiatieven nemen?

De minister wil de BMA meer armslag geven. Er 
bestaan echter verschillende andere marktregulatoren 
in dit land, zoals het BIPT en de FSMA. Die vallen niet 
alle onder zijn bevoegdheid, maar het lijkt mevrouw 
Houtmeyers aangewezen deze regulatoren te fusioneren 
tot één orgaan. Middelen zouden op die manier efficiënter 
en effectiever kunnen worden ingezet. Gaat de minister 
onderzoeken of een dergelijke fusie mogelijk is?

d’assouplir les règles sur la titrisation (synthétique) au 
niveau européen afin d’aider les banques à se défaire de 
ces mauvais crédits. La N-VA est totalement opposée à 
cette stratégie, car on risque de faire les mêmes erreurs 
que lors de la précédente crise financière. Le ministre est-il 
conscient des problèmes liés aux entreprises zombies 
et des dangers que celles-ci représentent pour notre 
économie? Que compte-t-il faire à ce sujet? Comment 
pouvons-nous selon lui sortir de ce cercle vicieux?

Dans la note de politique générale du ministre, on peut 
lire ce qui suit: “Le respect des règles de concurrence 
économique constitue le socle sur lequel l’économie belge 
s’appuie pour garantir les conditions concurrentielles 
saines entre les entreprises”. La membre y souscrit sans 
réserve, mais souhaiterait savoir comment le ministre 
imposera ce respect.

Le groupe N-VA a déposé une proposition de résolution 
relative à une réduction durable et à un meilleur suivi 
des prix dans les supermarchés (DOC 55 1449/001). Le 
ministre a lui aussi indiqué qu’il était conscient du fait 
que les prix dans notre pays sont souvent plus élevés 
que dans les pays voisins. La proposition de résolution 
en relève différentes causes, notamment les restrictions 
territoriales en matière d’approvisionnement. Dans notre 
pays, les supermarchés n’ont souvent pas la possibilité 
de choisir leur fournisseur, et ils doivent donc demander 
un prix plus élevé pour leurs produits. Le ministre indique 
qu’il examinera cela avec le Benelux. Y associera-t-il 
également l’Allemagne et la France? A-t-il l’intention de 
prendre des initiatives législatives en vue de s’attaquer 
à ce problème?

Dans la proposition de résolution précitée, les membres 
de la N-VA demandent aussi d’adapter la réglementation 
au 21e siècle. Le ministre indique lui aussi qu’il souhaite 
adapter les règles à la société actuelle. Envisagera-t-il 
aussi ce type d’adaptations dans ce cadre? La membre 
songe par exemple à l’encouragement de l’e-commerce; 
le ministre promet de le soutenir, mais pour pouvoir 
entrer en concurrence avec nos pays voisins, il faudra 
notamment réexaminer la réglementation sur le travail de 
soirée et de nuit. Le ministre prendra-t-il des initiatives 
en la matière?

Le ministre souhaite donner plus de liberté d’action à 
l’ABC. Il existe cependant aussi d’autres régulateurs du 
marché dans notre pays, comme l’IBPT et la FSMA. Ces 
derniers ne relèvent pas tous de sa compétence, mais 
selon Mme Houtmeyers, il s’indique de fusionner ces 
régulateurs en un seul organe. Cela permettrait d’utiliser 
les moyens de manière plus efficace et effective. Le 
ministre examinera-t-il si ce genre de fusion est possible?
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Tot slot gaat het lid in op het luik rond de Economische 
Inspectie. Bij lezing van de beleidsnota is het takenpakket 
van de Economische Inspectie wel erg indrukwekkend. 
Bovenop hun algemeen takenpakket zijn er specifieke 
controles en acties omtrent bepaalde problemen, zoals 
de e-commerce en namaak. Daarenboven voert de 
Inspectie ook nog eens extra taken uit in het kader van 
de coronacrisis, zoals het nakijken van de veiligheid 
van mondmaskers en ander beschermingsmateriaal, 
de opvolging van de voucherregelingen in de reis- en 
evenementensector enzovoort. Hebben zij voldoende 
middelen om al deze taken uit te voeren? Krijgen zij deze 
taken gecombineerd met hun vast takenpakket of ligt de 
focus nu eerder op deze specifieke taken?

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (N-VA) betreurt dat 
de minister in zijn beleidsverklaring zijn steun uitspreekt 
voor een Europees minimumloon. Als er iets is waarover 
de lidstaten volgens het lid de controle zouden moeten 
behouden, dan is het toch het sociaal beleid. De sociale 
zekerheid behoort tot de kernbevoegdheden van de 
lidstaten.

De N-VA-fractie deelt de bekommernis van de minister 
inzake de bestrijding van de overmatige schuldenlast. In 
aanvulling op de door mevrouw Houtmeyers aangehaalde 
problemen met de kosteloze eerste betalingsherinnering, 
verwijst mevrouw Van Bossuyt naar een amendement 
dat zij indiende in het kader van de bespreking van het 
wetsvoorstel houdende diverse bepalingen met be-
trekking tot de betaling van schulden (DOC 55 0267). 
Dat amendement, dat met brede steun aangenomen 
werd door de commissie, strekte ertoe te bepalen dat 
voor contracten met opeenvolgende prestaties, zoals 
telefoonfacturen, de consument per overeenkomst en 
per kalenderjaar recht heeft op één kosteloze betalings-
herinnering, dit teneinde misbruiken te voorkomen. Zal 
de minister hiermee rekening houden?

Het versterken van de Economische Inspectie is een 
goede zaak. Vaak zijn de problemen niet terug te voeren 
tot het ontbreken van wetgeving, maar tot de gebrek-
kige implementatie van de bestaande regels. Vooraleer 
nieuwe regels in het leven te roepen, doet de minister er 
dan ook goed aan eerst te onderzoeken of de toepas-
sing van de huidige regels niet kan worden verbeterd, 
bijvoorbeeld door bijkomende controles.

Ook de N-VA-fractie is voorstander van de ontwikke-
ling van een circulaire economie. Vlaanderen behoort 
op dat vlak trouwens tot de wereldtop. Wat mevrouw 
Van Bossuyt evenwel zorgen baart is dat de minister 
ter zake de uitwerking van een federaal actieplan in het 

Enfin, la membre aborde le volet relatif à l’Inspec-
tion économique. À la lecture de la note de politique 
générale, elle constate que le paquet de tâches confié 
à l’Inspection économique est très impressionnant. 
En plus de leur paquet de tâches général, il y a des 
contrôles et des actions spécifiques concernant certains 
problèmes, comme l’e-commerce et la contrefaçon. 
En outre, l’Inspection exécute encore des tâches sup-
plémentaires dans le cadre de la crise du coronavirus, 
comme le contrôle de la sécurité des masques et du 
matériel de protection, le suivi des réglementations en 
matière de bons à valoir dans le secteur du voyage et 
des événements, etc. L’Inspection économique dispose-
t-elle de suffisamment de moyens pour exécuter toutes 
ces tâches? Sont-elles combinées avec leur paquet de 
tâches permanent ou bien l’accent est-il maintenant 
plutôt mis sur ces tâches spécifiques?

Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA) déplore que le 
ministre soutienne un salaire minimum européen dans 
son exposé d’orientation politique. Selon la membre, s’il 
y a quelque chose dont les États membres devraient 
garder le contrôle, c’est bien la politique sociale. La 
sécurité sociale fait partie des compétences essentielles 
des États membres.

Le groupe N-VA partage la préoccupation du ministre 
concernant la lutte contre le surendettement. Pour 
compléter l’évocation par Mme Houtmeyers des pro-
blèmes liés au premier rappel de paiement sans frais, 
Mme Van Bossuyt renvoie à un amendement qu’elle a 
présenté dans le cadre de l’examen de la proposition de 
loi portant des dispositions diverses relatives au paie-
ment des dettes (DOC 55 0267). Cet amendement, qui 
a été adopté avec un large soutien de la commission, 
tendait à prévoir que, dans le cas des contrats à pres-
tations successives, comme les factures de téléphone, 
le consommateur a droit à un rappel de paiement gratuit 
par contrat et par année calendrier, et ce, en vue d’éviter 
les abus. Le ministre en tiendra-t-il compte?

Le renforcement de l’Inspection économique est 
une bonne chose. Souvent, les problèmes ne sont pas 
dus à une absence de législation, mais à la mise en 
œuvre lacunaire des règles existantes. Avant d’élaborer 
de nouvelles règles, le ministre ferait bien de d’abord 
examiner si l’application des règles actuelles ne peut 
pas être améliorée, par exemple par des contrôles 
supplémentaires.

Le groupe N-VA est lui aussi favorable au développe-
ment d’une économie circulaire. La Flandre se classe 
d’ailleurs parmi les meilleurs au monde en la matière. Ce 
qui inquiète cependant Mme Van Bossuyt, c’est que le 
ministre annonce l’élaboration d’un plan d’action fédéral 
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vooruitzicht stelt, waarin de mogelijkheid zal worden 
onderzocht om de fabrikant te verplichten reserveon-
derdelen, productplannen en reparatiegereedschap 
ter beschikking te stellen. Mevrouw Van Bossuyt, die 
dit dossier goed kent omwille van haar vroegere werk-
zaamheden als lid van het Europees Parlement, weet 
dat zich hierbij allerlei vragen stellen: hoe lang moeten 
fabrikanten reserveonderdelen behouden? Hoeveel 
moeten het er zijn? Een en ander riskeert ondernemingen 
met een grote last op te zadelen.

Het lid onderschrijft de doelstelling van betaalbare 
energie en meent ook dat de overstap naar een andere 
leverancier moet worden gefaciliteerd. Wel moet er daarbij 
over gewaakt worden dat consumenten een duidelijk 
zicht hebben op geldende tarieven bij de verschillende 
leveranciers. De tarifering is dermate ingewikkeld dat 
een kat er haar jongen niet in terugvindt. Het zou goed 
zijn mocht er een instrument komen, vanuit de overheid 
of de leveranciers zelf, dat de consument in staat stelt 
op een heldere wijze prijzen te vergelijken.

België is geen kampioen op het vlak van de tijdige 
omzetting van Europese richtlijnen. Daar mag dus zeker 
een tandje worden bijgestoken. De N-VA maakt zich 
echter zorgen over de praktijk van gold-plating. Het 
regeerakkoord stelt dat “[d]e omzetting van Europese 
richtlijnen [] op tijd [moet] gebeuren, maar oordeelkundig 
en met het vereiste overleg, in het bijzonder met betrek-
king tot gold-plating. Dit zet de deur op een kier om bij 
de omzetting van richtlijnen verder te gaan dat wat de 
EU verlangt. De beleidsverklaringen van de verschil-
lende regeringsleden bevatten hieromtrent geen verdere 
informatie. Het lid wil dan ook van de minister vernemen 
of België al dan niet aan gold-plating zal doen. In het 
eerste geval moet men zich ervan bewust zijn dat dit de 
concurrentiepositie van onze bedrijven, die in belangrijke 
mate zorgen voor onze welvaart, ernstige schade kan 
toebrengen.

Mevrouw Van Bossuyt is verheugd dat de insolven-
tieverzekering in de reissector zal worden herbekeken. 
Het systeem is door de coronacrisis duidelijk op zijn 
limieten gebotst. Welke wijzigingen overweegt de mi-
nister door te voeren?

Het verderzetten van de strijd tegen namaak is cruciaal. 
Namaak doet ons land niet enkel geld verliezen, maar 
houdt ook een veiligheidsrisico in voor de consument. 
Iedereen kent het Europese CE-label (Conformité euro-
péenne), dat aangeeft dat een product voldoet aan de 
Europese normen. Welnu, China heeft ook een CE-label, 
visueel amper te onderscheiden van het Europese label, 

en la matière, évaluant la possibilité de forcer le fabricant 
à mettre à disposition des pièces de rechange, des 
plans des produits et des outils permettant la réparation. 
Mme Van Bossuyt, qui connaît bien ce dossier en raison 
de ses activités précédentes en tant que membre du 
Parlement européen, sait que de nombreuses questions 
se posent à cet égard: combien de temps les fabricants 
doivent-ils conserver les pièces de rechange? Combien 
en faut-il? Tout cela risque d’imposer une grande charge 
aux entreprises.

La membre souscrit à l’objectif d’une énergie abordable 
et estime également qu’il convient de faciliter le passage 
à un autre fournisseur. Il faut cependant veiller, à cet 
égard, à ce que les consommateurs puissent se faire 
une idée claire des tarifs en vigueur chez les différents 
fournisseurs. La tarification est tellement complexe que 
plus personne ne s’y retrouve. Il serait positif que les 
autorités ou les pouvoirs publics fournissent un instru-
ment permettant au consommateur de comparer les 
prix de manière claire.

La Belgique n’est pas une championne pour ce qui 
est de transposer les directives européennes dans les 
temps. On peut certainement renforcer les efforts en la 
matière. La N-VA se fait cependant du souci en ce qui 
concerne la pratique du gold-plating. Selon l’accord de 
gouvernement, “la transposition des directives euro-
péennes se fera à temps et avec le discernement et la 
concertation nécessaires, notamment en ce qui concerne 
la surtransposition (gold-plating).” Cela ouvre la porte à 
ce que l’on aille plus loin que ce que souhaite l’UE lors de 
la transposition de directives. Les exposés d’orientation 
politique des différents membres du gouvernement ne 
contiennent pas plus d’informations à ce sujet. La membre 
demande dès lors au ministre si la Belgique pratiquera 
ou non le gold-plating. Si oui, il faut être conscient du 
fait que cela peut nuire fortement à la compétitivité de 
nos entreprises, qui contribuent de manière importante 
à notre bien-être.

Mme Van Bossuyt se réjouit que l’assurance d’insol-
vabilité dans le secteur des voyages sera réexaminée. 
Le système a clairement atteint ses limites à cause de 
la crise du coronavirus. Quelles modifications le ministre 
envisage-t-il?

La poursuite de la lutte contre la contrefaçon est 
cruciale. La contrefaçon fait non seulement perdre de 
l’argent à notre pays, mais elle comporte aussi des 
risques en matière de sécurité pour le consommateur. 
Tout le monde connaît le label européen CE (Conformité 
européenne), qui indique qu’un produit répond aux normes 
européennes. Il se fait cependant que la Chine a aussi 
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dat staat voor Chinese export. Wat gaat de minister 
hiertegen ondernemen?

Nagenoeg twee derden van de Britten zijn volgens 
een recente peiling voorstander van de EU, het hoogste 
percentage sinds de start van de peilingen in 2004. De 
brexit is niettemin een feit en zal zeer grote gevolgen 
hebben voor ons land. Het verloop van de onderhan-
delingen over een brexit-deal stemt weinig hoopvol. 
Mevrouw Van Bossuyt zal de minister aan zijn belofte 
houden om hieromtrent in overleg te gaan met de ge-
federeerde entiteiten.

Wat tenslotte de handelsovereenkomst met de 
Mercosur betreft, zal België de beslissing om al dan 
niet te ratificeren ook laten afhangen van non-trade 
concerns. Uiteraard is het belangrijk dat de EU de nale-
ving van sociale en milieustandaarden in derde landen 
bepleit, maar dat wil nog niet zeggen dat het sluiten van 
overeenkomsten afhankelijk moet worden gesteld van 
de naleving van de in de EU geldende standaarden. 
Dit zou de facto impliceren dat er geen internationale 
handelsovereenkomsten meer worden gesloten of ge-
ratificeerd, terwijl zulke overeenkomsten net een aan-
moediging vormen voor de betrokken derde landen om 
hun standaarden op te trekken. In dat verband herinnert 
mevrouw Van Bossuyt eraan dat één op de drie jobs in 
ons land gelinkt is aan de export.

De heer Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) geeft 
aan dat de visie waarop de beleidsverklaring en -nota 
gebaseerd zijn, behoorlijk sterk aansluit bij degene 
gehuldigd door de Ecolo-Groen-fractie.

De strijd tegen de overmatige schuldenlast ligt de 
fractie van de heer Vanden Burre zeer nauw aan het hart. 
Rond dit thema heeft deze commissie tijdens de huidige 
regeerperiode al uitvoerig gewerkt. Het lid is verheugd 
over de ambitie in het regeerakkoord op dit vlak. Het gaat 
daarbij ook om de mogelijke bijsturing van de regeling 
rond consumentenkredieten, teneinde de misbruiken 
ten nadele van financieel zwakkere consumenten uit te 
roeien. De Ecolo-Groen-fractie ondersteunt ten volle de 
wetgevende initiatieven die op dit vlak in het vooruitzicht 
worden gesteld.

Het lid verwijst in dit verband ook naar de maatre-
gelen die in het voorjaar werden genomen omtrent 
hypothecaire kredieten. Hij acht het aangewezen dat, 
samen met de minister van Financiën en in overleg met 
de financiële sector, wordt bekeken of die maatregelen 
geen structureler vervolg moeten krijgen. Daarbij kan ook 
de gelegenheid te baat worden genomen om eventuele 

un label CE, qui est visuellement à peine distinguable 
du label européen et qui signifie Chinese export. Que 
fera le ministre pour résoudre ce problème?

Près de deux tiers des Britanniques sont, selon un 
sondage récent, favorables à l’UE, le pourcentage le 
plus élevé depuis le début des sondages en 2004. Le 
Brexit est néanmoins un fait et aura de très grandes 
conséquences pour notre pays. Le déroulement des 
négociations visant à un accord sur le Brexit ne laisse 
pas espérer grand-chose. Mme Van Bossuyt veillera à 
ce que le ministre tienne sa promesse de se concerter 
avec les entités fédérées à ce sujet.

Enfin, en ce qui concerne l’accord commercial avec le 
Mercosur, la Belgique fera également dépendre la décision 
de le ratifier ou non de non-trade concerns. Bien sûr, il 
importe que l’UE plaide en faveur du respect des normes 
sociales et environnementales dans les pays tiers, mais 
cela ne veut pas dire que la conclusion d’accords doit 
dépendre du respect des normes en vigueur dans l’UE. 
Cela impliquerait de facto qu’aucun accord commercial 
international ne serait plus conclu ou ratifié, alors que 
ce genre d’accords constituent justement, pour les pays 
tiers concernés, un encouragement pour relever leurs 
normes. À cet égard, Mme Van Bossuyt rappelle qu’un 
emploi sur trois dans notre pays est lié à l’exportation.

M. Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) indique que le 
point de vue sur lequel se basent l’exposé d’orientation 
politique et la note de politique générale se rapproche 
assez fort de celui du groupe Ecolo-Groen.

La lutte contre le surendettement tient très à cœur 
au groupe de M. Vanden Burre. Cette commission a 
déjà beaucoup travaillé sur ce thème pendant l’actuelle 
législature. Le membre se réjouit que l’accord de gou-
vernement se montre ambitieux dans ce domaine. Dans 
ce contexte, il s’agit en outre d’adapter éventuellement 
le régime des crédits à la consommation, pour mettre 
fin aux abus qui pénalisent les consommateurs finan-
cièrement défavorisés. Le groupe Ecolo-Groen soutient 
pleinement les initiatives législatives annoncées dans 
ce domaine.

À cet égard, le membre renvoie également aux mesures 
qui ont été prises au printemps concernant les crédits 
hypothécaires. Il pense qu’il serait souhaitable d’examiner, 
avec le ministre des Finances et en concertation avec le 
secteur financier, si ces mesures ne devraient pas faire 
l’objet d’un suivi plus structurel. On pourrait également 
profiter de l’occasion pour mettre fin aux éventuels abus 
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misbruiken ten nadele van hypothecair-kredietnemers 
uit te roeien. Heeft de regering plannen in die richting?

De bevordering van de circulaire economie is een 
zeer belangrijk thema voor de Ecolo-Groen-fractie, die 
ervan overtuigd is dat een grondige hervorming van onze 
economie zich opdringt. Onder de vorige regeerperiode 
hebben de Ecolo-Groen-parlementsleden hierrond reeds 
werk verricht, dat helaas niet tot het verhoopte resultaat 
heeft geleid. Hopelijk kunnen de ambities ditmaal wel 
worden geconcretiseerd.

De aanpassing van het systeem van de wettelijke 
garantie is een belangrijke werf. Hetzelfde geldt voor 
de strijd tegen de geprogrammeerde veroudering, waar-
omtrent deze commissie vorige en deze regeerperiode 
reeds hoorzittingen organiseerde. Zo werd onder meer 
SEB gehoord, de Franse fabrikant van huishoudtoestellen 
die een erg innovatief beleid ter zake hanteert.

Zoals ook wordt aangehaald in de beleidsdocumen-
ten van de minister van Klimaat, Leefmilieu, Duurzame 
Ontwikkeling en Green Deal, is het zaak om fundamenteel 
van model te veranderen. Bedrijven die hier verankerd 
zijn moeten aangemoedigd worden om in de circulaire 
economie te stappen, waarbij het ene bedrijf bijvoor-
beeld de restfractie van het ander bedrijf als grondstof 
gebruikt. Zulke initiatieven bestaan reeds, maar moeten 
worden geïntensifieerd.

De uitvoering van het Europees plan voor een circu-
laire economie is een cruciale uitdaging tijdens deze 
regeerperiode. De Ecolo-Groen-fractie zal erop toezien 
dat de ambities in het regeerakkoord worden vertaald 
in concrete acties.

De heer Vanden Burre verwelkomt de ambitie van de 
minister om de FOD Economie een voortrekkersrol te 
laten spelen binnen de open data strategie van de rege-
ring. Die strategie is niet louter een technische kwestie 
voor de Ecolo-Groen-fractie; de beschikbaarheid van 
datasets is fundamenteel een zaak van transparantie 
en dienstverlening ten opzichte van de burger. Voor die 
laatste verlopen de contacten met de overheid thans 
nog vaak te moeizaam.

Het lid is voorts tevreden dat de minister een regeling 
in het vooruitzicht stelt op het vlak van de verschillende 
vergoedingsrechten die voorzien zijn ter compensatie 
van uitzonderingen op het auteursrecht (bijvoorbeeld de 
privékopie). Ook dit dossier gaat al mee sinds de vorige 
regeerperiode; de heer Vanden Burre drukt de hoop uit 
dat men tot een evenwichtige oplossing zal komen. Dit 

qui pénalisent les personnes qui souscrivent un emprunt 
hypothécaire. Le gouvernement a-t-il élaboré des projets 
qui vont dans ce sens?

La promotion de l’économie circulaire est un thème très 
important pour le groupe Ecolo-Groen, qui est convaincu 
qu’une réforme approfondie de notre économie s’impose. 
Sous la précédente législature, les députés Ecolo-Groen 
ont déjà travaillé sur ce thème, sans toutefois aboutir 
au résultat espéré. Il est à espérer que cette fois-ci, les 
ambitions pourront être concrétisées.

L’adaptation du système de la garantie légale est un 
chantier important. Il en va de même en ce qui concerne 
la lutte contre l’obsolescence programmée, à propos de 
laquelle cette commission a déjà organisé des auditions 
au cours de cette législature. Ainsi, elle a déjà auditionné, 
entre autres, SEB, le fabricant français d’appareils 
électroménagers qui mène une politique très innovante 
en la matière.

Comme l’a déjà déclaré la ministre du Climat, de 
l’Environnement, du Développement durable et du Green 
Deal dans ses documents de politique générale, il est 
fondamental de changer de modèle. Les entreprises 
installées chez nous doivent être encouragées à bascu-
ler dans l’économie circulaire, où une entreprise utilise, 
par exemple, la fraction résiduaire de l’autre entreprise 
comme matière première. De telles initiatives existent 
déjà, mais elles doivent être renforcées.

La mise en œuvre du Plan d’action européen pour 
une économie circulaire est un défi crucial pour cette 
législature. Le groupe Ecolo-Groen veillera à concrétiser 
les ambitions contenues dans l’accord de gouvernement.

M. Vanden Burre salue l’ambition du ministre de confier 
au SPF Économie un rôle de pionnier dans la stratégie 
du gouvernement en matière d’open data. Pour le groupe 
Ecolo-Groen, cette stratégie ne se résume pas à une 
question d’ordre purement technique; la disponibilité de 
datasets est essentiellement une question de transpa-
rence et de service envers le citoyen. À l’heure actuelle, 
les contacts que celui-ci peut avoir avec l’autorité sont 
encore souvent trop laborieux.

Le membre se réjouit également que le ministre envi-
sage de réglementer les différents droits à rémunération 
prévus pour compenser les exceptions au droit d’auteur 
(par exemple, la copie privée). Ce dossier a également 
déjà été traité au cours de la précédente législature; 
M. Vanden Burre espère qu’une solution équilibrée 
pourra être trouvée. C’est d’autant plus important que 
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is des te belangrijker als men weet dat de sector thans 
zwaar getroffen wordt door de coronacrisis.

Daarnaast wenst de heer Vanden Burre het dossier 
van de historische liften met erfgoedwaarde, dat nogal 
wat burgers beroert, onder de aandacht van de minister te 
brengen. Vooral in de grote steden van ons land zijn vele 
oudere appartementsgebouwen uitgerust met dergelijke 
liften. Ingevolge Europese regelgeving moeten deze liften 
aangepast worden om aan de veiligheidsvereisten te 
voldoen, waardoor hun erfgoedwaarde dreigt vernietigd 
te worden. Om aan dit probleem tegemoet te komen is 
een aanpassing van het koninklijk besluit van 9 maart 
2003 nodig, die de sector en de eigenaars in staat 
zou stellen zich te organiseren. De heer Vanden Burre 
heeft ter zake een voorstel van resolutie ingediend, dat 
medeondertekend is door leden van zowel meerderheid 
als oppositie (DOC 55 1496).

Tot slot snijdt het lid het thema van de handelshuren 
voor de zwaar getroffen horecasector aan. De bevoegd-
heid voor dit dossier zit verspreid, zowel binnen de 
federale regering als op het vlak van de staatsinrich-
ting. Op initiatief van de Ecolo-Groen-fractie heeft de 
Kamer in juni een resolutie tot het instellen van een 
noodplan voor de horecasector in het kader van de 
coronaviruscrisis aangenomen (DOC 55 1252/005), 
waarvan verschillende verzoeken betrekking hadden 
op de handelshuren alsook op de brouwerij- en conces-
siecontracten. Gelet op de absoluut urgente en kritieke 
situatie waarin de horecasector zich bevindt, dringt de 
heer Vanden Burre er bij de minister op aan om actie te 
ondernemen. De recente aankondiging van AB InBev 
om geen tegemoetkomingen te zullen doen tijdens de 
periode van verplichte sluiting van cafés en restaurants 
vindt het lid onbegrijpelijk. Iedereen moet in deze tijden 
solidair zijn, burgers maar ook de economische wereld.

Het lid roept de minister op zijn bevoegde collega’s 
in de federale en deelstaatregeringen uit te nodigen 
voor overleg. Tevens dient er een nieuwe overlegronde 
met de brouwerijsector te worden gepland. De reeds 
bestaande gewestelijke steunmaatregelen volstaan niet. 
Andere oplossingen zijn nodig. Bij wijze van voorbeeld 
verwijst de heer Vanden Burre naar een buitenlandse 
maatregel die erin bestaat om verhuurders die de helft 
van de handelshuur kwijtschelden, voor de overige helft 
een belastingvrijstelling toe te kennen.

De heer Patrick Prévot (PS) dankt de minister voor 
de uiteenzetting van de zeer gevulde beleidsverklaring 
en -nota, die goed onderstreept hoeveel werk er wel 
op de plank ligt. In eerste instantie zal dat werk verricht 
moeten worden in het kader van de coronacrisis, die 
ongezien is en de overheid ertoe dwingt diepgaand te 

le secteur est aujourd’hui gravement touché par la crise 
du coronavirus. 

M. Vanden Burre souhaite en outre attirer l’attention 
du ministre sur le dossier des ascenseurs historiques 
ayant une valeur patrimoniale, qui préoccupe bon nombre 
de citoyens. C’est surtout dans les grandes villes de 
notre pays qu’il existe de nombreux anciens immeubles 
à appartements qui sont équipés de tels ascenseurs.
Conformément à la réglementation européenne, ces 
ascenseurs doivent être adaptés pour satisfaire aux 
exigences de sécurité, ce qui risque de leur faire perdre 
leur valeur historique. Pour remédier à ce problème, il est 
nécessaire d’adapter l’arrêté royal du 9 mars 2003, qui 
permettrait au secteur et aux propriétaires de s’organiser. 
M. Vanden Burre a déposé une proposition de résolution 
dans ce sens, qui est cosignée par des membres tant 
de la majorité que de l’opposition (DOC 55 1496).

Enfin, le membre aborde le thème des loyers com-
merciaux pour le secteur horeca, gravement touché par 
la crise. Pour ce dossier, la compétence est éparpillée, 
tant au sein du gouvernement fédéral qu’au niveau de la 
structure de l’État. À l’initiative du groupe Ecolo-Groen, 
la Chambre a adopté en juin une résolution visant à 
mettre en place un plan de secours pour le secteur 
horeca dans le contexte de la crise du coronavirus 
(DOC 55 1252/005), dont plusieurs demandes portaient 
sur les loyers commerciaux ainsi que les contrats de 
brasserie et les contrats de concession. Compte tenu de 
l’urgence absolue et de la situation critique dans laquelle 
se trouve le secteur horeca, M. Vanden Burre insiste pour 
que le ministre entreprenne une action. Le membre ne 
comprend pas l’annonce faite récemment par AB InBev 
de ne pas accorder d’intervention pendant la période de 
fermeture obligatoire des cafés et restaurants. En ces 
temps de crise, tout le monde doit se montrer solidaire, 
les citoyens comme les acteurs économiques.

Le membre invite le ministre à se concerter avec ses 
collègues compétents au sein du gouvernement fédéral 
et des gouvernements des entités fédérées. Il convient 
également d’organiser une nouvelle concertation avec 
le secteur brassicole. Les aides régionales actuelles 
ne suffisent pas. D’autres solutions sont nécessaires. 
À titre d’exemple, M. Vanden Burre fait référence à une 
mesure appliquée à l’étranger, qui consiste à accorder 
aux propriétaires qui renoncent à la moitié du loyer 
commercial une exonération fiscale pour l’autre moitié.

M. Patrick Prévot (PS) remercie le ministre pour ses 
explications au sujet de sa note de politique générale 
et de son exposé d’orientation politique, tous deux très 
complets, qui soulignent bien tout le travail qui reste à 
faire. Ce travail devra d’abord être réalisé dans le cadre 
de la crise du coronavirus, qui est sans précédent et 
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interveniëren in de economie, dit zowel om de schok te 
dempen als om de relance te organiseren.

De coronacrisis houdt tevens opportuniteiten in, zoals 
de versnelde digitalisering, die op hun beurt weer uitda-
gingen met zich brengen, zoals de noodzaak om ervoor 
te zorgen dat iedereen mee is in de digitale wereld.

De heer Prévot is verheugd over de ambitieuze be-
leidsverklaring en -nota van de minister, en met name 
over de volgende, cruciale speerpunten ervan:

— de verdediging van de koopkracht;

— de strijd tegen overmatige schuldenlast;

— de bescherming van kwetsbare personen (in het 
bijzonder van hen die op digitaal vlak uitgesloten zijn, 
terwijl de economie almaar digitaler wordt);

— meer duurzame ontwikkeling en meer circulaire 
economie.

Het lid wil enkele aspecten benadrukken waaraan 
zijn fractie bijzonder belang hecht.

Het eerste aspect betreft de uitsluiting van bankdien-
sten. Dat fenomeen bestaat al 20 jaar, hetgeen verklaart 
waarom de socialisten destijds, in 2003, een wet op 
de basisbankdienst hebben doen aannemen. Door de 
digitalisering van de economie duikt dat verschijnsel 
vandaag echter op in nieuwe gedaanten. Het aantal 
geldautomaten daalt. Tegelijk stijgen de bankkosten. 
Dat leidt ertoe dat de mensen die niet vertrouwd zijn 
met digitale toepassingen, in het bijzonder de ouderen, 
dubbel worden gestraft, want ofwel verliezen zij hun 
financiële autonomie, ofwel moeten zij grotere afstan-
den afleggen en meer betalen voor dezelfde dienst-
verlening. Recent werd de basisbankdienst uitgebreid 
tot de ondernemingen; het is geen geheim dat zulks 
gebeurde om tegemoet te komen aan het probleem van 
de diamantsector. Helaas werd heel dat onderdeel in 
verband met de modernisering van de basisbankdienst 
in de context van de digitalisering terzijde geschoven; de 
PS-fractie is verheugd dat dit aspect vandaag eindelijk 
terug wordt opgepikt.

De maatregelen betreffende het consumentenkre-
diet, met het oog op een betere bescherming van de 
zwakste consumenten, vormen een ander aandachts-
punt. Uiteraard is het niet de bedoeling het nut in vraag 
te stellen van een krediet dat soms echt nodig is om 
een voertuig te kopen of om een stel de mogelijkheid 

qui contraint l’autorité à intervenir drastiquement dans 
l’économie, à la fois pour amortir le choc et pour orga-
niser la relance.

La crise du coronavirus offre également des oppor-
tunités, comme l’accélération de la numérisation, qui, à 
leur tour, entraînent des défis, comme la nécessité de 
veiller à ce que tout le monde se retrouve dans ce 
monde numérisé.

M. Prévot salue l’ambition de l’exposé d’orientation 
politique et de la note de politique générale du ministre, 
notamment en ce qui concerne leurs priorités essen-
tielles suivantes:

— la défense du pouvoir d’achat;

— la lutte contre le surendettement;

— la protection des personnes vulnérables (en par-
ticulier les exclus du numérique, face à une économie 
qui se digitalise);

— l’amélioration du développement durable et le 
développement de l’économie circulaire.

Le membre souhaite souligner quelques points qui 
revêtent une importance particulière pour son groupe.

Le premier point constitue la problématique de l’exclu-
sion bancaire. Elle existait déjà il y a 20 ans (et c’est 
la raison pour laquelle les socialistes avaient fait voter 
à l’époque une loi sur le service bancaire de base en 
2003). Mais elle prend aujourd’hui de nouvelles formes 
en raison de la digitalisation de l’économie. Le nombre 
de distributeurs de billets diminue. Parallèlement, les 
frais bancaires augmentent. Et donc les personnes 
qui ne maîtrisent pas le numérique, en particulier nos 
aînés, sont doublement pénalisés: soit ils perdent leur 
autonomie financière, soit ils doivent aller plus loin et 
payer plus cher pour accéder aux mêmes services. 
Ces derniers temps, le service bancaire de base a été 
étendu aux entreprises (notamment pour répondre, ce 
n’est un secret pour personne, au problème du secteur 
diamantaire). Malheureusement tout ce volet relatif à 
la modernisation du service bancaire de base dans le 
cadre de la digitalisation avait été mis de côté; le groupe 
PS se réjouit qu’on puisse enfin y revenir aujourd’hui.

Un autre point d’attention concerne les mesures 
en matière de crédit à la consommation, pour mieux 
protéger les consommateurs les plus faibles. Et il n’est 
évidemment pas question de remettre en cause l’utilité du 
crédit parfois bien nécessaire pour acheter un véhicule, 
ou pour permettre à un couple de s’installer. Néanmoins, 
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te bieden een woonst in te richten. Er bestaan echter 
nog te veel misbruiken waarmee de kredietstructuren 
zich verrijken en waardoor de kredietnemers met een 
overmatige schuldenlast opgezadeld raken. De spreker 
haalt in het bijzonder de volgende misbruiken aan:

— ongepaste reclame die de consumenten ertoe 
aanzet schulden te maken;

— het gedrag van bepaalde professionals die de 
kredietnemers ertoe aansporen kredieten te groeperen, 
hoewel dat uiteindelijk veel duurder uitvalt;

— verzekeringen die de terugbetaling van consu-
mentenkredieten waarborgen, maar die de consument 
te weinig bescherming bieden, terwijl ze wel heel winst-
gevend zijn voor de verkopers ervan.

Op dat vlak kan heel wat worden ondernomen; de 
PS-fractie zal de minister steunen bij de tenuitvoerleg-
ging van de genomen maatregelen.

Vervolgens gaat het lid in op het dossier betreffende 
de ingebouwde veroudering; dat kwam tijdens de vorige 
regeerperiode vast te zitten, maar komt nu terug ter 
tafel, onder meer dankzij de omzetting van de richtlijn 
inzake de wettelijke garantie. Dat is een belangrijke 
richtlijn, die de lidstaten op een aantal vlakken toelaat 
keuzes te maken, onder meer bij de bepaling van de 
wettelijke garantietermijn of van de termijn waarbinnen 
de bewijslast bij de fabrikant berust. Volgens de heer 
Prévot zijn verregaande maatregelen ter bescherming van 
de consument een goede zaak, want ze zorgen ervoor 
dat de koopkracht stijgt en dragen via verduurzaming 
van de producten bij tot de groene transitie. Namens 
zijn fractie pleit het lid voor een ambitieuze omzetting 
van die richtlijn.

De heer Prévot stelt de minister drie vragen.

De eerste vraag betreft het tegengaan van overmatige 
schuldenlast en de minnelijke invordering van schulden. 
Meerdere Kamerfracties hebben wetgevend werk opge-
start rond een wetsvoorstel (DOC 55 0267/001), waarvan 
meerdere punten thans eenparig worden gesteund die 
overlappen met het regeerakkoord, namelijk:

— de beperking van de aanmaningskosten ten laste 
van de consument;

— de onderwerping van de gerechtsdeurwaarders 
aan de controle van de FOD Economie;

— de mogelijkheid voor de consument om de min-
nelijke invorderingsprocedure on hold te zetten wanneer 

il existe encore trop d’abus qui enrichissent les struc-
tures de crédit et qui plongent les emprunteurs dans 
le surendettement. Parmi ces abus, il cite notamment:

— les publicités intempestives qui incitent les consom-
mateurs à s’endetter;

— le comportement de certains professionnels qui 
encouragent les emprunteurs à procéder à des regroupe-
ments de crédit, qui au final coûtent beaucoup plus cher;

— des assurances garantissant le remboursement 
des crédits à la consommation qui offrent trop peu de 
protection aux consommateur, mais qui rapportent des 
sommes très importants aux personnes qui les vendent.

Beaucoup de mesures peuvent être prises à ce niveau 
et le ministre aura le soutien du groupe PS pour les 
mettre en place.

Ensuite, le membre évoque le dossier de l’obsoles-
cence programmée qui a bloqué sous la précédente 
législature mais sur lequel on va pouvoir revenir, notam-
ment à la faveur de la transposition de la directive sur la 
garantie légale. Il s’agit d’une directive importante, qui 
laisse des points de choix aux États, notamment pour 
déterminer la durée de la garantie légale ou la durée 
pendant laquelle la charge de la preuve repose sur le 
fabricant. Selon M. Prévot, des mesures fortes pour pro-
téger le consommateur sont positives: elles permettent 
d’améliorer le pouvoir d’achat et elles participent à la 
transition verte avec des produits plus durables. Au nom 
de son groupe, le membre plaide pour une transposition 
ambitieuse de cette directive.

M. Prévot adresse trois questions au ministre.

La première concerne la lutte contre le surendettement 
et le recouvrement amiable des dettes. Plusieurs groupes 
au parlement ont initié un travail législatif autour d’une 
proposition de loi (DOC 55 0267/001) qui fait aujourd’hui 
consensus sur plusieurs points, qui recoupent l’accord 
de gouvernement, à savoir:

— limiter les frais de rappel pour le consommateur;

— soumettre les huissiers de justice au contrôle du 
SPF Economie; et

— permettre au consommateur d’appuyer sur un 
bouton “pause” dans les démarches de recouvrement 
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hij een beroep doet op een OCMW of een erkende 
schuldbemiddelaar.

Er zijn nog steeds besprekingen gaande tussen diverse 
politieke fracties, zowel van de meerderheid als van de 
oppositie, om over het geheel een akkoord te bereiken. Dit 
overleg zou over enkele weken kunnen worden afgerond. 
Aangezien ter zake al veel heel wat parlementair werk 
werd verricht (waarbij onder meer de Raad van State 
al meermaals werd geraadpleegd) zou de minister, op 
voorwaarde dat er over het geheel daadwerkelijk een 
parlementaire consensus wordt bereikt, bereid zijn het 
Parlement dit wetgevend werk te laten voortzetten? De 
werkzaamheden zijn immers al vergevorderd en lijken 
aan te sluiten bij het regeerakkoord.

De tweede vraag betreft de culturele sector. De pan-
demie heeft vreselijke gevolgen gehad voor een sector 
die al het hoofd moest bieden aan de technologische 
evolutie. Hoewel er vandaag immers niet minder cultuur 
dan gisteren wordt geconsumeerd, zijn de manieren 
om die te consumeren grondig veranderd, terwijl het 
regelgevingskader tot stilstand is gekomen, zo niet zelfs 
erop achteruit is gegaan. De wet en de Europese richtlijn 
bepalen echter dat de kunstenaars recht hebben op een 
eerlijke en billijke vergoeding voor de exploitatie van hun 
werken op de nieuwe media. Al te lang ontbreekt het 
aan een alomvattend wettelijk kader, en dat is niet langer 
houdbaar. De heer Prévot is dan ook ingenomen met de 
beleidsnota van de minister en diens voornemen om te 
waarborgen dat de rechten van de kunstenaars zullen 
worden geëerbiedigd, met name inzake de reprografie 
en de privékopie. Mag de definitieve omkadering ter 
zake worden verwacht in de loop van 2021?

De laatste vraag van de heer Prévot betreft de in het 
regeerakkoord vermelde zorgplicht. Door de COVID-19-
crisis is gebleken dat de internationale waardeketens 
dringend beter moeten worden gereglementeerd. De 
wetgeving inzake zorgplicht is een duurzaam middel om 
de mensenrechten, de arbeidsrechten en het milieu in 
de algehele geglobaliseerde economie te beschermen, 
alsook om de bedrijven beter te wapenen tegen de toe-
komstige crisissen. Onlangs hebben diverse Belgische 
middenveldverenigingen een memorandum opgesteld, 
met als titel “Essentiële bouwstenen voor een Belgische 
Zorgplichtwet”. Daarin pleiten ze voor een Belgische wet 
met een brede werkingssfeer, die berust op twee pijlers:

— een zorgvuldigheidsplicht (voorzorgen nemen om te 
voorkomen dat de mensenrechten, de arbeidsrechten en 
het milieu in de hele waardeketen worden geschonden);

amiable lorsqu’il saisit un CPAS ou un médiateur de 
dettes agréé.

Des discussions sont toujours en cours entre différents 
groupes politiques, tant de la majorité que de l’opposi-
tion, afin de parvenir à un accord sur l’ensemble. Ces 
consultations pourraient être conclues d’ici quelques 
semaines. Etant donné qu’un travail parlementaire 
important a déjà été mené à ce sujet (avec entre autres 
plusieurs consultations du Conseil d’État), et à condition 
qu’un consensus parlementaire trouve effectivement à 
se dégager sur l’ensemble, le ministre serait-il disposé 
à laisser le parlement poursuivre ce travail législatif, qui 
est déjà bien avancé et qui paraît conforme à l’accord 
de gouvernement?

La deuxième question concerne le secteur culturel. 
La pandémie a impacté de manière terrible un secteur 
qui devait déjà faire face aux évolutions technologiques. 
Car si on ne consomme pas moins de culture aujourd’hui 
qu’hier, les modes de consommation ont bien évolué alors 
que le cadre régulatoire est resté au point mort quand 
il n’a pas tout simplement reculé. Or, comme la loi et la 
directive européenne le prévoient, les artistes ont droit 
à une rémunération juste et équitable pour l’exploitation 
de leurs œuvres sur les nouveaux supports. L’absence 
de cadre légal complet depuis trop longtemps n’est plus 
tenable. M. Prévot se réjouit donc de lire dans la note de 
politique générale du ministre qu’il compte faire respecter 
les droits des artistes notamment dans le cadre de la 
reprographie et la copie privée. Pourrons-nous avoir un 
cadre définitif dans le courant de l’année 2021?

La dernière question de M. Prévot porte sur le devoir 
de diligence, qui est mentionné dans l’accord de gou-
vernement. La crise COVID-19 a mis en évidence la 
nécessité criante de mieux réglementer les chaînes 
de valeur internationales. La législation sur le devoir 
de diligence est un moyen permanent de protéger les 
droits de l’homme, les droits du travail et l’environ-
nement dans l’ensemble de l’économie mondialisée, 
ainsi que de rendre les entreprises plus résilientes aux 
crises futures. Récemment, diverses associations de la 
société civile belge ont rédigé un mémorandum intitulé 
“Eléments essentiels pour une loi belge sur le devoir de 
diligence”. Elles y plaident pour une loi belge avec un 
champ d’application large, qui comprend deux piliers:

— un devoir de diligence raisonnable (prendre des 
précautions pour éviter les entorses aux droits humains, 
du travail, environnemental, tout au long de la chaîne 
de valeur);
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— een herstelplicht (indien er schade is en de voor-
zorgen onvoldoende zijn gebleken, moet het bedrijf de 
slachtoffers vergoeden).

Kan de minister ter zake bevestigen dat België op 
Europees niveau een proactief standpunt zal innemen? 
Zal het middenveld worden geraadpleegd bij het bepalen 
van het Belgische standpunt ter zake? Zal binnenkort een 
Belgisch nationaal wetgevend kader inzake zorgplicht 
ten uitvoer worden gelegd?

De heer Reccino Van Lommel (VB) stelt dat het voor-
alsnog afwachten is of de economische crisis ingevolge 
de coronapandemie kort zal zijn dan wel meerdere jaren 
zal aanslepen. Zoals het er nu naar uitziet zal een te-
rugkeer naar de normaliteit pas in de tweede helft van 
2021 mogelijk zijn.

Hoe dan ook mogen we geen kostbare tijd verliezen. 
Het water staat vele ondernemers aan de lippen. Voor 
velen onder hen wacht het faillissement.

Het lid interpelleerde de minister onlangs over de 
daling van de aggregatieve vraag ten gevolge van het 
dalend consumentenvertrouwen (CRIV 55 COM 285, 
blz. 7). In zijn antwoord reikte de minister geen structu-
rele oplossingen aan. Hoe wenst de minister concreet 
het consumentenvertrouwen op te krikken?

In april interpelleerde de heer Van Lommel ook de 
vorige minister van Financiën over de maatregelen 
die nodig zijn om uit de crisis te geraken (CRIV 55 
COM 153, blz. 38; CRIV 55 COM 161, blz. 42). Minister 
De Croo stelde toen dat men enkele maanden na de 
virusuitbraak zou moeten beginnen met het plannen van 
“de bocht uit de crisis”. Het lid neemt dan ook aan dat 
minister Dermagne al heel wat denkwerk heeft verricht 
over economische herstelplannen. Kan hij een stand 
van zaken geven?

Sinds het begin van de crisis heeft de VB-fractie heel 
wat constructieve voorstellen gedaan om de economi-
sche impact van de coronacrisis te helpen verzachten. 
Eén daarvan is het voorstel van resolutie waarin de 
federale regering onder meer wordt opgeroepen om alle 
onbetwiste openstaande facturen die werden gericht aan 
de Belgische Staat en waarvan de betaaltermijn reeds 
werd overschreden, te voldoen binnen 10 kalenderdagen 
(DOC 55 1127).

De minister verwijst meermaals naar de staatssecre-
taris voor Relance en Strategische Investeringen. Zoals 
de heer Van Lommel ook al aanhaalde tijdens het debat 
over de regeringsverklaring, was het voor zijn fractie 

— un devoir de réparation (s’il y a préjudice et que les 
précautions n’étaient pas suffisantes, alors l’entreprise 
doit réparer ces dommages aux victimes).

Sur ce dossier, le ministre peut-il confirmer que la 
Belgique adoptera une position proactive au niveau 
européen? La société civile sera-t-elle consultée pour 
déterminer la position de notre pays sur ce dossier? Un 
cadre national législatif belge sur le devoir de diligence 
sera-t-il bientôt mis en œuvre?

M. Reccino Van Lommel (VB) déclare qu’il faut encore 
attendre pour savoir si la crise économique qui découle 
de la pandémie de coronavirus sera brève ou durera 
plusieurs années. Comme les choses se présentent 
aujourd’hui, un retour à la normalité ne sera possible 
qu’au cours de la seconde moitié de 2021.

Quoi qu’il en soit, il n’y a pas de temps à perdre. Ce 
temps est précieux. Beaucoup d’entrepreneurs ont le 
couteau sous la gorge et pour nombre d’entre eux, la 
faillite n’est pas loin.

Le membre a récemment interpelé le ministre au 
sujet de la diminution de la demande agrégative suite 
à la diminution de la confiance des consommateurs 
(CRIV 55 COM 285, p. 7). Dans sa réponse, le ministre 
ne proposait pas de solution structurelle. Comment le 
ministre compte-t-il concrètement redonner confiance 
aux consommateurs?

En avril, M. Van Lommel a également interpelé l’ancien 
ministre des Finances sur les mesures qui sont néces-
saires pour sortir de la crise (CRIV 55 COM 153, p. 38; 
CRIV 55 COM 161, p. 42). Le ministre De Croo avait 
déclaré à l’époque qu’il faudrait commencer à planifier la 
“sortie de crise” quelques mois après l’arrivée du virus. 
Le membre estime dès lors que le ministre Dermagne 
doit avoir beaucoup réfléchi pour préparer la relance 
économique. Peut-il donner un état de la situation?

Depuis le début de la crise, le groupe VB a formulé 
de nombreuses propositions constructives en vue de 
contribuer à atténuer l’impact économique de la crise 
du coronavirus. L’une d’entre elles est la proposition de 
résolution appelant notamment les autorités fédérales 
àde régler dans les 10 jours civils toutes les factures 
non contestées adressées à l’État belge dont le délai 
de paiement a déjà été dépassé (DOC 55 1127).

Le ministre s’est référé à plusieurs reprises au secré-
taire d’État pour la Relance et les Investissements straté-
giques. Comme l’a également souligné M. Van Lommel 
lors du débat sur la déclaration gouvernementale, son 
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verkieslijk geweest dat de voorbereiding en uitvoering 
van het hele economische beleid gecentraliseerd waren 
bij één minister, eerder dan de huidige situatie waarbij 
deze bevoegdheid verspreid zit over vijf regeringsleden. 
Het valt te verwachten dat die veel naar elkaar zullen 
verwijzen. Een en ander is niet bevorderlijk voor een 
coherente aanpak.

In het algemeen meent de heer Van Lommel dat de 
beleidsverklaring en -nota veel intenties bevatten. Zeker 
voor zo’n belangrijke portefeuille als Economie, die de 
komende jaren een centrale plaats zal innemen in het 
regeringsbeleid, had het lid beter uitgewerkte plannen 
verwacht.

E-commerce mag dan al de wind in de vleugels heb-
ben, ons land telt, anders dan onze buurlanden, slechts 
weinig ondernemingen actief in die branche op zijn 
grondgebied. België heeft de boot van de e-commerce 
gemist. Dat komt omdat de voorwaarden in ons land niet 
gunstig zijn voor de internethandel. Het komt erop aan 
een evenwicht te vinden tussen de bescherming van de 
werknemers en de creatie van de juiste voorwaarden 
om die activiteit aan te trekken.

De heer Van Lommel is het overigens eens met de 
minister dat de strijd tegen namaak moet opgevoerd 
worden, niet het minst gelet op de verwachte verdere 
groei van de internethandel.

Deze commissie heeft reeds uitvoerig gedebatteerd 
over de strijd tegen de overmatige schuldenlast. Het VB 
is zeker niet ongevoelig voor deze problematiek en erkent 
dat er uitwassen bestaan op het terrein. Wel mag deze 
strijd geen eenzijdig, onevenwichtig verhaal worden. 
Torenhoge incassokosten moeten worden aangepakt, 
zonder echter de deur op te zetten voor nonchalance 
vanwege de consument. Schuldeisers moeten kosten-
dekkend kunnen invorderen. Het principe dat men niet 
moet kopen wat men niet kan betalen, dient voorop te 
staan. De overheid mag mensen er niet toe aanzetten 
zich dieper in de schulden te steken.

De VB-fractie begrijpt de noodzaak van een herziening 
van het consumentenkrediet. Er is inderdaad nood aan 
meer transparantie. Wel moet men vermijden in het an-
dere uiterste te vallen; het mag niet overdreven moeilijk 
worden om een consumentenkrediet af te sluiten.

Een van de doelstellingen van het beleid gericht op 
eerlijke mededingen is het verlagen van het prijspeil. 
Voorwaar een nobel doel, maar het is moeilijk te bereiken 
en ook vaag omschreven in de beleidsdocumenten. Het 
prijspeil wordt bepaald door een veelheid van factoren, 

groupe aurait jugé préférable que la préparation et la 
mise en œuvre de l’ensemble de la politique économique 
soient centralisées auprès d’un seul ministre, plutôt que 
de voir, comme aujourd’hui, ces compétences réparties 
entre cinq membres du gouvernement. Il faut s’attendre 
à ce qu’ils se renvoient régulièrement la balle, ce qui ne 
favorise guère une approche cohérente.

Dans l’ensemble, M. Van Lommel estime que l’ex-
posé d’orientation et la note de politique renferment de 
nombreuses intentions, et il aurait préféré y voir des 
plans concrets, pour un portefeuille aussi important que 
l’Économie, qui occupera une place fondamentale dans 
la politique gouvernementale des prochaines années.

Le commerce électronique a peut-être déjà le vent 
en poupe, mais contrairement à nos voisins, notre pays 
compte peu d’entreprises actives dans ce secteur sur son 
territoire. La Belgique a raté le train de l’e-commerce, 
car elle ne lui y offre pas de terreau favorable. Tout l’art 
consiste à trouver un équilibre entre la protection des 
travailleurs et la création des conditions adéquates pour 
développer cette activité.

Par ailleurs, M. Van Lommel s’accorde avec le ministre 
pour juger que la lutte contre la contrefaçon doit être 
renforcée, a fortiori vu la nouvelle croissance attendue 
du commerce sur Internet.

Cette commission a déjà longuement débattu de la 
lutte contre le surendettement. Le VB n’est certainement 
pas insensible à ce problème et reconnaît l’existence 
d’abus sur le terrain. Il convient toutefois de veiller à un 
juste équilibre dans cette lutte: s’attaquer aux frais de 
recouvrement massifs, sans toutefois ouvrir la porte à 
une nonchalance dans le chef du consommateur. Les 
créanciers doivent pouvoir recouvrer leurs créances 
sans frais excessifs, et il est nécessaire de rappeler qu’il 
faut s’abstenir d’acheter ce que l’on n’est pas à même 
de se payer. Le gouvernement ne peut encourager les 
ménages à s’endetter davantage.

Le groupe VB comprend la nécessité d’une révision 
du crédit à la consommation; la transparence doit en 
effet être renforcée. Il faut toutefois éviter de tomber dans 
l’excès inverse – qu’il devienne excessivement difficile 
de contracter un crédit à la consommation.

L’un des objectifs que poursuit la politique axée sur la 
loyauté de la concurrence est d’abaisser le niveau des 
prix. C’est là une noble ambition, mais elle est difficile 
à atteindre, et décrite en termes très vagues dans les 
documents politiques. Le niveau des prix est déterminé 
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waaronder belastingen, personeelskosten e.d. Hoe gaat 
de minister de daling van de prijzen bewerkstelligen?

Binnen het kader van de eerlijke mededinging moeten 
we er ook voor zorgen dat onze bedrijven beschermd 
worden tegen vijandige overnames uit het buitenland. 
Gaat deze regering hierop inzetten?

Het is noodzakelijk dat er structurele verbeteringen 
worden doorgevoerd bij de Economische Inspectie. De 
uitdagingen zijn legio: de strijd tegen namaak, fraude, 
witwassen enzovoort. Hoe gaat de minister concreet de 
Economische Inspectie meer armslag geven? Hoeveel 
mensen zullen er extra worden aangeworven? Welke 
nieuwe instrumenten zullen worden ingezet?

De minister wil het systeem van de wettelijke garantie 
evalueren en aanpassen volgens de nieuwe Europese 
regelgeving. Ook dit thema kwam in deze commissie 
al ruim aan bod. De heer Van Lommel pleit voor een 
realistische aanpak. Als de ondernemingen te veel ga-
rantieverplichtingen opgelegd krijgen, zal de consument 
daarvoor opdraaien in de vorm van hogere prijzen, wat 
dan weer zijn koopkracht onder druk zet. De eerste 
bekommernis van de consument is en blijft de kostprijs 
van een product of dienst. Het gevaar bestaat ook dat 
de consumenten zich massaal in het buitenland gaan 
bevoorraden.

Meer in het algemeen moet men erover waken dat 
de bevordering van de circulaire economie niet gepaard 
gaat met een onverantwoord kostenplaatje voor het be-
drijfsleven. Dit gezegd zijnde is ook de heer Van Lommel 
ervan overtuigd dat de economie de komende jaren een 
pak duurzamer moet worden.

Inzake de circulaire economie ontbreekt het thans aan 
een coherent beleid. De regering verplicht bedrijven om 
hun bedrijfswagenpark binnen afzienbare tijd volledig 
te vergroenen, maar hoe rijmen de productie van al die 
daarvoor benodigde batterijen alsook de export van 
afgedankte benzine- en dieselwagens naar Afrika met 
de circulaire economie?

Wat het verzekeringswezen betreft ondersteunt de 
heer Van Lommel de nagestreefde transparantie en 
vergelijkbaarheid inzake verzekeringsproducten en 
-premies. Hij maakt daarbij wel de kanttekening dat de 
ruime variëteit in dekkingsvoorwaarden het maken van 
vergelijkingen zeker niet vergemakkelijkt. Met name in 
de reissector is meer transparantie ter zake noodzakelijk.

par une multitude de facteurs, dont les impôts, les frais 
de personnel, etc. Comment le ministre entend-il faire 
baisser leur niveau global?

Dans le cadre d’une concurrence loyale, il nous faut 
également veiller à ce que nos entreprises soient proté-
gées contre les reprises hostiles de l’étranger. Ce gou-
vernement entend-il se pencher sur cette problématique?

Des améliorations structurelles doivent également 
être apportées à l’Inspection économique. Les défis 
sont légion: lutte contre la contrefaçon, la fraude, le 
blanchiment d’argent, etc. Comment le ministre entend-il 
concrètement accorder une marge de manœuvre accrue 
à l’Inspection économique? Combien de personnes 
supplémentaires seront recrutées? Quels nouveaux 
instruments seront déployés?

Le ministre veut évaluer et adapter le système de 
garantie légale à l’aune des nouvelles réglementations 
européennes – autre thème qui a déjà fait l’objet de 
nombreux débats au sein de cette commission. M. Van 
Lommel préconise une approche réaliste. Si les entre-
prises se voient imposer trop d’obligations en matière 
de garantie, ce sont les consommateurs qui en régleront 
la facture par une hausse des prix, laquelle impactera à 
son tour le pouvoir d’achat. La principale préoccupation 
du consommateur est et demeure le prix d’un produit 
ou d’un service. Le risque est également réel que les 
consommateurs se rendent en masse à l’étranger pour 
y faire des stocks.

Plus généralement, il faut veiller à ce que la promo-
tion de l’économie circulaire ne se solde pas par des 
coûts déraisonnés pour les entreprises. Cela étant, 
M. Van Lommel est lui aussi persuadé que l’économie 
doit devenir beaucoup plus durable dans les prochaines 
années.

Il n’existe actuellement aucune politique cohérente 
en matière d’économie circulaire. Le gouvernement 
contraint les entreprises à écologiser systématiquement 
leur parc automobile dans un avenir proche, mais com-
ment inscrire dans ce scénario d’économie circulaire la 
production de toutes les nouvelles batteries requises 
ainsi que l’exportation de voitures à essence et diesel 
en fin de vie vers l’Afrique?

En ce qui concerne le secteur des assurances, M. Van 
Lommel soutient l’objectif de transparence et de compa-
rabilité des produits et primes d’assurance. Il souligne 
toutefois que la grande diversité des conditions de 
couverture ne va certes pas faciliter les comparaisons. 
Dans le secteur des voyages, en particulier, une plus 
grande transparence s’impose.
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Het lid stelt zich wel vragen bij het voornemen van de 
minister om het de consument gemakkelijker te maken 
zijn verzekeringscontract op te zeggen. Kan de minis-
ter zijn plannen ter zake preciseren? Het komt de heer 
Van Lommel voor dat de toepasselijke wetgeving op dit 
vlak zeer duidelijk is en dat een opzeggingstermijn van 
drie maanden voor beide partijen billijk is. Een verzeke-
ringscontract mag niet verworden tot een contract dat 
onmiddellijk opzegbaar is; dat zou ertoe leiden dat meer 
mensen niet of onvoldoende gedekt zijn.

De minister verwijst naar de wet-Breyne, die dateert 
van 1971 en tot doel heeft de koper van nog te bouwen 
of in aanbouw zijnde woning te beschermen, onder meer 
via een geplafonneerd voorschotbedrag, een oplevering 
in twee fasen, een solvabiliteitswaarborg, de tienjarige 
aansprakelijkheid enzovoort. De heer Van Lommel zou 
graag vernemen waarom de minister de modernisering 
van deze wetgeving opneemt in zijn beleidsverklaring. 
Welke van de voormelde beschermingsmechanismen 
gaan op de schop en waarom?

De heer Van Lommel verwondert er zich over dat de 
minister in zijn beleidsverklaring een punt maakt van 
de strijd tegen greenwashing. Zeker in deze tijden van 
ongekende economische crisis moeten de prioriteiten 
elders liggen. Hij ziet hierin de stempel van de groene 
partijen en meende trouwens dat zij het waren die zich 
schuldig maakten aan greenwashing.

De heer Van Lommel is verheugd dat de minister 
werk wil maken van de “Bel-me-niet-meer-lijst”. Hij heeft 
hierover in het verleden de vorige minister van Economie 
ondervraagd (CRIV 55 COM 040, blz. 29), doch de haar 
beloofde stappen bleven uit. Hij hoopt op concrete acties 
ter zake van de huidige minister.

Verwijzend naar enkele voorstellen vanwege partijle-
den van de minister die de afgelopen maanden werden 
besproken in deze commissie, waaronder een wetsvoor-
stel strekkende tot de gedeeltelijke terugbetaling van de 
autoverzekeringspremies, naar rato van de duur van de 
verplichte lockdown, drukt de heer Van Lommel de hoop 
uit dat er opnieuw een meer realistisch debat zal kun-
nen worden gevoerd in deze commissie, gebaseerd op 
het gezond verstand. Hij roept ook de leden van andere 
partijen die die voorstellen destijds – samen met het 
VB – succesvol bestreden maar nu deel uitmaken van 
de meerderheid, op hun kar niet te keren. De VB-fractie 
zal hen alleszins graag herinneren aan hun posities en 
interventies van destijds.

Tenslotte benadrukt het lid de cruciale rol die de 
minister de komende jaren zal spelen, als minister van 
Economie in een periode van ongeziene economische 

L’intervenant s’interroge toutefois sur l’intention du 
ministre de faciliter la résiliation des contrats d’assurance 
pour le consommateur. Le ministre peut-il préciser ses 
projets à cet égard? M. Van Lommel juge que la légis-
lation applicable en la matière est sans équivoque, et 
qu’un délai de préavis de trois mois est équitable pour 
les deux parties. Un contrat d’assurance ne peut se 
muer en contrat résiliable immédiatement: cela entraî-
nerait une augmentation du nombre de personnes qui 
se trouveraient insuffisamment, voire pas, assurées.

Le ministre fait référence à la loi Breyne, qui date de 
1971 et qui vise à protéger l’acquéreur d’une habitation 
à construire ou en voie de construction, notamment par 
le biais d’un acompte plafonné, d’une réception en deux 
étapes, d’une garantie de solvabilité, d’une responsabilité 
décennale, etc. M. Van Lommel se demande pourquoi 
le ministre a inclus la modernisation de cette loi dans 
son exposé d’orientation politique. Lesquels de ces 
mécanismes de protection sont en cause, et pourquoi?

M. Van Lommel s’étonne de voir le ministre mettre 
l’accent sur la lutte contre le greenwashing dans son 
exposé d’orientation politique. Alors que nous sommes 
aux prises avec une crise économique sans précédent, 
il ne peut s’agir là d’une priorité. Il y voit l’empreinte des 
partis écologistes et, estime par ailleurs que ce sont eux 
qui se sont rendus coupables de greenwashing.

M. Van Lommel se réjouit de la volonté du ministre 
de se pencher sur la liste “Ne m’appelez plus”. Il avait 
déjà interpellé la précédente ministre de l’Économie sur 
ce sujet (CRIV 55 COM 040, p. 29), mais les mesures 
promises étaient restées lettre morte. Il espère que le 
ministre actuel prendra des mesures concrètes à cet 
égard.

M. Van Lommel évoque certaines propositions émanant 
de membres du parti du ministre qui ont été discutées 
au sein de cette commission ces derniers mois, notam-
ment une proposition de loi visant au remboursement 
partiel des primes d’assurance auto, au prorata de la 
durée du confinement imposé en raison de COVID-19, 
et exprime l’espoir de voir cette commission revenir à 
des débats plus réalistes et fondés sur le bon sens. Il 
appelle également les membres des autres partis qui 
avaient combattu avec succès ces propositions à l’époque, 
aux côtés du VB, mais qui font désormais partie de la 
majorité, à ne pas tourner casaque. Le groupe VB se 
fera un plaisir de leur rappeler leurs positions et leurs 
interventions de l’époque.

L’intervenant souligne, en conclusion, le rôle crucial 
que le ministre jouera dans les années à venir en sa 
qualité de ministre de l’Économie, dans une période 
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uitdagingen. Hij hoopt dat de minister niet enkel aandacht 
zal hebben voor de consumentenbescherming, maar 
ook voor het voortbestaan van onze bedrijven.

Volgens mevrouw Florence Reuter (MR) is het dui-
delijk dat een solide economie zorgt voor een sterker en 
innovatiever België, meer koopkracht voor de Belgische 
burgers, een betere levenskwaliteit en een standvastiger 
toekomst voor de toekomstige generaties.

De Belgische economie staat thans echter voor enorme 
uitdagingen. De COVID-19-crisis heeft op korte en mid-
dellange termijn desastreuze gevolgen voor de Belgische 
economie, werkgelegenheid en zelfstandigen. Er zijn 
echter ook uitdagingen op langere termijn, zoals de brexit 
en de transitie naar een meer digitale, collaboratieve en 
koolstofarme economie.

Het ligt voor de hand dat de Belgische economie 
moet worden aangescherpt en moet kunnen rekenen 
op een concreet en doeltreffend relanceplan. Daarom 
is het huidige debat essentieel voor de komende jaren.

Al die uitdagingen worden in de beleidsnota van de 
minister aan de orde gesteld. Mevrouw Reuter komt 
terug op een aantal punten die toelichting behoeven.

Inzake de COVID-19-crisis hebben de tweede golf 
en de beperkende maatregelen erg zware gevolgen. 
De minister benadrukt in zijn beleidsnota dat voor de 
FOD Economie uiteraard een rol is weggelegd inzake 
het nemen en ondersteunen van de nodige maatregelen 
om de gevolgen van de daaruit voortvloeiende econo-
mische crisis tegen te gaan. Wat zijn de prioriteiten van 
de minister inzake economische ondersteuning, die 
van wezenlijk belang is voor het behoud van heel wat 
banen, onder meer het werk van veel zelfstandigen? 
Welke bijkomende middelen worden in dit verband aan 
de FOD Economie toegekend? Hoe wordt een en ander 
gecoördineerd met de gewesten, aangezien ook zij over 
ruime economische bevoegdheden ter zake beschikken?

Het tweede punt betreft de brexit. Het Verenigd 
Koninkrijk, de vierde Belgische exportmarkt, is een be-
langrijke handelspartner. We moeten erop toezien dat 
de Belgische belangen worden gevrijwaard en eerlijke 
concurrentie tussen de Europese en de Britse bedrijven 
waarborgen.

De vorige regering heeft het initiatief genomen om 
de Brexit High Level Group op te richten. Deze uit 
vertegenwoordigers van de interprofessionele werkge-
versorganisaties, de Nationale Bank en de gewestelijke 
exportagentschappen bestaande groep werd opgedragen 
de economische impact van de brexit onderzoeken. Pro 

de défis économiques sans précédent. Il espère que 
le ministre sera attentif non seulement à la protection 
des consommateurs, mais également à la survie de 
nos entreprises.

Selon Mme Florence Reuter (MR), il est clair qu’une 
économie solide permet une Belgique plus forte, plus 
innovante, un pouvoir d’achat renforcé pour nos citoyens, 
une qualité de vie meilleure et un avenir plus solide pour 
les générations futures.

Cependant, notre économie fait face aujourd’hui à des 
défis énormes. La crise COVID-19 a des répercussions 
désastreuses sur notre économie, nos emplois et nos 
indépendants à court et moyen terme. Mais il y a aussi 
des enjeux à plus long terme, comme le Brexit et la 
transition vers une économie plus digitale, collaborative 
et bas carbone.

Il est évident que notre économie doit être renforcée 
et pouvoir compter sur un plan de relance concret et 
efficace. C’est pourquoi le présent débat est d’une 
importance capitale pour les années à venir.

Tous ces défis sont évoqués dans la note de politique 
générale du ministre. Mme Reuter va revenir sur quelques 
points qui demandent des précisions.

En ce qui concerne la crise COVID-19, la deuxième 
vague et les mesures de restriction ont un impact très 
lourd. Le ministre souligne dans son exposé que le SPF 
Économie a bien évidement un rôle à jouer pour initier et 
soutenir les mesures nécessaires pour contrer les effets 
de la crise économique qui en découle. Quelles sont les 
priorités du ministre en matière de soutien économique, 
indispensable à la survie de nombreux emplois dont de 
nombreux indépendants? Dans ce cadre, quels sont les 
moyens supplémentaires accordés au SPF Économie? 
Et comment s’organise la coordination avec les régions 
qui disposent également de larges compétences en 
matière d’économie?

Le deuxième point porte sur le Brexit. Le Royaume-
Uni, quatrième marché d’exportation de notre pays, est 
un partenaire commercial important. Nous devons veiller 
à protéger les intérêts de notre pays et assurer une 
concurrence loyale entre les entreprises européennes 
et britanniques.

Le gouvernement précédent a initié le Brexit High Level 
Group chargé d’analyser l’impact économique du Brexit, 
composé de représentants des organisations interpro-
fessionnelles d’employeurs, de la Banque Nationale et 
des agences d’exportation régionales. Pour rappel, les 
secteurs chimiques et pharmaceutiques, les transports, 
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memorie: de chemische en de farmaceutische sector, de 
transportsector, de havens van Antwerpen en Zeebrugge, 
alsook de voedingsindustrie lopen het risico zwaar te 
worden getroffen door de brexit.

De minister heeft voorzien in de ontwikkeling van 
een instrument om de gevolgen van de brexit voor onze 
economie te monitoren. Hoe staat het daarmee? Heeft 
hij nieuwe informatie over de gevolgen van de brexit voor 
de Belgische economie? Hoe staat het met de samen-
werking met de deelstaten om de negatieve gevolgen 
van de brexit voor de Belgische economie te beperken?

Voorts is de digitalisering van de economie een es-
sentieel punt voor de toekomst. Die zal de ontwikke-
ling van de Belgische kmo’s een forse boost kunnen 
geven: snelheid, toegang tot diverse markten, vlottere 
klantenrelaties, opwaardering van het imago enzovoort. 
De voordelen zijn bekend en legio.

De digitale revolutie is aan de gang, en de Belgische 
kmo’s mogen de trein niet missen. We moeten de digitale 
transitie van de bedrijven ondersteunen en begeleiden, 
alsook de administratieve lasten verminderen.

In zijn beleidsverklaring kondigt de minister een wet-
telijk en economisch kader met het oog op de digitale 
transitie van de economie aan, om aldus de wetgeving in 
overeenstemming te brengen met de nieuwe technologi-
sche uitdagingen. Kan de minister hierop nader ingaan?

Mevrouw Reuter vestigt de aandacht van de minister 
op het vraagstuk van de cyberveiligheid. Gezien het 
grote belang ervan voor alle ondernemingen, maar 
in het bijzonder voor de kmo’s – de longen van onze 
economie – moet die veiligheid worden opgevoerd. 
Kleine structuren lopen een groot risico. Bij operatoren 
die inzake infrastructuur of specifieke competenties ter 
zake minder goed zijn toegerust, kunnen gaten in de 
beveiliging voorkomen.

De digitalisering biedt ook kansen voor de consumen-
ten. De minister brengt de uitbreiding van het elektronisch 
betalen ter sprake. Voor de MR-fractie is het belangrijk 
dat de consument de vrije keuze blijft hebben. Om meer 
samenhang te brengen in de algemene toepassing van 
het elektronisch betalen, is een goede samenwerking 
met de handelaars absoluut noodzakelijk.

De minister wil ook het contactloos betalen vergemak-
kelijken. Thans ligt het grensbedrag voor contactloze 
betalingen op 50 euro per transactie. Hoe wordt die 
limiet geëvalueerd? Wordt nagedacht over een wijziging 
van dat grensbedrag? Werd de veiligheid van dergelijke 

les ports d’Anvers et de Zeebrugge ainsi que l’industrie 
alimentaire risquent d’être fortement impactés.

Le ministre a prévu le développement d’un instrument 
de suivi de l’impact du Brexit sur notre économie. Quel 
en est l’état d’avancement? Dispose-t-il de nouveaux 
éléments concernant l’impact du Brexit sur l’économie 
belge? Où en est la collaboration avec les entités fédé-
rées pour limiter les conséquences négatives du Brexit 
sur notre l’économie?

En ce qui concerne, ensuite, la digitalisation de l’éco-
nomie, le digital est un point fondamental pour l’avenir 
car il représente une opportunité considérable pour 
le développement de nos PME: rapidité, ouvertures 
d’accès à différents marchés, relations clients facilitées, 
valorisation de l’image etc. Les avantages sont connus 
et nombreux.

La révolution digitale est en marche et nos PME ne 
doivent pas louper le coche. Nous devons soutenir et 
accompagner la digitalisation des entreprises et alléger 
les contraintes administratives.

Dans son exposé d’orientation politique, le ministre 
annonce la mise en place d’un cadre juridique et éco-
nomique permettant la transition digitale de l’économie, 
et ainsi d’adapter la législation aux nouveaux défis tech-
nologique. Est-ce qu’il pourrait donner plus de détails?

Mme Reuter attire l’attention du ministre sur la problé-
matique de la cybersécurité, qui mérite un renforcement vu 
son importance majeure pour l’ensemble des entreprises 
mais tout spécialement pour les PME, qui constituent 
le poumon de notre économie. Le risque encouru par 
de petites structures est grand. Et des failles peuvent 
exister chez des opérateurs qui seraient moins bien 
équipés en termes d’infrastructure ou de compétences 
spécifiques en la matière.

La digitalisation constitue une source d’opportunités 
pour les consommateurs également. Le ministre évoque 
l’élargissement du paiement électronique. Le groupe MR 
estime qu’il est important de laisser la liberté de choix 
au consommateur. Il est indispensable qu’une bonne 
coopération avec les commerçants soit mise en place 
pour une généralisation du paiement électronique plus 
cohérente.

Le ministre souhaite également faciliter les paiements 
sans contact. Actuellement, la limite de transaction pour 
les paiements sans contact est de 50 euros par opération. 
Quelle évaluation porte-t-il à cette limite? Est-ce qu’une 
modification de ce plafond est à l’étude? Une analyse 
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contactloze bepalingen al geanalyseerd, of staat die 
analyse op de agenda?

De regering zal erop toezien dat de toegang tot de 
basisbankdiensten wordt gewaarborgd voor de kwetsbare 
groepen die nood hebben aan aangepaste diensten. 
Mevrouw Reuter heeft de minister hierover recent be-
vraagd in de commissie (CRIV 55 COM 285, blz. 5). Door 
de daling van het aantal bankkantoren en de digitalisering 
van hun diensten hebben veel senioren immers moeilijk-
heden om volledig zelfstandig hun bankverrichtingen uit 
te voeren. Bovendien worden thans bijkomende kosten 
aangerekend voor het versturen van bankuittreksels en 
voor manuele verrichtingen. Overmatige kosten voor 
de consument zijn onaanvaardbaar. Het lid wil daarom 
weten hoe de gevolgen van de digitalisering van de 
bankdiensten zullen worden onderzocht. Is er overleg 
met de sector gepland?

De gezondheidscrisis heeft ook het belang van e-
commerce voor de kmo’s aangetoond. De financiële 
en logistieke kosten voor e-commerce zijn echter niet 
te onderschatten. De creatie van een onlineplatform 
is niet voor alle zelfstandigen weggelegd. Het is niet 
alleen een kwestie van onlineverkoop, maar ook van 
leveringen en terugzendingen. Dat alles is ingewikkeld 
en heeft ook een kostprijs. Onze kmo’s willen en kun-
nen niet concurreren met de grote concerns. Hoe is de 
regering van plan de kmo’s te helpen, op te leiden en 
te begeleiden om mee te zijn?

Last but not least zal de regering tevens moeten blijven 
ijveren voor een koolstofvrije en groenere economie, 
zonder dat die aan economische aantrekkelijkheid inboet.

De vorige minister van Leefmilieu had bij PWC een 
studie besteld om het economisch potentieel te bereke-
nen van de ontwikkeling van het circulair model in België 
tegen 2030. Uit die studie is onder meer gebleken dat de 
ontwikkeling van een circulaire, duurzamere economie 
positieve economische en ecologische gevolgen zal 
hebben voor ons land.

Het zou een stimulans kunnen betekenen voor de ont-
wikkeling van nieuwe producten, goederen en diensten, 
meer bepaald op het vlak van herstelling, recycling, of 
nog de functionele economie. In die beloftevolle sectoren 
zou de circulaire economie tegen 2030 293 miljoen tot 
1,2 miljard euro meerwaarde kunnen scheppen, en 3 692 
tot 11 634 rechtstreekse banen. Hoe denkt de minister 
de ontwikkeling van die sectoren te ondersteunen?

au niveau de la sécurité de ces paiements sans contact 
a-t-elle été réalisée ou est-elle à l’agenda?

Le gouvernement veillera à ce que l’accès aux services 
bancaires de base soit assuré pour les groupes vulné-
rables qui ont besoin de services adaptés. Mme Reuter 
a récemment interrogé le ministre sur le sujet en com-
mission (CRIV 55 COM 285, p. 5). Dû à la diminution du 
nombre d’agences bancaires et de la digitalisation de 
leurs services, de nombreux seniors rencontrent en effet 
des difficultés pour effectuer leurs opérations bancaires 
en toute autonomie. Par ailleurs, l’envoi des extraits 
bancaires et les opérations manuelles ont aujourd’hui un 
coût supplémentaire. Il est inacceptable que ces coûts 
soient excessifs pour le consommateur. La membre 
souhaiterait donc savoir comment seront examinées 
les répercussions de cette digitalisation des services 
bancaires. Est-ce qu’une concertation avec le secteur 
est prévue?

La crise sanitaire nous montre également l’importance 
du e-commerce pour nos PME. Toutefois, celui-ci pos-
sède un coût financier et logistique non-négligeable. La 
création d’une plateforme en ligne n’est pas à la portée 
de tous les indépendants. Il ne s’agit pas seulement de 
la vente en ligne, il y a aussi les livraisons et les retours. 
Tout cela est compliqué et a un coût. Nos PME ne veulent 
et ne peuvent pas rivaliser avec les gros groupes. Que 
prévoit le gouvernement pour les aider, les former et les 
accompagner pour se mettre à niveau?

Last but not least, le gouvernement devra également 
poursuivre ses efforts pour tendre à une économie 
décarbonée et plus verte, tout en maintenant notre 
attractivité économique.

Selon une étude de PWC commandée par l’ancienne 
ministre de l’Environnement afin de chiffrer le potentiel 
économique du développement du modèle circulaire en 
Belgique à l’horizon 2030, il ressort notamment que le 
développement d’une économie circulaire, plus durable, 
aura des effets économiques et environnementaux 
positifs pour notre pays.

Il pourra stimuler le développement de nouveaux pro-
duits, biens et services, notamment dans les domaines 
de la réparation, du recyclage ou encore de l’économie 
de la fonctionnalité. Dans ces secteurs prometteurs, 
l’économie circulaire pourrait permettre de créer, à l’hori-
zon 2030, entre 293 millions et 1,2 milliards d’euros de 
valeur ajoutée et entre 3 692 et 11 634 emplois directs. 
Comment le ministre compte-t-il soutenir le développe-
ment de ces secteurs?
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Tot slot wijst mevrouw Reuter erop dat de uitdagingen 
groot zijn, maar dat ze ook kansen bieden en kunnen 
bijdragen aan een veelbelovende toekomst. Deze re-
gering heeft heel wat werk voor de boeg. De toekomst 
van onze zelfstandigen en kmo’s – de motor van onze 
economie – hangt ervan af.

Mevrouw Leen Dierick (CD&V) meent dat de minis-
ter een zeer uitgebreide beleidsnota heeft voorgesteld 
waarin tal van belangrijke thema’s aan bod komen. Zij 
zal zich in haar betoog beperken tot een aantal dossiers 
die absoluut prioritair zijn voor de CD&V.

Mevrouw Dierick stelt dat we vandaag uitzonderlijke, 
moeilijke tijden beleven. De coronacrisis treft ons land 
hard en de nieuwe golf van de pandemie zet het verhoopte 
herstel van onze economie opnieuw on hold. Door de 
tweede lockdown moesten restaurants, cafés en niet-
essentiële winkels opnieuw sluiten, wat ook een grote 
impact heeft op de vele toeleveranciers. Om deze zware 
periode door te komen, heeft de federale regering terecht 
in een breed sociaaleconomisch steunpakket voorzien.

Verschillende sectoren zoals de evenementensector 
of de reissector hebben vandaag geen perspectief. De 
minister van Middenstand, Zelfstandigen en kmo’s sprak 
in deze commissie over een “winterslaapplan” voor die 
sectoren die deze winter “in winterslaap” zullen gaan. 
Kan de minister toelichten wat dit plan zal inhouden en 
voor welke sectoren het zal gelden?

En wat na deze gezondheidscrisis? Het is belangrijk dat 
de economie zich zo snel mogelijk kan herstellen. In de 
beleidsverklaring staat te lezen dat de minister hiervoor 
samenwerkt met de staatssecretaris voor Relance en 
Strategische Investeringen. Er wordt momenteel aan een 
herstelplan gewerkt. Is het overleg met de deelstaten al 
opgestart? Kan de minister meer informatie geven over 
hoe dit relanceplan eruit zal zien en wat de beoogde 
timing is? Hoe zal dit relanceplan zich verhouden tot het 
interfederaal investeringsplan?

Naast de gezondheidscrisis is er ook nog steeds de 
onzekerheid over de uitkomst van de gesprekken met 
het Verenigd Koninkrijk in kader van de brexit. De over-
gangsperiode loopt nog tot het einde van dit jaar. Ons 
land zal door de brexit veel harder worden getroffen dan 
andere lidstaten. Kris Peeters, de voormalige minister 
van Economie, heeft nog voor het Brits referendum de 
Brexit High Level Group opgericht om de gevolgen 
daarvan in kaart te brengen. Met de Brexit Impact Scan 
konden bedrijven de impact op hun onderneming nagaan. 

Pour conclure son intervention, Mme Reuter affirme que 
les défis sont de taille mais ils sont également synonymes 
d’opportunités et susceptibles de contribuer à un avenir 
prometteur. Un grand travail attend ce gouvernement. 
Nos indépendants et nos PME, qui constituent le cœur 
de notre économie, en dépendent.

Mme Leen Dierick (CD&V) estime que le ministre a 
présenté une note de politique très complète qui couvre 
de nombreux thèmes importants. Elle limitera son inter-
vention à un certain nombre de dossiers qui sont d’une 
priorité absolue pour le CD&V.

Mme Dierick souligne que nous vivons actuellement 
des moments exceptionnels et difficiles. La crise du 
coronavirus frappe durement notre pays, et la nouvelle 
vague de la pandémie a remis à plus tard la reprise 
espérée de notre économie. Le deuxième confinement 
a obligé les restaurants, les cafés et les magasins non 
essentiels à fermer à nouveau, ce qui a également un 
impact majeur sur les nombreux fournisseurs. Pour 
traverser cette période difficile, le gouvernement fédé-
ral a mis en place un vaste programme de soutien 
socio-économique.

Plusieurs secteurs tels que le secteur de l’événemen-
tiel ou le secteur des voyages n’ont, à ce jour, aucune 
perspective. Le ministre des Classes moyennes, des 
Indépendants et des PME a évoqué dans cette com-
mission un “plan d’hibernation” pour ces secteurs. Le 
ministre peut-il expliquer en quoi consistera ce plan et 
à quels secteurs il s’appliquera?

Par ailleurs, que se passera-t-il après cette crise 
sanitaire? Il est important que l’économie puisse se 
redresser le plus rapidement possible. L’exposé d’orien-
tation politique indique que le ministre s’y emploiera en 
concertation avec le secrétaire d’État pour la Relance 
et les Investissements stratégiques. Un plan de relance 
est en cours d’élaboration. La concertation avec les 
entités fédérées a-t-elle déjà commencé? Le ministre 
peut-il donner davantage d’informations sur la forme 
que prendra ce plan de relance et sur le calendrier 
prévu? Quel sera le lien entre ce plan de relance et le 
plan d’investissement interfédéral?

Outre la crise sanitaire, l’incertitude règne toujours 
quant à l’issue des discussions avec le Royaume-Uni 
dans le cadre du Brexit. La période de transition se 
terminera dès la fin de cette année. Notre pays sera 
beaucoup plus touché par le Brexit que d’autres États 
membres. M. Kris Peeters, l’ancien ministre de l’Éco-
nomie, avait, avant même le référendum britannique, 
mis en place le Brexit High Level Group afin de prévoir 
les conséquences d’un tel scénario. Grâce au Brexit 
Impact Scan, les entreprises ont pu évaluer l’impact du 
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Welke initiatieven zal minister Dermagne nemen om 
onze bedrijven verder te ondersteunen en de impact 
te beperken? Zal hij ervoor zorgen dat er voldoende 
versterking is voorzien bij de douane zodat er zo weinig 
mogelijk impact zal zijn op de handel met het Verenigd 
Koninkrijk? En zal de minister na het einde van de over-
gangsperiode werken aan een nieuwe, sterke relatie met 
het Verenigd Koninkrijk, dat hoe dan ook een belangrijke 
handelspartner blijft?

Naast de crisissen die op ons af komen, zijn er ook 
een aantal uitdagingen die we ten volle moeten aangaan, 
namelijk de digitalisering van de economie en de strijd 
tegen de overmatige schuldenlast. Mevrouw Dierick is 
zeer begaan met beide thema’s.

De digitalisering van onze economie gaat snel en heeft 
zijn nut bewezen in deze gezondheidscrisis. Veel meer 
mensen doen hun bankzaken met de computer thuis en 
betalen in de winkel elektronisch met de bankkaart of 
smartphone. Ook het contactloos betalen zit duidelijk 
in de lift en geraakt stilaan goed ingeburgerd, zowel bij 
jongere als bij iets oudere generaties.

Het stemt mevrouw Dierick tevreden dat de beleidsnota 
van de minister inzet op elektronisch betalen. Er zijn 
nog te veel entiteiten die geen elektronische betalingen 
aanvaarden. Het lid heeft een wetsvoorstel ingediend 
dat elke onderneming ertoe verplicht minstens één elek-
tronische betalingswijze aan te bieden (DOC 55 0616). 
Welke initiatieven zal de minister samen met zijn collega 
bevoegd voor Financiën nemen om elektronisch betalen 
te stimuleren? Zal de minister met een wetsontwerp 
komen? De minister, die heeft aangekondigd verder te 
willen bouwen op parlementair werk, is zeer welkom om 
voormeld wetsvoorstel als basis te gebruiken.

Is de minister voorstander om de limiet voor contact-
loos betalen nog verder op te trekken?

Cash betalen blijft mogelijk en is een wettelijk be-
taalmiddel. UNIZO vraagt om de verplichting van het 
aanvaarden van cashbetalingen voor de handelaars te 
schrappen. Is de minister het daarmee eens?

Bij de digitalisering van onze economie is het belangrijk 
om te blijven rekening houden met die groep van mensen 
die deze digitale evolutie grotendeels heeft gemist. De 
minister benadrukte dat het voor hem zeer belangrijk is 
dat niemand aan de kant blijft staan. Welke initiatieven 
zal hij daartoe nemen?

Brexit sur leurs activités. Quelles initiatives le ministre 
Dermagne compte-t-il prendre pour continuer à soutenir 
nos entreprises et à limiter l’impact du Brexit? Veillera-t-il 
à renforcer suffisamment les services de douane afin 
que l’impact sur le commerce avec le Royaume-Uni soit 
le plus faible possible? Et, après la fin de la période de 
transition, le ministre s’emploiera-t-il à établir de nouvelles 
relations solides avec le Royaume-Uni, qui restera de 
toute façon un partenaire commercial important?

En plus des crises qui se dirigent droit vers nous, il 
existe également un certain nombre de défis que nous 
devons avoir la ferme volonté de relever, à savoir la 
numérisation de l’économie et la lutte contre le suren-
dettement. Mme Dierick est très préoccupée par ces 
deux questions.

La numérisation de notre économie progresse rapi-
dement et a prouvé son utilité au cours de cette crise 
sanitaire. Beaucoup plus de gens effectuent leurs opé-
rations bancaires à partir de leur ordinateur et paient 
dans les magasins à l’aide de leur carte bancaire ou 
de leur smartphone. Les paiements sans contact sont 
également en nette progression et entrent doucement 
dans les habitudes, tant chez les jeunes que parmi les 
générations un peu plus âgées.

Mme Dierick se réjouit que, dans sa note de poli-
tique, le ministre mise sur les paiements électroniques. 
Il y a encore trop d’organisations qui n’acceptent pas 
les paiements électroniques. L’intervenante a déposé 
une proposition de loi qui oblige chaque entreprise à 
proposer au moins un mode de paiement électronique 
(DOC 55 0616). Quelles initiatives le ministre, avec 
son collègue des finances, compte-t-il prendre pour 
encourager les paiements électroniques? Le ministre 
déposera-t-il un projet de loi dans ce domaine? Vu que 
le ministre a annoncé son intention de se baser sur le 
travail parlementaire, l’intervenante l’invite à s’appuyer 
sur la proposition de loi susmentionnée.

Le ministre est-il favorable à une nouvelle augmenta-
tion du montant maximum autorisé pour les paiements 
sans contact?

Le paiement en espèces reste possible et constitue un 
moyen de paiement légal. L’UNIZO demande pourtant de 
supprimer l’obligation, pour les commerçants, d’accepter 
les paiements en espèces. Qu’en pense le ministre?

Dans le cadre de la numérisation de notre économie, il 
est important de continuer à tenir compte des personnes 
qui ont largement raté le train de l’évolution numérique. 
Le ministre a souligné qu’il était très important à ses yeux 
que personne ne reste sur la touche. Quelles initiatives 
prendra-t-il à cette fin?
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Het lid is verheugd te lezen in de beleidsnota dat de 
basisbankdienstverlening voor de consument zal worden 
geëvalueerd en verbeterd. Recent heeft de Kamer het 
wetsvoorstel van mevrouw Dierick inzake de basisbank-
dienst voor ondernemingen (DOC 55 0619) aangenomen. 
Er dienen nog uitvoeringsbesluiten te worden genomen, 
onder meer om de basisbankdienstkamer op te richten. 
Wat is de stand van zaken wat de opmaak van deze 
uitvoeringsbesluiten betreft?

Mevrouw Dierick is voorts erg tevreden dat de strijd 
tegen de overmatige schuldenlast prioritair is voor de 
minister en dat hij wil voortbouwen op de lopende par-
lementaire werkzaamheden. Tezamen met collega’s 
van de PS- en sp.a-fracties lag zij aan de basis van 
het wetsvoorstel dat de commissie reeds tweemaal 
heeft aangenomen (DOC 55 0267). Zij aanvaardt de 
uitgestoken hand en hoopt dat de samenwerking snel 
resultaat zal opleveren.

Onze economie moet niet alleen worden gedigitali-
seerd, maar moet ook duurzamer worden. In het kader 
van de circulaire economie en de verlenging van de 
levensduur van goederen acht de CD&V het belangrijk 
dat de wettelijke garantie wordt verbeterd voor de con-
sument, maar ook voor de handelaars. Zij moeten een 
effectief verhaalrecht krijgen tegenover de fabrikant. Wat 
is de stand van zaken met betrekking tot het omzetten 
van de Europese richtlijn? Welke elementen zullen voor 
de consument en handelaar worden verbeterd en wat 
is de timing?

Mevrouw Dierick is tevreden dat de minister werk zal 
maken van de ontwikkeling van de circulaire economie. 
Zij kijkt alvast uit naar het actieplan dat hieromtrent zal 
worden opgemaakt.

Aan het einde van de vorige zittingsperiode heeft 
het Parlement de zogenaamde B2B-wet aangenomen, 
voluit de wet van 4 april 2019 houdende wijziging van 
het Wetboek van economisch recht met betrekking 
tot misbruiken van economische afhankelijkheid, on-
rechtmatige bedingen en oneerlijke marktpraktijken 
tussen ondernemingen. Deze nieuwe wet zal moeten 
worden opgevolgd en gecontroleerd door de BMA en de 
Economische Inspectie. Wanneer zal er worden gestart 
met specifieke controles en gerichte acties? Werden er 
reeds meldingen ontvangen?

Mevrouw Dierick dringt daarnaast aan op een snelle 
omzetting van richtlijn (EU) 2019/633 van 17 april 2019 
inzake oneerlijke handelspraktijken in de relaties tussen 
ondernemingen in de landbouw- en voedselvoorzienings-
keten. Landbouwers bevinden zich vandaag immers 
in een zwakkere positie. Wanneer zal dit wetsontwerp 
ingediend worden bij het parlement?

L’intervenante se réjouit de lire dans la note de politique 
que les services bancaires aux consommateurs seront 
évalués et améliorés. La Chambre des représentants a 
récemment adopté la proposition de loi de Mme Dierick 
sur le service bancaire de base pour les entreprises 
(DOC 55 0619). Les arrêtés d’application doivent encore 
être pris, notamment en ce qui concerne la création de 
la chambre du service bancaire de base. Où en est 
actuellement la rédaction de ces arrêtés d’application?

Mme Dierick est également très heureuse que la lutte 
contre le surendettement soit une priorité pour le ministre 
et qu’il souhaite s’appuyer sur les travaux parlemen-
taires en cours. Avec ses collègues des groupes PS et 
sp.a, l’intervenante a été à la base de la proposition de 
loi que la commission a déjà adoptée à deux reprises 
(DOC 55 0267). Elle accepte la main tendue et espère 
que la coopération portera rapidement ses fruits.

Notre économie ne doit pas seulement être numéri-
sée, elle doit également devenir plus durable. Dans le 
contexte de l’économie circulaire et de la prolongation 
de la durée de vie des biens, le CD&V considère qu’il 
est important de renforcer la garantie légale pour les 
consommateurs, mais aussi pour les commerçants. Ils 
devraient disposer d’un droit de recours effectif vis-à-vis 
du fabricant. Où en est la transposition de la directive 
européenne en la matière? Quels éléments seront-ils 
améliorés pour le consommateur et le commerçant et 
quel est le calendrier prévu de ces améliorations?

Mme Dierick est heureuse que le ministre s’emploiera 
à développer l’économie circulaire. Elle attend déjà 
avec impatience le plan d’action qui sera élaboré dans 
ce domaine.

À la fin de la précédente législature, le Parlement a 
adopté la loi dite “B2B”, dont l’intitulé complet est: loi du 
4 avril 2019 modifiant le Code de droit économique en ce 
qui concerne les abus de dépendance économique, les 
clauses abusives et les pratiques du marché déloyales 
entre entreprises. Cette nouvelle loi devra être suivie et 
contrôlée par l’ABC et l’Inspection économique. Quand 
commencera-t-on à procéder aux contrôles spécifiques 
et aux actions ciblées dans ce domaine? Certains abus 
ont-ils déjà été signalés?

Mme Dierick appelle également à une transposition 
rapide de la directive (UE) 2019/633 du 17 avril 2019 sur 
les pratiques commerciales déloyales dans les relations 
interentreprises au sein de la chaîne d’approvisionnement 
agricole et alimentaire. Il est un fait qu’aujourd’hui, la 
position des agriculteurs s’est affaiblie. Quand ce projet 
de loi sera-t-il soumis au Parlement?
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In het regeerakkoord staat voorts dat de regering de 
mogelijkheid zal onderzoeken om een wet ter bescherming 
van de landbouwprijzen aan te nemen. Wanneer zal de 
minister met dit onderzoek starten? Hoe wil de minister 
dit aanpakken? Het lid hoopt dat de regering hierover in 
overleg zal gaan met de landbouworganisaties.

Door de COVID-19-crisis hebben zowel de reissector 
als de reizigers zware klappen gekregen. Zeker kleine 
zelfstandige reisorganisatoren hebben het zeer moeilijk. 
Zij zitten zonder inkomsten want nieuwe boek ingen blijven 
uit. Veel reizigers zagen ook hun geboekte pakketreis 
in het water vallen, kregen een voucher en vragen zich 
nu af wanneer zij die zullen kunnen gebruiken. Bij niet-
gebruik kunnen zij hun geld terugvragen. Velen vragen 
zich af wat ze nu best doen. De minister geeft aan dat 
hij de situatie zal bekijken, tezamen met zijn bevoegde 
collega’s. Mevrouw Dierick dringt erop aan dat er snel 
duidelijkheid komt voor de consument en dat de sector 
een perspectief wordt gegeven, ook met het oog op 
het behoud van de werkgelegenheid. Heeft de minister 
hierover al overleg gepleegd met de reissector? Welke 
initiatieven zal hij nemen?

Mevrouw Dierick verwelkomt de aangekondigde ver-
betering van de “Bel-me-niet-meer-lijst” en het opvoeren 
van de strijd tegen ongewenste telefoontjes. Zij nam 
hieromtrent reeds initiatieven, via de indiening van een 
wetsvoorstel (DOC 55 1508) en de amendering van een 
bestaand wetsvoorstel (DOC 55 1033).

Voorts juicht zij de in het vooruitzicht gestelde grondige 
evaluatie van de huidige regelgeving inzake groepsvor-
deringen (class action) toe.

Het lid is daarnaast zeer tevreden dat de minister het 
recht om vergeten te worden wil uitbreiden naar mensen 
met een chronische aandoening en eventueel ook naar 
andere verzekeringen. Op initiatief van de CD&V werd 
vorige regeerperiode dit recht om vergeten te worden 
ingevoerd, zodat mensen die in het verleden een ernstige 
medische aandoening hebben gehad (bijvoorbeeld kan-
ker), toch een schuldsaldoverzekering kunnen afsluiten 
zonder bijpremie of zonder te worden geweigerd. Wie 
zal het voortouw nemen in dit dossier, de minister of de 
staatssecretaris voor Consumentenbescherming? En is 
er reeds zicht op de timing?

Op initiatief van onder meer mevrouw Dierick 
(DOC 55 1172) werden de zomersolden uitgesteld. 
Verschillende handelaars die nu hun winkel opnieuw 

L’accord de gouvernement stipule en outre que le 
gouvernement examinera la possibilité d’adopter une 
loi pour protéger les prix agricoles. Quand le ministre 
lancera-t-il cette étude? Comment le ministre entend-il 
aborder cette question? L’intervenante espère que le 
gouvernement se concertera à ce sujet avec les orga-
nisations agricoles.

La crise du COVID-19 a durement touché le secteur 
des voyages, de même que les voyageurs eux-mêmes. 
Il est certain que les petits voyagistes indépendants, 
en particulier, on actuellement beaucoup de mal. Ils se 
retrouvent sans revenus, étant donné que les nouvelles 
réservations se font attendre. D’autre part, de nombreux 
voyageurs dont la réservation a été annulée ont reçu 
un bon et se demandent à présent quand ils pourront 
l’utiliser. S’ils ne l’utilisent pas, ils pourront demander 
un remboursement. Beaucoup se demandent ce qu’il 
vaut mieux faire. Le ministre indique qu’il examinera la 
situation en concertation avec ses homologues com-
pétents au niveau régional. Mme Dierick insiste sur la 
nécessité d’apporter rapidement des éclaircissements 
pour les consommateurs et de donner au secteur une 
perspective, notamment en matière de maintien de 
l’emploi. Le ministre a-t-il déjà consulté le secteur des 
voyages à ce sujet? Quelles initiatives va-t-il prendre?

Mme Dierick se félicite de l’amélioration annoncée 
de la liste “Ne m’appelez plus” et de l’intensification de 
la lutte contre le démarchage téléphonique intempestif. 
Elle souligne qu’elle avait déjà pris des initiatives à cet 
égard, notamment en déposant une proposition de loi 
(DOC 55 1508) ainsi que des amendements visant à 
modifier une proposition de loi existante (DOC 55 1033).

Mme Dierick se félicite également de la perspective 
d’une évaluation approfondie des règles actuelles en 
matière d’actions collectives (class action).

L’intervenante se dit également très heureuse du 
fait que le ministre souhaite étendre le droit à l’oubli 
aux personnes souffrant d’une pathologie chronique 
et d’élargir peut-être aussi ce principe à d’autres assu-
rances. À l’initiative du CD&V, ce droit à l’oubli a été 
introduit au cours de la législature précédente, afin 
que les personnes ayant eu une maladie grave dans le 
passé (par exemple un cancer) puissent quand même 
souscrire une assurance solde restant dû sans prime 
supplémentaire et sans risque de refus. Qui prendra 
l’initiative dans ce dossier: le ministre ou la secrétaire 
d’État à la Protection des consommateurs? A-t-on déjà 
une idée du calendrier?

À l’initiative, entre autres, de Mme Dierick (cf. 
DOC 55 1172), les soldes d’été ont été reportées. 
Plusieurs commerçants qui ont dû à nouveau fermer 
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hebben moeten sluiten vragen om ook de komende 
wintersolden met een maand uit te stellen zodat zij hun 
koopwaar tegen normale prijzen kunnen verkopen en 
zo de verliezen die zij nu lijden tijdens lockdown te kun-
nen compenseren. Is de minister hierover al in overleg 
getreden met de sector? Is hij voorstander om de win-
tersolden van januari uit te stellen naar 1 februari? De 
sector zelf is hieromtrent verdeeld.

Het is positief dat de minister een diepgaande analyse 
wil uitvoeren van de problemen die consumenten onder-
vinden bij de aankoop van een onroerend goed. Het gaat 
om aankopen die men slechts één of enkele keren doet 
in zijn leven, en die zeer verregaande gevolgen kunnen 
hebben. De consument geniet hierbij volgens de minister 
vaak geen enkele bescherming. Welke maatregelen wil 
de minister nemen, naast de bestaande wet-Breyne, om 
de consument beter te beschermen?

In de beleidsnota van de minister staat ook te lezen 
dat hij met de sector zal overleggen om de kosten van 
de aankoop van een woning te verminderen. Doelt 
hij hiermee op de dossierkosten? Kan hij hierbij meer 
toelichting geven?

Voor een open economie als België zijn buitenlandse 
investeringen van essentieel belang. Toch moeten we 
waakzaam zijn voor investeringen uit derde landen die 
onze fundamentele belangen kunnen schaden. Op 
die manier willen derde landen invloed op onze on-
dernemingen krijgen met activiteiten die van cruciaal 
belang zijn voor onze veiligheid en de openbare orde. 
Verschillende EU-lidstaten maar ook landen buiten 
de EU hebben reeds een screeningsmechanisme om 
de nationale veiligheid en openbare orde te kunnen 
beschermen. De vorige minister van Economie werkte 
aan een dergelijk screeningsmechanisme. Het is dan 
ook positief dat de minister deze ambitie vooropstelt in 
zijn beleidsnota. Welke stappen zal hij nemen om een 
dergelijk mechanisme in te voeren, in overleg met de 
deelstaten? Wat is de stand van zaken en de timing?

Op 25 april 2019 werd een wetsvoorstel van mevrouw 
Dierick goedgekeurd om het wettelijk kader rond de 
sociale tarieven te actualiseren en uit te breiden naar 
warmtenetten (DOC 54 3563). De wet trad op 1 januari 
2020 in werking, maar het is nog steeds wachten op de 
uitvoeringsbesluiten. De vorige minister van Economie 
heeft de CREG om advies gevraagd over het uitvoerings-
besluit en er zijn contacten geweest met de gewesten. 
Kan de minister zeggen wanneer de uitvoeringsbesluiten 
klaar zullen zijn?

leurs portes ont demandé que les soldes d’hiver soient à 
leur tour reportées d’un mois afin de pouvoir vendre leurs 
marchandises à des prix normaux et ainsi compenser 
les pertes qu’ils subissent actuellement dans le contexte 
du confinement. Le ministre en a-t-il déjà discuté avec 
le secteur? Est-il favorable au report des soldes d’hiver 
de janvier au 1er février? Le secteur lui-même est divisé 
sur cette question.

L’intervenante juge positif que le ministre souhaite 
procéder à une analyse approfondie des problèmes 
rencontrés par les consommateurs lors de l’achat d’un 
bien immobilier. L’acquisition d’un bien immobilier est un 
événement qui n’arrive qu’une ou quelques fois dans la 
vie d’une personne, et qui peut avoir des conséquences 
très importantes. Selon le ministre, les consommateurs ne 
jouissent souvent d’aucune protection dans ce domaine. 
Quelles mesures le ministre compte-t-il prendre, en plus 
de la loi Breyne existante, afin de mieux protéger les 
consommateurs?

On peut également lire dans la note de politique du 
ministre qu’il se concertera avec le secteur en vue de 
réduire le “coût d’acquisition” d’un logement. Fait-il 
référence aux frais de dossier? Peut-il donner plus 
d’informations à ce sujet?

Pour une économie ouverte comme celle de la 
Belgique, les investissements étrangers sont essen-
tiels. Nous devons toutefois être vigilants par rapport 
aux investissements de pays tiers qui pourraient nuire à 
nos intérêts fondamentaux. Il s’agit en effet pour certains 
pays tiers d’influencer nos entreprises actives dans des 
secteurs cruciaux pour notre sécurité et pour l’ordre public. 
Plusieurs États membres de l’UE, mais aussi des pays 
extérieurs à l’UE, ont déjà mis en place un mécanisme 
de filtrage pour protéger la sécurité nationale et l’ordre 
public. Le précédent ministre de l’économie a travaillé 
sur un tel mécanisme de filtrage. Il est donc positif que 
le ministre place cette ambition au premier plan de sa 
note de politique. Quelles mesures prendra-t-il en vue 
d’instaurer un tel mécanisme en concertation avec les 
entités fédérées? Où en est-on actuellement dans ce 
dossier et quel est le calendrier prévu?

Le 25 avril 2019, une proposition de loi de l’interve-
nante, qui visait à actualiser et à étendre le cadre juri-
dique des tarifs sociaux aux réseaux de chaleur a été 
approuvée (DOC 54 3563). La loi est entrée en vigueur 
le 1er janvier 2020, mais les arrêtés d’exécution se font 
toujours attendre. Le précédent ministre de l’Économie 
a demandé à la CREG un avis sur l’arrêté d’exécution et 
des contacts ont été pris avec les Régions. Le ministre 
peut-il dire quand les arrêtés d’exécution seront prêts?
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Tot slot snijdt mevrouw Dierick het dossier van de 
dienstenconcessie voor de bezorging van kranten en 
tijdschriften aan (mondelinge vraag 55010236C van 
mevrouw Nathalie Muylle).

In 2015 werden twee concessieovereenkomsten 
gesloten tussen de Belgische Staat en bpost voor de 
bezorging van enerzijds erkende kranten en anderzijds 
erkende tijdschriften. De concessie heeft een duurtijd 
van vijf jaar en zal in principe eindigen op 31 december 
2020. Aangezien de vorige regering in lopende zaken 
bleef, heeft de regering dan beslist de huidige concessie 
te verlengen met een periode van twee jaar, en dit aan 
dezelfde voorwaarden met een compensatie afhankelijk 
van de door bpost verdeelde volumes en de geleverde 
kwaliteit. Aan de FOD Economie werd gevraagd mo-
gelijke scenario’s voor de toekomst te onderzoeken, 
zonder enige voorkeur voor een bepaalde piste. Het 
resultaat van deze opdracht moest uiterlijk in december 
2020 voorgelegd worden aan de Ministerraad. De FOD 
kon indien nodig hiervoor een beroep doen op externe 
consultancy. Mevrouw Dierick heeft volgende vragen 
over dit gevoelig dossier:

1. Is de FOD Economie klaar met het voorbereidend 
werk? Heeft de FOD hierbij een beroep gedaan op ex-
terne consultancy? Indien ja op wie en wat was hiervan 
de kost?

2. Is het duidelijk welke richting de nieuwe regering 
met dit dossier zal uitgaan? Zal er worden gekozen voor 
een concessieopdracht of zal er voor andere pistes 
worden gekozen? Zal bij die keuze ook rekening worden 
gehouden met de resolutie DOC 54 1509 waarin de fe-
derale overheid wordt verzocht een level playing field te 
creëren voor de bezorging van kranten en tijdschriften?

3. Is hierover overleg gepland met de sector of met 
de Centrale Raad voor het Bedrijfsleven die hierover 
eind 2018 advies heeft uitgebracht? Kan de timing van 
december 2020 worden gehaald om dit dossier door de 
nieuwe regering te laten beslissen, gelet op het feit dat 
dit de uiterste datum is om een nieuwe procedure rond 
te krijgen tegen eind 2022?

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) betreurt eerst 
en vooral dat de beleidsverklaring hoofdzakelijk beperkt 
is tot het louter herkauwen van bepaalde punten uit de 
beleidsnota. De spreker had liever een nauwkeurige 
uiteenzetting gehad van wat de minister volgend jaar 
en tijdens de hele regeerperiode wil verwezenlijken.

Inhoudelijk gaat het over concrete maatregelen in heel 
uiteenlopende domeinen – waarvan sommige worden 
toegejuicht en andere afgekeurd –, maar is er anderzijds 

Enfin, Mme Dierick aborde le dossier de la concession 
de services pour la livraison de journaux et de périodiques 
(question orale n° 55010236C de Mme Nathalie Muylle).

En 2015, deux contrats de concession ont été conclus 
entre l’État belge et bpost pour la livraison, d’une part, 
de journaux reconnus et, d’autre part, de périodiques 
reconnus. La concession avait une durée de cinq ans et 
devaient donc prendre fin, en principe, le 31 décembre 
2020. Comme la période d’affaires courantes du gou-
vernement précédent se prolongeait, il a été décidé de 
prolonger la concession actuelle pour une période de 
deux ans, dans les mêmes conditions, avec une com-
pensation variable en fonction des volumes distribués 
par bpost et de la qualité livrée. Le SPF Économie a été 
chargé d’examiner les scénarios possibles pour l’avenir, 
sans la moindre préférence pour une piste particulière. 
Le résultat de cet examen devait être soumis au Conseil 
des ministres au plus tard en décembre 2020. Le SPF 
pouvait, si nécessaire faire appel, à cette fin, à des 
consultants externes. Mme Dierick formule les questions 
suivantes concernant ce dossier sensible:

1. Le SPF Économie a-t-il terminé ses travaux prépara-
toires? A-t-il fait appel, dans ce cadre, à des consultants 
externes? Si oui, à qui et à quel coût?

2. La direction que prendra le nouveau gouverne-
ment dans ce dossier est-elle claire? Optera-t-il pour 
un contrat de concession ou pour d’autres pistes? Ce 
choix tiendra-t-il également compte de la résolution par 
laquelle la Chambre demande au gouvernement fédéral 
de créer des conditions de concurrence équitables pour la 
livraison des journaux et des magazines (DOC 54 1509)?

3. Une concertation à ce sujet est-elle prévue avec 
le secteur ou avec le Conseil central de l’économie, qui 
a rendu un avis sur cette question fin 2018? Sera-t-il 
possible de respecter l’échéance de décembre 2020 
et que le nouveau gouvernement se prononce à temps 
dans ce dossier, sachant qu’il s’agit de la date limite si 
l’on veut arriver à établir une nouvelle procédure d’ici 
fin 2022?

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) regrette tout d’abord 
que l’exposé d’orientation politique consiste principale-
ment en la simple reprise de certains points de la note 
de politique générale. Il aurait préféré que le ministre 
expose précisément les différentes choses qu’il va mettre 
en place, tant sur la législature, que sur l’année à venir.

Ensuite, sur le fond, nous avons affaire d’une part à 
des mesures concrètes qui traitent de domaines très 
variés, avec parfois des mesures que nous saluons 
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sprake van veel onzekerheid en aspecten die nog verder 
zullen moeten uitgewerkt om de uitdagingen het hoofd 
te kunnen bieden.

De spreker steekt van wel met diverse opmerkingen 
over de belangrijkste punten van de beleidsnota, voordat 
hij ingaat op iets vagere maatregelen, die verduidelijking 
behoeven.

Op louter economisch vlak staat in de beleidsnota 
uitvoerig te lezen dat de mededinging, de eengemaakte 
markt en het concurrentievermogen moeten worden 
versterkt. Zitten onze werknemers en onze kmo’s daar 
echt op te wachten? Wij maken een ongeziene crisis door 
en onze ondernemingen zijn uiterst kwetsbaar. Zou niet 
voor een andere denkwijze moeten worden geopteerd, 
door veeleer te gaan voor de versterking van ons lokaal 
economisch weefsel, met name bij de gunning van de 
overheidsopdrachten, voor de bescherming van onze 
bedrijven tegen oneerlijke concurrentiepraktijken en voor 
de uitbouw van een beleid inzake buitenlandse handel 
waarbij iedereen te winnen heeft?

Elk land beschikt over hulpbronnen en troeven die het 
dankzij de internationale handel ten dienste kan stellen 
van een evenwichtige en duurzame ontwikkeling. Maar 
dat is niet wat er nu gebeurt. Onze beleidslijnen, die op 
vrijhandel en vrije concurrentie berusten, komen een 
minderheid ten goede. Ze werken bedrijfsverplaatsingen 
in de hand en spelen de werknemers via loonconcur-
rentie tegen elkaar uit. De kleine ondernemingen kunnen 
niet op tegen de grote transnationale groepen, die hun 
prijzen verlagen en alle concurrentie fnuiken.

De PVDA-PTB-fractie zal zich steeds verzetten tegen 
alle maatregelen die tot doel hebben de marktlogica te 
versterken en afbreuk te doen aan het algemeen belang.

Met betrekking tot de innovatie wil de minister de oc-
trooiprocedures bevorderen en vergemakkelijken, alsook 
de diverse regelingen inzake intellectuele eigendom 
moderniseren. Kan de minister daar meer over vertellen?

Wat vindt hij van de stelling dat het wetenschappelijk 
onderzoek een instrument is dat voor de mensheid be-
schikbaar moet zijn? De massa van de huidige kennis 
en de ontwikkeling ervan maken het mogelijk de grote 
problemen van onze eeuw aan te pakken: hoe kan de 
klimaatopwarming worden tegengegaan, hoe kan in 
onze basisbehoeften worden voorzien, of hoe kunnen 
nieuwe virussen worden uitgeroeid? De uitbouw van de 
octrooiregeling en van het intellectuele-eigendomsstelsel 
zet er echter niet toe aan onze kennis op de juiste ma-
nier aan te wenden en te verspreiden. Indien enkele 
industriëlen zich de kennis toe-eigenen, zullen wij het 

et d’autres que nous dénonçons, et d’autre part à pas 
mal d’incertitude et pas mal de points qui devront être 
complété pour faire face aux défis que nous faisons.

Il commencera son intervention en énonçant ses 
différents commentaires sur les principaux points de la 
note avant d’aborder des mesures un peu moins précises 
qui nécessitent un éclaircissement.

Au niveau purement économique, on lit beaucoup 
dans la note qu’il faut renforcer la concurrence, le marché 
unique et la compétitivité. Mais est-ce vraiment cela que 
nos travailleurs et nos PME attendent? Nous traversons 
une crise sans précédent, nos entreprises sont extrê-
mement fragiles. Ne faudrait-il pas opter pour un autre 
logiciel de pensée, en privilégiant plutôt la promotion de 
notre tissu économique locale, notamment dans l’octroi 
des marchés publics, la protection de nos entreprises 
contre les pratiques de concurrence déloyale ainsi que 
la mise en place d’une politique de commerce extérieur 
qui soit gagnant-gagnant pour tout le monde?

Chaque pays dispose de ressources et d’atouts qu’il 
peut mettre au service d’un développement équilibré et 
durable grâce au commerce international. Or, ce n’est 
pas ce qui se passe actuellement. Nos politiques basées 
sur le libre-échange et la libre-concurrence profitent à 
une minorité. Elles facilitent les délocalisations et mettent 
les travailleurs en concurrence salariale les uns avec 
les autres. Quant aux petites entreprises, elles sont 
incapables de rivaliser avec les grands groupes transna-
tionaux qui diminuent les prix et tuent leurs concurrents.

Le groupe PVDA-PTB s’opposera toujours à toutes 
les mesures qui visent à renforcer la logique du marché 
et diminuer le bien commun.

En ce qui concerne l’innovation, le ministre veut 
promouvoir et faciliter les procédures en matière de 
brevet et moderniser les différents systèmes de propriété 
intellectuelle. Le ministre peut-il en dire plus à ce sujet?

Que pense-t-il de l’analyse suivante: la recherche 
scientifique est un outil qui doit être à la disposition 
de l’humanité. La masse des connaissances actuelles 
et leur développement permettent de s’attaquer aux 
grands problèmes de notre siècle: comment lutter contre 
le réchauffement climatique, comment subvenir à nos 
besoins de base ou encore comment éradiquer des 
nouveaux virus? Or, en favorisant le système de brevet 
et de propriété intellectuelle, on n’encourage pas le 
bon déploiement et la bonne diffusion de nos connais-
sances. Ce n’est pas en confisquant le savoir au sein 
de quelques industriels que nous pourrons améliorer le 



1578/009DOC 5538

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

lot van de mensheid niet kunnen verbeteren. Daarom is 
het lid principieel gekant tegen die praktijken.

Een en ander geldt des te meer omdat dit systeem 
van knowledge grabbing onderworpen is aan renta-
biliteitsvereisten die niet het algemeen belang dienen. 
De wetenschappers hadden enkele jaren geleden al 
gewezen op de noodzaak om een coronavirusvaccin te 
produceren, maar de privésector heeft beslist daarop 
niet in te gaan. Zover staan we nu. Zonder de zekerheid 
van een behoorlijk financieel rendement neemt de kans 
af dat onderzoek in een welbepaald domein wordt ver-
richt. Dat geeft geen pas.

De PVDA-PTB is niet de enige die kritiek heeft op het 
huidige model; ook de politieke partij waartoe de minister 
behoort, heeft dat in haar verkiezingsprogramma gedaan. 
Wat denkt de minister concreet te doen in verband met 
octrooien en intellectuele eigendom? Zal hij bij de verle-
ning van een octrooi een maximale licentieprijs instellen, 
zoals hij in zijn programma bepleit? En zal hij zich achter 
de maatregel van PVDA-PTB scharen waarmee wordt 
beoogd de octrooiduur in alle domeinen van openbaar nut 
te verkorten, zodat die wetenschappelijke voortuitgang 
vervolgens zoveel mogelijk mensen ten goede komt?

De minister geeft aan dat hij spoedig wil overgaan tot 
de omzetting van richtlijn (EU) 2019/1023, die levens-
vatbare ondernemingen met financiële moeilijkheden 
in een vroeg stadium toegang biedt tot herstructure-
ringsmaatregelen. De heer D’Amico is zeer bezorgd 
over de neveneffecten die deze richtlijn zal hebben 
op de werkgelegenheid. Vreest de minister niet dat de 
omzetting van een dergelijke richtlijn, die bepaalt dat 
in een preventief herstructureringsplan kan worden 
voorzien, een aanzuigeffect zal creëren, waardoor som-
mige werkgevers kunstmatig problemen zouden kunnen 
opwekken om zich vervolgens makkelijker van hun 
werknemers te kunnen ontdoen? Wat gaat de minister 
doen om dergelijke misstanden te voorkomen? Heeft 
hij die regeling al met de vakbonden doorgesproken? 
Welke armslag denkt hij aan de sociale partners te laten? 
Wat antwoordt hij aan zijn critici die stellen dat hij met 
zijn werkgelegenheidsprogramma weliswaar beoogt de 
werknemers beter tegen ontslag te beschermen, maar 
dat hij hiermee net het tegenovergestelde doet?

Aangaande de circulaire economie is de PVDA-PTB-
fractie uiteraard verheugd over de ter zake geboekt 
vooruitgang. Toch geeft een zin in de beleidsnota perfect 
weer hoe de minister deze wijziging wil doorvoeren: 
“Ook moeten meer bedrijfsleiders worden overtuigd 
van het belang van het voeren van een beleid [inzake 
de circulaire economie]” (zie DOC 55 1580/013 blz. 4). 
Daar knelt het schoentje. Waarom wil het beleid altijd 

sort de l’humanité. Pour ces raisons le membre s’oppose 
par principe à ces pratiques.

C’est d’autant plus vrai que ce système d’accapare-
ment des connaissances est soumis à des impératifs de 
rentabilité qui ne vont pas dans le sens du bien commun. 
Les scientifiques avaient déjà signalé la nécessité de 
produire un vaccin contre le coronavirus il y a plusieurs 
années déjà, mais le privé n’a pas décidé de suivre. On 
en est là aujourd’hui. Sans certitude d’avoir de bonnes 
retombées financières, la chance de poursuivre des 
recherches dans un domaine s’amenuise. Cela ne va pas.

Le PVDA-PTB n’est pas le seul à critiquer le modèle en 
cours. Le parti politique auquel appartient le ministre l’a 
également fait dans son programme électoral. Qu’est-ce 
que le ministre compte faire concrètement en matière 
de brevets et de propriété intellectuelle? Va-t-il mettre 
en place un prix maximum de licence lors de l’octroi du 
brevet, comme il le revendique dans son programme? 
Et va-t-il suivre la mesure du PVDA-PTB qui propose 
de réduire la durée des brevets dans tous les domaines 
d’utilité publique, de sorte que l’avancée scientifique 
puisse être diffusée au plus grand nombre possible 
par la suite?

Concernant les entreprises viables mais en difficultés 
financières, le ministre dit vouloir transposer rapidement 
la directive qui autorise l’accès aux mesures de restruc-
turation à un stade précoce. M. D’Amico a de fortes 
craintes sur les effets collatéraux que cette directive 
suscite et sur l’emploi. En transposant une telle direc-
tive, c’est à dire en prévoyant un plan de restructuration 
préventif, le ministre ne craint-il pas de créer un effet 
d’aubaine qui permettrait à certains employeurs de se 
mettre artificiellement en difficulté pour se séparer plus 
facilement de ses travailleurs? Que va-t-il faire pour éviter 
de telles dérives? A-t-il déjà discuté de ce sujet avec 
les syndicats? Quelle marge de manœuvre compte-t-il 
laisser aux partenaires sociaux? Que répond-il à ses 
détracteurs qui disent que son programme en matière 
d’emploi vise à renforcer la protection des travailleurs 
contre les licenciements et que là, il fait l’inverse?

Concernant l’économie circulaire, le groupe PVDA-
PTB salue bien évidemment l’avancée en la matière. 
Néanmoins, une phrase de la note reflète parfaitement la 
manière dont le ministre souhaite opérer ce changement: 
“Il conviendrait également de convaincre davantage 
de dirigeants d’entreprises de se doter d’une politique 
[en matière d’économie circulaire]”. C’est là que le bât 
blesse. Pourquoi toujours inciter et vouloir convaincre? 



391578/009DOC 55

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

ergens toe aanzetten en overtuigen? Zou men er niet 
beter aan doen van de bedrijfsleiders te eisen dat zij 
een echt beleid uitwerken inzake het gebruik van hulp-
bronnen, hun impact op het milieu en het welzijn ten 
opzichte van de samenleving? De heer D’Amico denkt 
in het bijzonder aan de grootste ondernemingen die de 
meeste vervuiling veroorzaken. In de huidige context zou 
niet langer aan reflectie mogen worden gedaan, maar 
zou actie moeten worden ondernomen. Met het huidige 
traject kan de verandering die noodzakelijk is voor het 
voortbestaan van de planeet, niet worden bewerkstel-
ligd. Alleen al vorig jaar is de Belgische CO2-uitstoot van 
de industrie en de energiesector volgens de gegevens 
van de FOD Volksgezondheid met 1,6 % gestegen. Er 
dient een versnelling hoger te worden geschakeld en wij 
moeten onszelf opnieuw uitvinden, want vervuilen blijft 
rendabel voor die ondernemingen. In het kader van de 
ETS-markt een paar miljoenen euro aan schadevergoe-
ding betalen, is voor die multinationals een peulschil.

Gelet op de talloze ecologische uitdagingen, verzoekt 
de PVDA-PTB de minister dan ook de grondslagen te 
vestigen voor een ecologische en democratische plan-
ning waarmee onze economie de transitie tot stand 
kan brengen. In dat verband moeten voor elke eco-
nomische sector bindende emissienormen worden 
bepaald waarbij de grote vervuilers in het vizier worden 
genomen. Wanneer zij de regels niet naleven, moet de 
overheid zich onverbiddelijk opstellen ten opzichte van 
de economische wereld en geldboetes opleggen die in 
verhouding staan tot de omzet van de multinational. Als 
dat nog steeds geen effect heeft, dan moet het bedrijf 
de deuren sluiten.

Met betrekking tot de Economische Inspectie geeft de 
minister ten eerste aan dat de “reguliere controles inzake 
witwaspreventie (…) onverminderd [worden] voortgezet 
(…)” (DOC 55 1580/013, blz. 4), en ten tweede dat “sinds 
midden 2020 nieuwe categorieën beroepsgroepen [zijn] 
toegevoegd aan de bevoegdheden van de inspectie 
inzake witwaspreventie.” (ibidem). Nu, in de nasleep 
van de recentste witwasschandalen, kwam onlangs 
aan het licht dat een op vijf financiële instellingen een 
“hoog” witwasrisico vertoont. Zal de minister, gezien de 
omvang van de witwaspraktijken in ons land en gezien 
de nieuwe bevoegdheden die aan de Economische 
Inspectie werden verleend, meer financiële en personele 
middelen aan die dienst toekennen?

Voorts geeft de minister aan dat de controles even 
intensief zullen worden voortgezet. Denkt hij dat zulks 
zal volstaan? Gelet op de recentste schandalen, rijst de 
vraag of men nietverder zou moeten gaan, door te eisen 
dat de grote groepen meer transparantie aan de dag 
leggen en te bepalen dat zij meer financiële gegevens 
moeten bekendmaken?

Ne faudrait-il plutôt exiger des chefs d’entreprise qu’ils 
se dotent d’une réelle politique sur leur utilisation des 
ressources, sur leur impact environnemental et sur le 
bien-être vis-à-vis de la société? M. D’Amico pense en 
particulier aux plus grandes entreprises qui sont à l’origine 
du plus gros de la pollution. Le contexte actuel ne devrait 
plus être à la réflexion, mais à l’action. La trajectoire 
actuelle ne permet pas le changement indispensable à 
la survie de la planète. Rien que l’an passé, selon les 
données du SPF Santé Publique, les émissions belges de 
CO2 de l’industrie et du secteur énergétique ont grimpé 
de 1,6 %. Nous devons passer à la vitesse supérieure 
et nous réinventer car la pollution reste rentable pour 
ces entreprises. Payer quelques millions de dédomma-
gement dans le cadre du marché ETS représente une 
goutte d’eau pour ces multinationales.

Le PVDA-PTB invite le ministre donc à poser les 
bases d’une planification écologique et démocratique 
qui permet la transition de notre économie face aux 
nombreux défis environnementaux qui se posent. Nous 
devrions donc poser des normes d’émissions contrai-
gnantes dans chaque secteur économique en ciblant 
les principaux émetteurs. Et s’ils ne respectent pas les 
règles, le pouvoir politique doit se montrer intransigeant 
vis-à-vis du monde économique, avec des amendes qui 
sont liées au chiffre d’affaires de la multinationale. Et si 
ça ne va toujours pas, on ferme.

Au niveau de l’Inspection économique, le ministre 
dit d’une part que “les contrôles réguliers en matière 
de prévention du blanchiment se poursuivront avec la 
même vigueur” et que d’autre part “depuis mi-2020, de 
nouvelles catégories de groupes professionnels se sont 
ajoutées aux compétences de l’inspection en ce qui 
concerne la prévention du blanchiment”. Maintenant, à 
la suite des derniers scandales de blanchiment d’argent, 
on apprenait récemment qu’un établissement financier 
sur cinq présente un risque “élevé” en matière de blan-
chiment d’argent. Face à l’ampleur du blanchiment dans 
notre pays et face aux nouvelles compétences qui ont 
été attribuées à l’Inspection économique, le ministre va-
t-il augmenter les moyens et les effectifs de ce service?

Par ailleurs, le ministre dit que les contrôles vont se 
poursuivre avec la même intensité. Pense-t-il que cela 
sera suffisant? Au vu des derniers scandales, ne fau-
drait-il pas aller plus loin en renforçant la transparence 
et la publication des données financières des grands 
groupes?
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In verband met de betaalmiddelen geeft de minister 
drie krachtlijnen aan. Ten eerste is het de bedoeling het 
elektronisch betalingsverkeer aanzienlijk uit te breiden, 
zodat de consument altijd de mogelijkheid heeft om met 
de kaart te betalen. Ten tweede is de minister voorne-
mens het gebruik van cash te beperken, doch zonder 
het te verbieden. En ten derde is de minister van plan 
om contactloze betalingen te faciliteren.

Met betrekking tot de veralgemening van de elektroni-
sche betalingen vraagt het lid hoe de minister omgaat met 
handelaars die klagen over de buitensporige kosten van 
de betalingen met een bankkaart. De aankoop van een 
terminal kan makkelijk oplopen tot 40 euro per maand, 
zonder rekening te houden met de activeringskosten 
(ongeveer 30 euro) of met de transactiekosten (5 of 
20 cent, naargelang van het bedrag van de aankoop). 
Wie zal bovendien de kosten van die veralgemening 
van de elektronische betaling betalen, indien ze niet 
langer door de handelaars worden gedragen? Komen 
die kosten den ten laste van de Staat of van de banken? 
Laatstgenoemde spelers zijn de grote winnaars van 
deze maatregel. Zou de minister bereid zijn de prijs te 
begrenzen of de betaalterminals gratis te maken? Zou 
hij ook bereid zijn ervoor te zorgen dat de transacties 
gratis worden?

Welke concrete gevolgen zal de beperking van contante 
betalingen hebben voor de burgers die boodschappen 
doen? Wat zal de impact voor de handelaars zijn?

Bestaan er met betrekking tot de contactloze be-
talingen al studies waaruit blijkt hoe veilig dat nieuwe 
betaalmiddel is?

Nog in verband met de banksector, maar dan vanuit 
het standpunt van de consument, geeft de minister aan 
te willen zorgen voor correcte en betaalbare financiële 
diensten, hetgeen uiteraard een goede zaak is. De heer 
D’Amico verwijst naar de jongste cijfers van Statbel, 
waaruit blijkt dat de bankkosten van oktober 2019 tot 
oktober 2020 zijn gestegen met 7,2 %. Volgend jaar 
zal BNP Paribas Fortis de prijs van zijn “Comfort Pack” 
verhogen met zes euro per jaar. Het probleem is niet 
nieuw, want Test-Aankoop stelt de te hoge tarieven van 
de Belgische banken al lang aan de kaak.

In Frankrijk werd onlangs wetgeving aangenomen 
met het oog op de begrenzing van de bankkosten en 
een betere bescherming van de kwetsbare klanten. Is 
de minister van plan dat voorbeeld te volgen?

ING, BNP Paribas Fortis en Belfius boeken giganti-
sche winsten. Wordt het geen tijd om de bankdiensten 

Concernant les moyens de paiement, le ministre 
énonce trois axes principaux. Le premier consiste à 
étendre considérablement les paiements électroniques 
de sorte que le consommateur puisse toujours payer 
par carte. Deuxièmement, il compte limiter l’usage des 
paiements en espèces, sans toutefois l’interdire. Et enfin, 
le ministre compte faciliter le paiement sans contact.

Concernant la généralisation des paiements électro-
niques, que répond-il aux commerçants qui se plaignent 
des frais exorbitants que suscitent le paiement bancaire? 
L’achat d’un terminal peut facilement monter à 40 euros 
par mois, sans compter les frais d’activation (environ 
30 euros) et les coûts par transaction (5 ou 20 cents 
en fonction du prix de l’achat). En outre, si ce n’est plus 
les commerçants qui en paient le coût, qui va payer les 
frais de cette généralisation du paiement électronique? 
L’État? Ou les banques? Ces dernières sont les grandes 
gagnantes de cette mesure. Le ministre serait-il prêt 
à plafonner le prix ou à rendre gratuit les terminaux 
bancaires? Serait-il également prêt à assurer la gratuité 
des transactions?

Concernant la limitation du paiement en espèces, 
comment cela va-t-il concrètement se traduire pour les 
citoyens qui font leur course? En quoi les commerçants 
seront-ils aussi impactés?

Concernant le paiement sans contact, des études 
existent-elles déjà sur ce nouveau mode de paiement, 
notamment au niveau des problèmes de sécurité qu’il 
suscite?

Toujours en lien avec le secteur bancaire, mais du 
point de vue du consommateur, le ministre dit vouloir 
rendre les services financiers corrects et abordables, 
ce qui est évidemment une bonne chose. M. D’Amico 
se réfère aux derniers chiffres de Statbel, qui révèlent 
que les frais bancaires ont augmenté de 7,2 % sur la 
période d’octobre 2019 à octobre 2020. Pour l’année 
prochaine, BNP Paribas Fortis augmentera le prix des 
“Comfort Pack” de 6 euros par an. Le problème n’est 
pas neuf; Test Achats dénonce depuis longtemps les 
tarifs trop élevés que pratiquent nos banques.

La France a récemment légiféré en faveur d’un plafon-
nement des frais bancaires et d’une meilleure protection 
des “clients fragiles”. Le ministre compte-t-il également 
suivre cette direction?

ING, BNP Paribas Fortis et Belfius font des bénéfices 
énormes. Ne serait-il pas temps d’imposer la gratuité 
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verplicht volledig gratis te maken, minstens voor de 
burgers en voor de kmo’s?

Inzake prijzen geeft de minister aan de rol van de BMA 
te willen uitbreiden, onder meer om de prijzen te doen 
dalen en de koopkracht van de burgers te verbeteren. 
In oktober jongstleden heeft een lid van de PVDA-PTB-
fractie de minister een vraag gesteld over de prijs van de 
mondmaskers (CRIV 55 COM 285, blz. 1). De minister 
heeft toen geantwoord dat een begrenzing van die prijs 
niet kon worden overwogen, meer bepaald omdat zulks 
strijdig zou zijn met het Europees recht. Niettemin moet 
worden vastgesteld dat een en ander Frankrijk niet heeft 
belet die maatregel wél te nemen. Voorts heeft een week 
later een ander – dit keer socialistisch – Kamerlid een 
gelijkaardige vraag gesteld aan de staatssecretaris be-
last met consumentenbescherming (CRIV 55 COM 292, 
blz. 3). Het lid was matig tevreden met het antwoord van 
de staatssecretaris en riep op tot de instelling van een 
maximumprijs. Werd de minister inderdaad overtuigd 
door zijn collega uit het Parlement? Zo niet, waarom 
weigert hij dan dat pad te bewandelen?

De minister wil de energieprijs doel dalen door de 
overstap naar een nieuwe leverancier te vergemak-
kelijken, door de administratieve lasten te doen dalen 
en door de wet op de energierekening te hervormen. 
Kan de minister meer informatie verstrekken omtrent dit 
laatste punt? Welke elementen zal hij bij die hervorming 
naar voren schuiven?

Wat het onderdeel inzake vastgoed betreft, kondigt 
de minister aan dat overleg zal worden gepleegd met 
de sector, teneinde alle maatregelen te onderzoeken 
die de kosten voor de aankoop van een onroerend goed 
kunnen doen dalen of die de financiering van een wo-
ninglening goedkoper kunnen maken, in samenspraak 
met de buurlanden. Welke gevolgen zal dat in de praktijk 
hebben? Hoe komt hij concreet tegemoet aan de zorgen 
van de gezinnen met een bescheiden inkomen inzake 
de aankoop van een woning? Hoe gaat hij in tegen de 
speculatie door enkele grote projectontwikkelaars en 
meervoudige eigenaars die bewerkstelligen dat een 
deel van de bevolking geen toegang heeft tot een eigen 
woning?

Wat de handelsovereenkomsten met de EU betreft, 
hoort men voortdurend dat de vrijhandelsakkoorden 
(zwaar) gif zijn voor onze planeet. De beleidsnota be-
vat echter slechts één passus ter zake, en daarin stelt 
de minister dat hij wil evalueren of de onderhandelde 
akkoorden niet beter kunnen worden uitgebalanceerd, 
met name op sociaaleconomisch en milieuvlak. Is dat 
alles? Wat gaat de minister doen als de sluiting van een 
handelsovereenkomst ons milieu schade toebrengt? Zal 

totale des services bancaires, ne fût-ce que pour les 
citoyens et les PME?

En matière de prix, le ministre affirme vouloir renforcer 
le rôle de l’ABC, notamment afin de faire baisser les 
prix et améliorer le pouvoir d’achat des citoyens. En 
octobre dernier, une membre du groupe PVDA-PTB a 
interrogé le ministre sur le prix des masques (CRIV 55 
DOC 285, p. 1). Le ministre avait alors répondu qu’un 
plafonnement de ce prix n’était pas envisageable notam-
ment du fait que ça posait des difficultés avec le droit 
européen. Néanmoins, force est de constater que ça 
n’a pas empêché la France de le faire. Par ailleurs, un 
autre député, socialiste cette fois-ci, a posé une question 
similaire une semaine plus tard à la secrétaire d’état en 
charge de la Protection des Consommateurs (CRIV 55 
COM 292, p. 3). Résultat, le député est satisfait à moitié 
de la réponse de la secrétaire d’état et appelle à la mise 
en place d’un prix maximum. Est-ce que le ministre a 
bien été convaincu par son collègue au parlement? Si 
non, pourquoi le ministre refuse-t-il encore d’avancer 
dans cette voie?

Au niveau de l’énergie, le ministre souhaite diminuer 
son prix en facilitant la transition vers un nouveau four-
nisseur, en réduisant les charges administratives et en 
réformant la loi sur la facture d’énergie. Le ministre peut-il 
en dire plus sur ce dernier point? Quels éléments va-t-il 
mettre en avant durant cette réforme?

Concernant le volet relatif à l’immobilier, le ministre dit 
que des concertations seront menées avec le secteur 
afin d’examiner toutes les mesures visant à réduire le 
coût d’acquisition d’un bien immobilier ou à revoir à la 
baisse le financement d’un prêt au logement, en accord 
avec les pays voisins. Comment cela se traduira-t-il sur 
le terrain? En quoi répond-il concrètement aux préoccu-
pations des familles modestes en matière d’acquisition 
de logement? En quoi lutte-t-il contre la spéculation par 
quelques gros promoteurs et multipropriétaires bloquant 
l’accès à la propriété à une partie de la population?

Concernant les accords commerciaux avec l’UE, on 
ne cesse d’entendre que les accords de libre-échange 
sont l’un des principaux poisons pour notre planète. 
Cependant, le seul passage dans la note qui en parle 
stipule que le ministre souhaite évaluer si les accords 
négociés permettent un certain équilibre, notamment 
au niveau socio-économique et environnemental. Est-
ce tout? Qu’est-ce que le ministre va faire si l’adoption 
d’un accord commercial détériore notre environnement? 
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hij dan weigeren dat akkoord te ondertekenen? Zou hij 
bereid zijn zich daartoe te verbinden?

Hoe zit het met de in het verkiezingsprogramma van 
de PS opgesomde voorstellen inzake de internationale 
overeenkomsten (zoals de opname van becijferde en 
dwingende eisen inzake belastingen en klimaat, meer 
transparantie bij de onderhandelingen, de volledige 
uitsluiting van de overheidsdiensten en van de diensten 
van algemeen belang uit de handelsakkoorden)?

In verband de overeenkomsten waarvan de aanneming 
lopende is, vraagt het lid hoe het zit de CETA. Werd de 
minister op de hoogte gebracht van de conclusies die de 
naar Canada gestuurde inspecteurs vorige maand hebben 
getrokken? Uit de inspecties is onder andere gebleken 
dat de inachtneming van het verbod op hormoonvlees 
op geen enkele wijze kan worden gewaarborgd en dat 
de traceerbaarheid van de producten ontoereikend is.

Wat is de minister voorts van plan met betrekking tot 
het Mercosurakkoord? Heeft hij kennis genomen van het 
recentste verslag van Greenpeace en van CCFD-Terre 
solidaire aangaande de gevolgen die dat verdrag zou 
kunnen hebben, in het bijzonder inzake ontbossing, in-
zake druk op de gebieden van inheemse volkeren en op 
ecosystemen, alsook inzake het gebruik van pesticiden? 
In dat verslag wordt ook aan de kaak gesteld dat er op 
het vlak van duurzame ontwikkeling en inachtneming 
van de mensenrechten helemaal geen dwingende 
maatregelen ten aanzien van de ondernemingen zijn 
opgenomen. Hoe ziet de minister die overeenkomst? 
Welk standpunt zal hij op Europees vlak verdedigen?

Wat zijn tot slot de vooruitzichten ten aanzien van 
de Verenigde Staten? De voorzitster van de Europese 
Commissie heeft aangekondigd een nieuw, zogezegd 
alomvattend partnerschap met dat land te willen slui-
ten. Hoe denkt de minister daarvan? Zal hij dat nieuwe 
partnerschap steunen?

Nog in verband met de wereldhandel wil de minister 
meer aandacht besteden aan de weerslag van de handel 
op de op Europees en nationaal vlak belangrijke stra-
tegische sectoren. Kan de minister daar iets meer over 
zeggen? Overweegt hij bepaalde industriële activiteiten 
terug naar ons land te brengen? Zal de Staat de pro-
ductie van het tijdens de huidige crisis levensbelangrijke 
materieel naar zich toetrekken?

Met betrekking tot verantwoord ondernemerschap op 
internationaal vlak geeft de minister aan dat de OESO-
richtlijnen in 2021 zullen worden herzien en dat hij ervoor 
zal zorgen dat die hervorming volledig tegemoet komt 
aan de wensen van het middenveld. Welke wensen zijn 

Refusera-t-il de le signer? Serait-il prêt de s’engager 
sur ce point?

Qu’en est-il des propositions avancées par le PS 
dans son programme électoral en matière d’accords 
internationaux (par ex. inclure des exigences chiffrées et 
contraignantes en matière fiscale et climatique; renforcer 
la transparence des négociations; exclure intégralement 
les services publics et les services d’intérêt général des 
accords commerciaux)?

Par ailleurs, concernant les accords en cours d’adop-
tion, qu’en est-il du CETA? Le ministre a-t-il été informé 
des conclusions tirées le mois dernier par les inspec-
teurs envoyés au Canada? Les inspections ont montré, 
entre autres, que rien ne permet d’assurer le respect 
de l’interdiction de la viande “aux hormones” et que la 
traçabilité des produits est insatisfaisante.

En outre, qu’est-ce que le ministre compte faire concer-
nant l’accord avec le Mercosur? A-t-il pris connaissance 
du dernier rapport de Greenpeace et du CCFD-Terre 
solidaire sur les effets que pourraient avoir ce traité, 
notamment en matière de déforestation, de pression 
sur les territoires autochtones et les écosystèmes et 
d’utilisation de pesticides. Ce rapport dénonçait en 
outre l’absence de toute contrainte à destination des 
entreprises en matière de développement durable et 
de respect des droits humains. Quelle est l’analyse du 
ministre sur cet accord? Quelle voix va-t-il défendre à 
l’Europe?

Enfin, quelles sont les perspectives avec les États-
Unis? La présidente de la Commission européenne 
dit vouloir ouvrir un nouveau partenariat avec ce pays 
couvrant soi-disant tous les domaines. Quel regard le 
ministre porte-t-il là-dessus? Va-t-il soutenir ce nouveau 
partenariat?

Toujours en matière de commerce mondial, le ministre 
souhaite accorder une attention accrue à l’impact du 
commerce sur les secteurs d’importance stratégique 
au niveau européen et national. Le ministre peut-il en 
dire plus? Envisage-t-il la relocalisation de certaines 
activités industrielles? L’État va-t-il prendre en main 
la fabrication du matériel essentiel à la crise que nous 
traversons actuellement?

Concernant l’entrepreneuriat responsable au niveau 
international, le ministre explique que les principes 
directeurs de l’OCDE seront révisés en 2021 et qu’il 
s’assurera que cette réforme réponde pleinement aux 
questions soulevées par la société civile. Quelles sont 
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dat precies? Welke maatregelen zal de minister concreet 
bepleiten binnen de OESO?

Voorts zegt de minister dat hij op Europees vlak 
van nabij de werkzaamheden zal volgen die zouden 
kunnen leiden tot een juridisch kader voor de sociale 
verantwoordelijkheid van de ondernemingen. Kan hij 
daarover iets meer vertellen?

Tot slot wil de minister het toezicht op de diamant-
sector uitbreiden. Wat moet men zich daar concreet bij 
voorstellen?

Wat de begroting betreft, vestigt de heer D’Amico 
de aandacht op een aspect met betrekking tot de FOD 
Economie, dat hem is opgevallen. Het gaat meer bepaald 
om de aankondiging van een lineaire budgetverlaging 
van 2 % voor personeelskosten. Als voorbeeld verwijst 
het lid naar de afdeling “Regulering en organisatie van 
de markt”, waar gewag wordt gemaakt van een daling 
van de personeelsuitgaven ten belope van 115 000 euro 
voor 2021 alleen al. Dezelfde vaststelling geldt voor de 
afdeling “Economisch potentieel”. Eens te meer zijn het 
de ambtenaren met een arbeidsovereenkomst die als 
eersten het gelag betalen. De minister heeft de mond 
vol van het creëren van kwaliteitsvolle banen, maar het 
zou niet slecht zijn mocht hij dit in de eerste plaats in 
zijn eigen departement toepassen.

Nog steeds wat het snoeien in het personeelsbestand 
betreft, wil de minister een grootschalig relanceplan tot 
stand brengen, maar terwijl bespaart hij op de budgetten 
voor de departementen die de geplande maatregelen 
moeten uitwerken en optimaliseren. Zou de minister 
integendeel niet massaal moeten investeren in de af-
deling “Economisch potentieel”? Door die budgetten te 
verminderen, zaagt de minister de tak af waarop hij zelf 
zit. Waarom richt de minister zijn pijlen op de banen bij 
de overheid, vooral binnen zijn eigen departement, terwijl 
de crisis net heeft aangetoond hoe zinvol de openbare 
dienstverlening is en hoe noodzakelijk ze zal zijn voor 
de economische relance?

Wat de aanpak van overmatige schuldenlast betreft, 
wijst de minister erop dat een mogelijke modernisering 
van de wet van 5 juli 1998 betreffende de collectieve 
schuldenregeling en de mogelijkheid van verkoop uit de 
hand van de in beslag genomen onroerende goederen 
wordt overwogen om de burgers beter te beschermen. 
De heer D’Amico steunt dit initiatief, maar zou willen 
weten wat de krijtlijnen van die eventuele modernisering 
van de wet zullen zijn. Waarom gaat het trouwens over 
een “mogelijke” modernisering? Op basis waarvan zal 
worden beslist of de wetgeving al dan niet zal worden 
gewijzigd?

justement ces questions? Quelles sont les mesures que 
le ministre va concrètement défendre au sein de l’OCDE?

Ensuite, au niveau européen, le ministre dit suivre 
de près les travaux qui pourraient aboutir à un cadre 
juridique sur la responsabilité sociale des entreprises. 
Peut-il également en dire plus à ce sujet?

Enfin, le ministre veut renforcer le contrôle du sec-
teur diamantaire. Comment cela va-t-il se traduire 
concrètement?

En ce qui concerne le budget, M. D’Amico souhaite évo-
quer un point qui l’interpelle au niveau du SPF Économie, 
à savoir la réduction du budget en matière de frais de 
personnel avec une baisse linéaire annoncée de 2 %. Le 
membre prend l’exemple du département “Régulation et 
Organisation du Marché”, où l’on assiste à une baisse des 
dépenses de personnel de 115 000 euros rien que pour 
2021. Il en va de même pour le département “Potentiel 
économique”. Encore une fois, ce sont les statutaires qui 
sautent les premiers. C’est bien de parler de la promotion 
des emplois de qualité, mais que le ministre commence 
déjà à l’appliquer dans son propre ministère.

Toujours concernant ces coupes dans le personnel, 
le ministre souhaite dresser un plan de relance d’enver-
gure mais en même temps il coupe les budgets dans les 
départements qui sont chargés d’élaborer et d’optimiser 
les mesures qui seront mis en place. Ne devrait-il pas 
justement investir massivement dans le département 
“Potentiel économique”? En diminuant ces budgets, 
le ministre se coupe l’herbe sous le pied. Pourquoi le 
ministre s’attaque-t-il à l’emploi public, en particulier 
dans son ministère, alors que la crise a montré à quel 
point le service public est utile et à quel point on en aura 
besoin pour relancer l’économie?

En matière de la lutte contre le surendettement, le 
ministre affirme qu’une éventuelle modernisation de 
la loi du 5 juillet 1998 relative au règlement collectif 
de dettes et à la possibilité de vente de gré à gré des 
biens immeubles saisis est envisagée afin d’offrir une 
meilleure protection aux citoyens. M. D’Amico soutient 
l’initiative mais aimerait savoir seront les principaux 
contours de cette éventuelle modernisation de la loi? 
D’ailleurs, pourquoi “éventuelle”? Qu’est-ce qui fera que 
la législation sera modifiée ou non?
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Wat de intellectuele beroepen betreft, is de minister 
van plan de wetgeving te wijzigen teneinde de toegang 
tot die beroepen te faciliteren. Kan de minister daar iets 
meer over zeggen?

De minister geeft aan de Europese Commissie te 
willen begeleiden in het tegengaan van concurrentie-
verstorende praktijken van de platformeconomie. Hoe 
zal dit concreet in zijn werk gaan? Wat mogen de kleine 
handelaars van de regering verwachten met betrekking 
tot platforms als Amazon, Uber, Airbnb of Deliveroo?

In het regeerakkoord staat het volgende te lezen: 
“De regering sluit elke toegang tot steun- en relance-
maatregelen uit voor ondernemingen die actief zijn in 
belastingparadijzen zonder een rechtmatige financiële 
of economische behoefte te kunnen bewijzen.”. Kan de 
minister hier meer over kwijt? Werd er al een analyse 
uitgevoerd? Werd er al een lijst opgesteld van onder-
nemingen die in belastingparadijzen actief zijn? Zo ja, 
om welke lijst gaat het? De officiële lijst van België die 
uitblinkt in onvolledigheid? Hoe zit het met Delaware 
(Verenigde Staten), Malta, Luxemburg en Nederland? 
Wat is men trouwens van plan ten aanzien van concerns 
die zich specialiseren in fiscale spitsvondigheden door 
de winsten artificieel door te sluizen van het ene filiaal 
naar het andere, om aldus de belastingen te ontwijken? 
Is de minister van plan dat criterium algemeen en duur-
zaam toe te passen op alle vormen van steun en fiscale 
vrijstellingen die tijdens deze regeerperiode door de 
Staat worden toegekend?

Nog steeds in verband met de toekenning van steun 
tijdens deze crisis, peilt de spreker naar de reactie van 
de minister op het standpunt van de voorzitter van het 
ABVV, die van oordeel is dat de steunmaatregelen veel te 
algemeen waren en gerichte sectormaatregelen volgens 
hem veel nuttiger waren geweest.

Ten slotte bevraagt de heer D’Amico de minister over 
maatregelen die niet in zijn beleidsnota aan bod komen, 
maar die misschien toch zullen worden aangenomen 
indien hij beslist zijn verkiezingsprogramma na te komen. 
Het betreft meer bepaald:

— het verbod op collectieve ontslagen indien de on-
derneming niet echt in moeilijkheden verkeert of winst 
heeft gemaakt;

— het instellen van een loonverhouding waardoor het 
verschil tussen het hoogste en het laagste loon binnen 
een onderneming niet hoger mag zijn dan een factor 15;

— de beperking tot twee niveaus van onderaanne-
ming om de transparantie te vergroten en misbruiken 
tegen te gaan;

Concernant les professions intellectuelles, le ministre 
compte moderniser la législation de sorte à faciliter 
l’accès à la profession. Le ministre peut-il en dire plus?

Le ministre dit vouloir accompagner la Commission 
européenne dans la lutte contre les pratiques anticoncur-
rentielles de l’économie des plateformes. Comment cela 
va-t-il se traduire? Qu’est-ce que les petits commerçants 
peuvent espérer du gouvernement face aux plateformes 
comme Amazon, Uber, Airbnb ou encore Deliveroo?

Dans l’accord de gouvernement, il est inscrit que “[l]
e gouvernement exclut tout accès aux mesures de sou-
tien et de relance pour les entreprises actives dans les 
paradis fiscaux et qui ne peuvent prouver une nécessité 
financière ou économique légitime”. Le ministre peut-il 
en dire plus sur ce point? Une analyse a-t-elle déjà été 
effectuée? Une liste des entreprises actives dans les 
paradis fiscaux a-t-elle déjà été dressée? Si oui, quelle 
liste? La liste officielle de la Belgique qui brille par son 
insuffisance? Qu’en est-il de Delaware (États-Unis), de 
Malte, du Luxembourg et des Pays-Bas? En plus, qu’en 
sera-t-il des groupes qui pratiquent de l’ingénierie fiscale 
en transférant artificiellement les bénéfices d’une filiale à 
l’autre pour éluder l’impôt? Est-ce que le ministre compte 
généraliser et pérenniser ce critère à l’ensemble des 
aides et des exonérations fiscales qui seront octroyées 
par l’État durant cette législature?

En outre, toujours en lien avec l’octroi des aides 
durant cette crise, comment le ministre réagit-il aux 
propos du président de la FGTB qui estime que les 
mesures de soutien ont été bien trop générales, alors 
que des mesures sectorielles ciblées auraient été plus 
utiles selon lui?

Enfin, M. D’Amico interroge le ministre sur les mesures 
qui ne sont pas dans la note mais qui seront peut-être 
adoptées s’il décide de respecter son programme élec-
toral. Il s’agit notamment de:

— l’interdiction des licenciements collectifs si l’entre-
prise n’éprouve pas des difficultés réelles ou si elle fait 
des bénéfices;

— la mise en place d’un rapport ne pouvant être 
supérieur à 15 entre la plus haute et la plus basse rému-
nération au sein d’une entreprise;

— la limitation à deux niveaux de sous-traitance pour 
renforcer la transparence et lutter contre les abus;
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— het aanpakken van zogenaamde postbusbedrijven;

— het moratorium op de liberalisering van de open-
bare dienstverlening;

— het instellen van een onderzoek naar de gevolgen 
van de openstelling voor concurrentie in de sectoren 
waar dit door de EU werd opgelegd;

— de herziening van de Europese verdragen, zodat 
de overheidsbedrijven niet langer onderworpen zijn aan 
de concurrentienormen.

Zal de minister die maatregelen toepassen? Welke 
andere maatregelen uit zijn verkiezingsprogramma zal 
hij uitvoeren?

Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) heeft de 
indruk dat het beleid van de minister eerder gefocust 
is op consumentenbescherming dan op economie. 
De economie is geen wij-zij-verhaal. Een ondernemer 
neemt wel het initiatief in de markt, maar is evenzeer 
een burger, werkverschaffer en consument.

Mevrouw Verhelst is tevreden te vernemen dat de 
minister overleg pleegt met de staatssecretaris bevoegd 
voor Consumentenbescherming, maar stelt dat dit even-
zeer noodzakelijk is wat de minister van Middenstand, 
Zelfstandigen en kmo’s alsook de staatssecretaris be-
voegd voor Relance en Strategische Investeringen 
betreft. Het is cruciaal dat de regering op economisch 
vlak goed en snel kan samenwerken. Met vijf bevoegde 
regeringsleden zal dat niet gemakkelijk zijn, maar het is 
van kapitaal belang.

Voorts stemt het mevrouw Verhelst tevreden dat er 
voldoende overlappingen zijn in de verschillende eco-
nomische beleidsnota’s en dat er wordt gewerkt binnen 
de grenzen van het regeerakkoord. Het verheugt haar 
ook dat de minister de commissie als een waardevolle 
partner beschouwd.

Het lid hoopt op een moedig regeringsbeleid, waarbij 
belangrijke beslissingen worden genomen vanuit een 
langetermijnvisie en de opportuniteiten voortvloeiend 
uit deze crisis ten volle worden benut.

Over de brexit heeft mevrouw Verhelst weinig con-
creets vernomen. Mag zij daaruit afleiden dat de regering 
deze eerder ondergaat, of probeert de regering die toch 
mee te sturen?

Voorts roept mevrouw Verhelst de regering op om niet 
aan gold-plating te doen bij de omzetting van Europese 

— la lutte contre les sociétés “boîtes aux lettres”;

— le moratoire sur la libéralisation des services publics;

— la mise en place d’une étude visant à évaluer 
l’impact de l’ouverture à la concurrence dans les sec-
teurs où l’UE l’a imposée;

— la révision des traités européens pour que les 
entreprises publiques ne soient plus soumises aux 
normes de compétitivité.

Est-ce que le ministre va appliquer ces mesures? 
Quelles autres mesures de son programme va-t-il mettre 
en œuvre?

Mme Kathleen Verhelst (Open Vld) a l’impression 
que la politique du ministre est davantage axée sur la 
protection des consommateurs que sur l’économie. 
L’économie ne répond pas à une logique du “nous 
contre eux”. Un entrepreneur prend certes l’initiative 
sur le marché, mais est aussi un citoyen, un pourvoyeur 
d’emploi et un consommateur.

Mme Verhelst se réjouit d’apprendre que le ministre 
se concerte avec la secrétaire d’État compétente en 
matière de protection des consommateurs, mais elle 
estime qu’il est tout autant nécessaire de le faire avec 
le ministre des Classes moyennes, des Indépendants et 
des PME et avec le secrétaire d’État compétent pour la 
Relance et les Investissements stratégiques. Il est crucial 
que le gouvernement puisse collaborer correctement et 
rapidement sur le plan économique. Avec cinq membres 
du gouvernement, ce ne sera pas facile, mais c’est d’une 
importance capitale.

Mme Verhelst est ensuite satisfaite qu’il y ait suffi-
samment de chevauchements dans les différentes notes 
de politique générale concernant l’économie et que l’on 
travaille dans les limites de l’accord de gouvernement. 
Elle se réjouit également du fait que le ministre considère 
la commission comme un partenaire de qualité.

La membre espère que le gouvernement mènera 
une politique courageuse, en prenant des décisions 
importantes sur le long terme et en utilisant pleinement 
les opportunités découlant de cette crise.

En ce qui concerne le Brexit, Mme Verhelst a appris 
peu de choses concrètes. Peut-elle en déduire que le 
gouvernement le subit, ou bien essaie-t-il tout de même 
d’orienter les choses?

Mme Verhelst demande ensuite au gouvernement de 
ne pas pratiquer le gold-plating lors de la transposition 
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richtlijnen, vermits dit onze concurrentiepositie ondermijnt. 
Gold-plating kan enkel worden overwogen wanneer 
die middels een stevig economisch businessplan kan 
worden gemotiveerd.

De regering besteedt veel aandacht aan het sociaal 
overleg, wat op zich waardevol is. Mevrouw Verhelst 
begrijpt echter niet dat men in deze tijd durft te denken 
aan loonsverhogingen voor zij die gewerkt hebben, als 
men weet dat mensen die niet konden werken mentaal 
en financieel wellicht een zwaarder lot ondergingen. 
Daarenboven wijst ze erop dat het sociaal overleg vaak 
ook een vertragend effect heeft, dit terwijl we dringend 
de werkzaamheidsgraad dienen te verhogen teneinde 
de aangekondigde steunmaatregelen en investeringen te 
dragen en de overheidsschuld onder controle te krijgen.

Voor een klein land als België is het nastreven van een 
level playing field cruciaal. E-commerce blijft voor ons 
land een uitdaging gelet op de beperkte arbeidsflexibiliteit.

Mevrouw Verhelst vindt het een goede zaak dat 
de BMA een actievere rol krijgt in de bestrijding van 
machtsconcentraties in bepaalde sectoren.

Tevens is het terecht dat de Economische Inspectie 
wordt versterkt, al hoopt het lid dat dit op een faire manier 
en met gezond verstand gebeurt. Het is normaal dat de 
Inspectie vooral inzet op de gevolgen van de coronacrisis, 
en bijzondere aandacht besteedt aan de prijszetting van 
bepaalde producten die een rol spelen in de bestrijding 
van deze pandemie. Ook moet er worden opgetreden 
tegen misbruiken vanwege bedrijven of zelfstandigen 
die ondanks goede bedrijfsresultaten toch steunmaat-
regelen vroegen. Niettemin vindt mevrouw Verhelst het 
ook aangewezen dat er controle wordt uitgeoefend op 
misbruiken bij werknemers.

Het lid steunt de digitalisering van de economie, maar 
ze moet werkbaar, haalbaar en toegankelijk zijn. De 
digitalisering moet leiden tot een administratieve vereen-
voudiging, onder meer via de Single Digital Gateway.

Er is sprake in de nota van controles op fraude en 
witwassen. Evenwel gaat er weinig aandacht uit naar 
de digitale aanvallen die vooral bedrijven ondergaan. 
Zijn bijkomende verzekeringen tegen cybercriminaliteit 
het enige antwoord voor de bedrijven?

Wat de bestrijding van de overmatige schuldenlast 
betreft, meent mevrouw Verhelst dat misleidende con-
sumentenkredieten aangepakt moeten worden. Tevens 

de directives européennes, vu que cela mine notre 
compétitivité. Le gold-plating peut uniquement être 
envisagé lorsqu’il peut être motivé par un business plan 
économique solide.

Le gouvernement consacre beaucoup d’attention 
à la concertation sociale, ce qui est précieux en soi. 
Mme Verhelst ne comprend cependant pas qu’actuel-
lement, on ose penser à des augmentations de salaire 
pour ceux qui ont travaillé, alors qu’on sait que les per-
sonnes qui n’ont pas pu travailler ont sans doute subi un 
sort plus lourd au niveau mental et financier. En outre, 
elle souligne que la concertation sociale ralentit aussi 
souvent les choses, alors que nous devons de toute 
urgence relever le taux d’emploi en vue de soutenir les 
mesures d’aide et les investissements annoncés et de 
contrôler la dette publique.

Pour un petit pays comme la Belgique, viser un level 
playing field est crucial. L’e-commerce reste un défi pour 
notre pays vu la flexibilité limitée sur le plan du travail.

Mme Verhelst estime qu’il est positif que l’ABC obtient 
un rôle plus actif dans la lutte contre les concentrations 
de pouvoir dans certains secteurs.

C’est également à juste titre que l’Inspection écono-
mique est renforcée, même si la membre espère que 
cela a lieu de manière équitable et en faisant preuve de 
bon sens. Il est normal que l’Inspection mise surtout sur 
les conséquences de la crise du coronavirus et accorde 
une attention particulière à la fixation des prix de certains 
produits qui jouent un rôle dans la lutte contre cette 
pandémie. Il convient aussi de lutter contre les abus 
commis par des entreprises ou des indépendants qui, 
malgré de bons résultats, ont tout de même demandé 
des mesures d’aide. Néanmoins, Mme Verhelst estime 
qu’il s’indique également de faire des contrôles en ce 
qui concerne les abus commis par les travailleurs.

La membre soutient la numérisation de l’économie, 
mais elle doit être praticable, réalisable et accessible. La 
numérisation doit donner lieu à une simplification admi-
nistrative, notamment grâce au Single Digital Gateway.

Dans la note, il est question de contrôles en matière 
de fraude et de blanchiment. La note accorde cependant 
peu d’attention aux attaques numériques que subissent 
surtout les entreprises. Des assurances complémentaires 
contre la cybercriminalité sont-elles la seule réponse 
possible pour les entreprises?

En ce qui concerne la lutte contre le surendettement, 
Mme Verhelst estime qu’il convient de lutter contre 
les crédits à la consommation trompeurs. Elle estime 
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is zij van mening dat de overheid het goede voorbeeld 
moet geven op het vlak van de invordering van schulden.

Mevrouw Verhelst steunt de duurzame en circulaire 
economie, maar ook deze moet werkbaar, haalbaar en 
toegankelijk zijn. Nu is het zo dat de strenge vereisten 
waaraan gerecycleerde producten moeten voldoen, 
vaak een rem zetten op recyclage. Ook de verplichting 
om reserveonderdelen ter beschikking te houden is een 
tweesnijdend zwaard.

Kan de minister verduidelijken hoe zijn bevoegdheid 
zich verhoudt tot die van de staatssecretaris bevoegd 
voor Digitalisering?

Wat digitalisering betreft moeten we beseffen dat we 
niet in alles koploper kunnen zijn; het komt erop aan om 
keuzes te maken (bijvoorbeeld voor human resources).

Mevrouw Verhelst ziet weinig aandacht voor econo-
mische stimuli. Vlaanderen heeft bijvoorbeeld VLAIO 
om startups te ondersteunen. Kan er, in een geest van 
samenwerkingsfederalisme, gezorgd worden voor een 
federaal verlengstuk, dat voorziet in bijkomende finan-
ciering via andere financieringsvormen of eventueel 
met EU-steun?

Kan de minister aangeven waarom hij de wet-Breyne 
wenst te moderniseren? Men moet zich ervan bewust 
zijn dat eventuele verstrengingen steeds een kostprijs 
inhouden. Een meer prioritair dossier is volgens mevrouw 
Verhelst de vernieuwing van de Mercuriale, die reeds 
ver gevorderd is en van belang om de bouwbedrijven 
rendabel te laten werken.

Tot slot vindt mevrouw Verhelst het positief dat het 
recht om vergeten te worden wordt uitgebreid. Dit sluit 
aan bij een wetsvoorstel dat zij onlangs met Robby 
De Caluwé indiende (DOC 55 1639).

Mevrouw Melissa Depraetere (sp.a) stelt dat de 
portefeuille van de minister sowieso erg belangrijk is, 
maar dat dit in deze woelige economische tijden des te 
meer het geval is.

Voor de sp.a-fractie mag het geen business as usual 
worden. We mogen in geen geval dezelfde fout begaan 
als na de financiële crisis van 2008, toen zowat alle 
Europese landen stevig zijn gaan besparen. Die politiek 
is nefast gebleken.

De coronacrisis heeft de bestaande problemen nog 
uitvergroot. Er moet nu echt werk worden gemaakt van 

également que les autorités doivent donner le bon 
exemple sur le plan du recouvrement des dettes.

Mme Verhelst soutient l’économie durable et circulaire, 
mais celle-ci doit également être praticable, réalisable 
et accessible. Il est cependant un fait que les conditions 
strictes auxquelles doivent répondre les produits recyclés 
mettent souvent un frein au recyclage. L’obligation de 
mettre des pièces de rechange à disposition est aussi 
une arme à double tranchant.

Le ministre peut-il préciser comment sa compétence 
s’articule par rapport à celle du secrétaire d’État à la 
Digitalisation?

En ce qui concerne la numérisation, nous devons 
nous rendre compte du fait que nous ne pouvons être 
les premiers en tout; il convient de faire des choix (par 
exemple pour les ressources humaines).

Mme Verhelst constate que l’on n’accorde pas beau-
coup d’attention aux incitants économiques. La Flandre 
dispose par exemple de VLAIO pour soutenir les star-
tups. Dans un esprit de fédéralisme de coopération, 
pourrait-on mettre sur pied un prolongement fédéral, 
prévoyant un financement supplémentaire par le biais 
d’autres formes de financement ou éventuellement avec 
le soutien de l’UE?

Le ministre peut-il expliquer pourquoi il souhaite 
moderniser la loi Breyne? Il faut être conscient du fait 
que les durcissements éventuels ont toujours un coût. 
Un dossier plus prioritaire est, selon Mme Verhelst, la 
modernisation de la Mercuriale. Ce dossier est déjà 
assez avancé et il est important pour que les entreprises 
de construction puissent travailler de manière rentable.

Enfin, Mme Verhelst estime qu’il est positif que le 
droit à l’oubli soit élargi. Cela s’inscrit dans la ligne 
d’une proposition de loi qu’elle a récemment déposé 
avec Robby De Caluwé (DOC 55 1639).

Mme Melissa Depraetere (sp.a) indique que le porte-
feuille du ministre est déjà en soi très important, mais l’est 
encore plus en ces temps de turbulences économiques.

Pour le groupe sp.a, il ne s’agit pas de faire comme 
d’habitude. Nous ne pouvons en aucun cas commettre 
la même erreur qu’après la crise financière de 2008, 
lorsque presque tous les pays européens se sont mis 
à faire de grosses économies. Cette politique s’est 
avérée néfaste.

La crise du coronavirus a exacerbé les problèmes exis-
tants. Il faut maintenant vraiment œuvrer au redressement 



1578/009DOC 5548

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

de opbouw van de economie. Over de afwerking kan 
later nog worden gediscussieerd, maar de fundamenten 
moeten stevig zijn.

Het is aan de minister om die fundamenten te leg-
gen. Lezing van de beleidsdocumenten stelt het lid 
gerust: er wordt gekozen voor investeringen in onze 
economie, in onze bedrijven en in de bescherming van 
onze consumenten.

België staat met die aanpak overigens niet alleen; 
ook Duitsland, de “strengste boekhouder van Europa”, 
kiest voor massale investeringen.

Tegelijk mogen we die andere crisis die op ons af-
komt, de brexit, niet uit het oog verliezen. In het slechtste 
scenario zal die 11 000 West-Vlaamse jobs kosten, en 
40 000 voor gans het land. Heel wat bedrijven dreigen 
een dubbele klap te krijgen, na eerst zwaar te zijn getrof-
fen door de coronacrisis. De minister kondigt aan dat hij 
de impact van de brexit verder wil laten onderzoeken. 
Mevrouw Depraetere benadrukt dat er nood is aan fe-
derale steunmaatregelen om de bedrijven toe te laten 
het hoofd boven water te houden.

Het lid is tevreden dat de minister in zijn beleidsdo-
cumenten ruim aandacht besteedt aan consumenten-
bescherming. Hij wil onder meer onderzoeken hoe de 
kosten voor de aankoop of herfinanciering van een woning 
verlaagd kunnen worden. Dit is een uitstekende zaak; 
in vergelijking met onze buurlanden liggen die kosten in 
ons land immers tot 13 keer hoger. Een en ander leidt 
tot situaties waarin consumenten noodgedwongen een 
te dure lening aanhouden, omdat het door de torenhoge 
kosten niet loont om te herfinancieren. Banken ontsnap-
pen op die manier aan concurrentie.

Mevrouw Depraetere is voorts verheugd dat de minis-
ter de strijd wil aangaan met de schuldindustrie. Dit is 
een stokpaardje van de sp.a-fractie. Zoals aangehaald 
door andere leden heeft deze commissie daaromtrent 
deze regeerperiode al heel wat werk verricht, waarop 
de minister aangaf te zullen voortbouwen.

De strijd tegen overmatige schuldenlast is van groot 
belang. Men onderschat vaak de impact van de schul-
dindustrie; mensen komen hierdoor terecht in een dra-
matische schuldenspiraal; levens worden verwoest.

De Belgische overheid heeft zich in het verleden een 
zeer strenge schuldeiser getoond. Lange tijd werden 
mensen met achterstallige facturen harder aangepakt 
dan mensen die belastingen ontweken. Dit moet anders: 
de overheid moet het goede voorbeeld geven.

de l’économie. Les dernières touches peuvent être dis-
cutées plus tard, mais les fondations doivent être solides.

Il appartient au ministre de poser ces bases. La lec-
ture des documents politiques rassure la membre: le 
choix est fait d’investir dans notre économie, dans nos 
entreprises et dans la protection de nos consommateurs.

La Belgique n’est pas seule dans cette démarche; 
l’Allemagne, le “comptable le plus strict” d’Europe, opte 
également pour des investissements massifs.

Dans le même temps, nous ne devons pas perdre de 
vue l’autre crise qui se profile à l’horizon, celle du Brexit. 
Dans le pire des scénarios, elle coûtera 11 000 emplois 
en Flandre occidentale, et 40 000 dans l’ensemble 
du pays. De nombreuses entreprises risquent d’être 
frappées deux fois, après avoir été durement touchées 
par la crise du coronavirus. Le ministre annonce qu’il 
souhaite que l’impact du Brexit fasse l’objet d’un examen 
plus approfondi. Mme Depraetere souligne la nécessité 
de mesures de soutien fédérales pour permettre aux 
entreprises de survivre.

La membre est satisfaite que le ministre accorde une 
grande attention à la protection des consommateurs dans 
ses documents politiques. Il souhaite notamment étudier 
comment réduire les coûts d’achat ou de refinancement 
d’un bien immobilier. C’est une excellente chose; par 
rapport aux pays voisins, ces coûts sont en effet jusqu’à 
13 fois plus élevés dans notre pays. Cela conduit à des 
situations dans lesquelles les consommateurs sont 
obligés de conserver un prêt trop coûteux, car les coûts 
très élevés rendent le refinancement non rentable. Ainsi, 
les banques échappent à la concurrence.

Mme Depraetere se félicite également de l’intention du 
ministre de lutter contre l’industrie de la dette. C’est un 
cheval de bataille du groupe sp.a. Comme l’ont souligné 
d’autres membres, cette commission a déjà effectué, au 
cours de cette législature, un travail important sur cette 
question, que le ministre a indiqué vouloir poursuivre.

La lutte contre le surendettement est d’une grande 
importance. On sous-estime souvent l’impact de l’industrie 
de la dette; les gens se retrouvent ainsi dans une spirale 
d’endettement dramatique; des vies sont détruites.

Dans le passé, le gouvernement belge s’est montré un 
créancier très strict. Pendant longtemps, les personnes 
qui avaient des retards de paiement ont été traitées plus 
durement que celles qui évitaient de payer des impôts. 
Cela doit changer: le gouvernement doit donner le bon 
exemple.
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In de nota staat te lezen dat de kosten verbonden aan 
de minnelijke invordering in 2021 zullen worden aange-
pakt. Het is goed dat dat zo snel gebeurt. Kan de minister 
verduidelijken op welke kosten hij hier precies doelt?

De nota bevat tevens en terecht een passage over de 
aanpak van de kosten van de gerechtelijke invordering. 
Hiervoor dient de minister overleg te plegen met zijn 
collega bevoegd voor Justitie. Heeft dat overleg reeds 
plaatsgevonden?

B. Antwoorden van de minister

De minister dankt de leden voor de vele vragen en 
opmerkingen, die kunnen helpen om het beleid bij te 
sturen en te verbeteren.

Economische gevolgen van de coronacrisis

Verschillende studies, waaronder één gepubliceerd 
door onderzoekers van Harvard, tonen aan dat het pas 
mogelijk is om de economie op een duurzame manier 
te laten heropleven, wanneer de circulatie van het virus 
in de maatschappij voldoende is afgenomen. Zo niet 
blijft de angst te sterk wegen op de economische vraag.

De lockdownmaatregelen zijn dus niet alleen nood-
zakelijk om ervoor te zorgen dat onze ziekenhuizen niet 
worden overspoeld, maar ook om onze economie daarna 
duurzaam weer op gang te brengen.

Om het virus te kunnen verslaan, is het bijzonder be-
langrijk dat iedereen de coronamaatregelen respecteert. 
Controle op de naleving ervan, is voor de Economische 
Inspectie dus een topprioriteit. De Inspectie zal toezien 
op het verbod op huis-aan-huisverkoop en leuren, alsook 
op de sluiting van winkels die niet-essentiële producten 
of diensten aanbieden.

Ook oneerlijke concurrentie zal worden tegengegaan 
met controles. Het kan bijvoorbeeld niet zijn dat super-
marken niet-essentiële producten aanbieden, die we 
normaal bij de winkel om de hoek kopen. Dat is niet fair 
op een moment dat veel kleine handelszaken verplicht 
gesloten zijn.

Betreffende het ondersteuningsplan zal de minister 
erop toezien dat de economische gevolgen van de 
lockdown zoveel mogelijk worden beperkt. Zo nam de 
regering op 6 november 2020 bijkomende steunmaat-
regelen ten belope van 1,5 miljard euro.

De twee voornaamste door de regering aangescherpte 
maatregelen zijn de tijdelijke werkloosheid wegens 

La note indique que l’on s’attaquera en 2021 aux 
coûts liés au recouvrement amiable. C’est une bonne 
chose que cela ait lieu si rapidement. Le ministre peut-
il préciser exactement à quels coûts il fait référence?

La note contient également, à juste titre, un passage 
sur la réduction des coûts du recouvrement judiciaire. À 
cette fin, le ministre doit se concerter avec son collègue 
compétent pour la Justice. Cette concertation a-t-elle 
déjà eu lieu?

B. Réponses du ministre

Le ministre remercie les membres pour les nombreuses 
questions et commentaires, qui peuvent aider à ajuster 
et à améliorer la politique.

Conséquences économiques de la crise du coronavirus

Plusieurs études, dont une publiée par des chercheurs 
de Harvard, montrent qu’il n’est possible de relancer 
l’économie de manière durable que lorsque la circulation 
du virus dans la société aura suffisamment diminué. 
Sinon, la peur continuera à peser trop lourdement sur 
la demande économique.

Les mesures de confinement sont donc nécessaires 
non seulement pour éviter que nos hôpitaux ne soient 
débordés, mais aussi pour relancer durablement notre 
économie par la suite.

Afin de vaincre le virus, il est extrêmement important 
que chacun respecte les mesures de lutte contre le 
coronavirus. Le contrôle du respect de ces mesures 
est donc une priorité absolue pour l’Inspection écono-
mique. L’Inspection veillera au respect de l’interdiction 
de la vente et du colportage à domicile, ainsi que de 
la fermeture des magasins proposant des produits ou 
services non essentiels.

On luttera également contre la concurrence déloyale 
au moyen de contrôles. Par exemple, les supermarchés 
ne peuvent pas proposer de produits non essentiels, 
que nous achetons normalement au magasin du coin. 
Ce n’est pas équitable à un moment où de nombreux 
petits magasins sont contraints de fermer.

En ce qui concerne le plan de soutien, le ministre veille 
à limiter les conséquences économiques du confinement 
du mieux que possible. Ainsi, le 6 novembre dernier, le 
gouvernement a pris des mesures de soutien supplé-
mentaires pour 1,5 milliard d’euros.

Les deux mesures principales que le gouvernement 
a renforcées sont le chômage temporaire pour force 
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overmacht ingevolge het coronavirus voor de werkne-
mers en het overbruggingsrecht voor de zelfstandigen.

De minister kreeg vragen over de misschien te alge-
mene aard van bepaalde steunmaatregelen. De regering 
heeft inderdaad meerdere algemene maatregelen geno-
men omdat erg veel sectoren getroffen zijn, zowel door 
de lockdown als door de afname van de economische 
activiteit. De gevolgen zijn echter erg ongelijk verdeeld. 
Daarom neemt de regering ook specifiekere maatre-
gelen voor bepaalde sectoren, zoals voor de horeca, 
de seizoenarbeiders, de gezondheidszorg enzovoort.

In voorkomend geval zullen bepaalde maatregelen 
moeten worden verfijnd en aangepast indien blijkt dat 
nauwelijks getroffen sectoren onverwacht voordeel 
trekken en, omgekeerd, indien andere sectoren niet de 
nodige ondersteuning krijgen.

De regering heeft veelvuldig contact met de vertegen-
woordigers van sectoren en federaties, om na te gaan 
hoe ze ervoor staan hoe ze het beste kunnen worden 
geholpen. Hij hoopt dat hij na deze lockdown en het 
einde van de tweede golf de pandemie onder controle 
zal kunnen krijgen en aldus een derde golf zal kunnen 
worden voorkomen. Zo ja, dan zal hij gemakkelijker en 
sneller van een fase ter ondersteuning van de door de 
lockdown getroffen activiteiten naar een fase van eco-
nomische relance kunnen schakelen.

Betreffende dat relanceplan voorziet het regeerak-
koord in meerdere maatregelen, ten belope van in totaal 
4,7 miljard euro voor de periode 2020-2024. Die midde-
len moeten een nieuwe impuls geven aan de Belgische 
economische activiteit en bijdragen tot de digitale, sociale 
en ecologische transitie van de Belgische economie.

Om de doeltreffendheid ervan te waarborgen, moet 
dit federaal relanceplan in het verlengde liggen van 
een Belgisch interfederaal relanceplan, waarbij alle 
beleidsniveaus betrokken zijn. Het beleid van de diverse 
regeringen is essentieel en complementair.

Een groot deel van de relancemaatregelen inspan-
ningen zal berusten op overheidsinvesteringen. Het peil 
daarvan in België is vrij laag; het regeerakkoord beoogt 
ze geleidelijk op te trekken tot 4 % van het bbp. Vanaf 
nu moet de toename van de overheidsinvesteringen 
de gehele economische activiteit echter stimuleren, 
opnieuw voor banen zorgen en de projecten lanceren 
die het land nodig heeft.

majeure coronavirus pour les salariés et le droit passe-
relle pour les indépendants.

Le ministre a été interpellé sur le caractère peut-
être trop général de certaines mesures de soutien. Le 
gouvernement a pris une série de mesures générales, 
en effet, parce que de très nombreux secteurs sont 
touchés, à la fois par le confinement et par la baisse de 
l’activité économique. En revanche, les impacts sont très 
inégaux, c’est pourquoi il prend également des mesures 
plus spécifiques pour des secteurs particuliers, comme 
pour l’horeca, les travailleurs saisonniers, les soins de 
santé, etc.

Il faudra, le cas échéant, affiner et adapter certaines 
mesures, s’il s’avère que des secteurs relativement 
peu touchés bénéficient d’effets d’aubaines; et si, à 
l’inverse, d’autres secteurs n’ont pas le soutien qui leur 
est nécessaire.

Le gouvernement a de nombreux contacts avec des 
représentants de secteurs, de fédérations, afin d’analyser 
leur situation et la meilleure façon de les aider. Il espère 
qu’après ce confinement et la fin de la deuxième vague, 
il parviendra à maîtriser la pandémie, et ainsi éviter une 
troisième vague. Si tel est le cas, il pourra alors plus 
facilement et plus rapidement passer d’une phase de 
soutien aux activités affectées par le confinement à une 
phase de relance de l’économie.

En matière de plan de relance justement, l’accord de 
gouvernement prévoit un certain nombre de mesures, 
pour un total global de 4,7 milliards d’euros sur la période 
2020-2024. Ces moyens doivent donner une nouvelle 
impulsion à l’activité économique dans notre pays, et 
participer à la transition numérique, sociale et environ-
nementale de notre économie.

Ce plan fédéral de relance doit, pour en assurer 
l’efficacité, s’inscrire dans un plan de relance inter-
fédéral belge, impliquant chaque niveau de pouvoir. 
L’action des différents gouvernements est essentielle 
et complémentaire.

Une grande partie des efforts de relance reposera sur 
les investissements publics. Leur niveau, en Belgique, 
est relativement faible; l’accord de gouvernement prévoit 
de les porter progressivement à 4 % du PIB. Mais dès 
à présent, l’accroissement des investissements publics 
doit permettre d’entraîner l’activité économique dans 
son ensemble, de recréer de l’emploi et de lancer les 
chantiers dont le pays a besoin.
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Federaal werd een fonds opgericht voor 2021, dat (voor-
lopig) goed is voor een miljard euro aan vastleggingskre-
dieten en voor 200 miljoen euro aan vereffeningskredieten.

Die toename van de overheidsinvesteringen zal in zeer 
grote mate berusten op de middelen van de Europese 
faciliteit voor herstel en veerkracht. Die middelen zul-
len worden toegewezen in de vorm van subsidies en 
leningen, teneinde de projecten van alle overheden te 
ondersteunen. Voor België wordt de komende jaren in 
meer dan 5 miljard euro voorzien. Om op die middelen 
aanspraak te kunnen maken, moet België zijn eigen 
nationaal herstel- en veerkrachtplan bij de Europese 
Commissie indienen, teneinde toe te lichten wat het met 
die middelen beoogt te doen.

De Commissie heeft diverse – door de regering on-
dersteunde – prioriteiten bepaald om richting te geven 
aan dit plan. De digitale transitie en de ecologische 
transitie zijn twee krachtlijnen van het plan. De minister 
zal er ook op toezien dat die transitie staat voor sociale 
vooruitgang, in België en in heel Europa.

In samenwerking met de eerste minister heeft de staats-
secretaris voor Relance al projecten op de sporen gezet 
binnen de federale regering, alsook met de deelstaten, 
teneinde snel de projectfiches voor de investeringen te 
verzamelen en de werkwijze en samenwerking tussen 
de beleidsniveaus te bepalen, teneinde zo snel mogelijk 
een samenhangend nationaal herstel- en veerkrachtplan 
uit te werken.

De minister kreeg ook vragen over de door de regering 
geplande begrotingsbesparingen.

Het regeerakkoord voorziet immers in een aantal 
beperkte besparingsmaatregelen. Die besparingen 
worden nooit met enthousiasme doorgevoerd, zoveel 
is duidelijk. De regering zal ernaar streven om voor elk 
departement de besparingen te vinden “met de minste 
gevolgen”, om de normale werking van de administratie 
niet te ondergraven. Daartoe zouden bepaalde neven-
opdrachten kunnen worden afgebouwd of uitgesteld.

Anderdeels nemen die beperkte besparingen in de 
administraties niet weg dat de regering reële budget-
taire inspanningen levert met het oog op de relance, de 
ondersteuning van de sociaal meest kwetsbare burgers 
en de energietransitie.

Wat de reissector betreft, is de minister zich ten volle 
bewust van de ernst van de situatie. De sector bevindt 
zich in zeer zwaar weer. Veel bedrijven vechten voor 
hun overleven.

Au niveau fédéral, un fonds a été créé pour 2021, 
crédité d’un milliard d’euros provisionnel en engagement, 
et de 200 millions d’euros en crédits de liquidation.

Cet accroissement des investissements publics 
s’appuiera très largement sur les moyens du Fonds de 
Reprise et de Résilience européen. Ces moyens seront 
attribués sous forme de subsides et de prêts, afin de 
soutenir les projets de l’ensemble des pouvoirs publics. 
Plus de 5 milliards sont prévus pour la Belgique durant 
les prochaines années. Afin de pouvoir bénéficier de 
ces fonds, la Belgique doit soumettre son propre plan 
national de reprise et de résilience à la Commission 
européenne, afin d’expliquer l’utilisation qu’elle compte 
en faire.

La Commission a défini plusieurs priorités – que le 
gouvernement soutient – afin d’encadrer les orientations 
de ce plan. La transition numérique et la transition éco-
logique en sont deux axes majeurs. Le ministre veillera 
également à ce que cette transition soit synonyme de 
progrès social, en Belgique et partout en Europe.

Le secrétaire d’état à la relance, en collaboration 
avec le premier ministre, a déjà lancé les travaux, au 
sein du gouvernement fédéral, mais également avec les 
entités fédérées, afin de collecter rapidement les fiches 
projets pour les investissements, et de fixer le mode de 
fonctionnement et de coopération entre les niveaux de 
pouvoir pour établir, au plus vite, un plan national de 
reprise et de résilience cohérent.

Le ministre a également été interpellé sur les écono-
mies budgétaires que le gouvernement compte réaliser.

L’accord de gouvernement prévoit en effet certaines 
mesures d’économies limitées. Ces économies, on ne 
les fait jamais avec enthousiasme, c’est évident. Pour 
chaque département, le gouvernement va travailler à 
trouver les économies les moins “impactantes”, afin de 
ne pas entraver le fonctionnement normal de l’admi-
nistration. Dans ce cadre, certaines tâches annexes 
pourraient être amoindries ou reportées.

En revanche, ces économies restreintes sur les admi-
nistrations ne doivent pas occulter les réelles impulsions 
budgétaires que le gouvernement réalise par ailleurs 
pour la relance, et pour le soutien aux citoyens les 
plus précaires socialement, ainsi que pour la transition 
énergétique.

En ce qui concerne le secteur des voyages, le ministre 
est pleinement conscient de la gravité de la situation. Le 
secteur est dans la tempête. De nombreuses entreprises 
se battent pour leur survie.
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De regering heeft al een hele reeks algemene maat-
regelen genomen of verlengd om getroffen sectoren 
te steunen. De situatie wordt momenteel gemonitord 
om te bepalen of er specifieke maatregelen nodig zijn 
voor de reissector. Het is echter nog te vroeg om zich 
daarover uit te spreken.

Tegelijkertijd buigt de regering zich over het in stand 
houden van het Garantiefonds Reizen. Dat moet ervoor 
zorgen dat reizigers vergoed worden in het geval dat 
bepaalde bedrijven failliet zouden gaan, maar evengoed 
dat de sector kan blijven functioneren. Om hun activitei-
ten te kunnen verderzetten, moeten de operatoren zich 
immers kunnen blijven verzekeren tegen het risico van 
insolvabiliteit.

De coronavouchers, uitgereikt conform het ministerieel 
besluit van 19 maart 2020, vallen onder de insolventie-
bescherming van de reisorganisator. De maatregel was 
van kracht tot en met 19 juni 2020. Reizigers kunnen de 
coronavouchers gebruiken om een reis te boeken, of 
kiezen voor een terugbetaling na één jaar. De reisorga-
nisator beschikt voor die terugbetaling over een termijn 
van zes maanden. Op geen enkel moment riskeren 
reizigers dus hun geld te verliezen.

Na 19 juni konden geen coronavouchers meer worden 
uitgereikt. De reiziger heeft sindsdien opnieuw recht op 
een vlotte terugbetaling, uiterlijk binnen de 14 dagen na 
het annuleren van een pakketreis. Reisorganisatoren 
kunnen uiteraard nog steeds een voucher aanbieden 
in de plaats van een terugbetaling, voor klanten die dat 
verkiezen. Die vouchers zijn echter niet gedekt door 
de insolventiebescherming. Dat moet duidelijk worden 
gecommuniceerd aan de reiziger, voordat die een keuze 
maakt.

De minister zou reizigers die voor een voucher kie-
zen, aanraden om zo snel mogelijk een reis te boeken. 
Wanneer een reis geboekt is, valt ze wél onder de 
insolventiebescherming van de reisorganisator. Wie 
boekt, is dus zeker beschermd.

Brexit en internationale akkoorden

De onderhandelingen tussen de EU en het Verenigd 
Koninkrijk om tot een alomvattende overeenkomst te ko-
men, naderen hun ontknoping. Deze week zou duidelijk 
moeten worden of de onderhandelaars een overeenkomst 
hebben bereikt of dat het een no-deal Brexit wordt.

In de laatste hypothese zullen de regels van de 
Wereldhandelsorganisatie (WTO) vanaf 1 januari 2021 
van toepassing zijn op de handelsbetrekkingen tussen 

Le gouvernement a déjà adopté ou prolongé toute 
une série de mesures générales pour soutenir les sec-
teurs touchés. La situation est actuellement suivie pour 
déterminer si des mesures spécifiques sont nécessaires 
pour le secteur des voyages. Toutefois, il est trop tôt 
pour se prononcer sur ce point.

En même temps, le gouvernement se penche sur le 
maintien du Fonds de Garantie Voyages. Ce dernier 
vise à garantir que les voyageurs soient indemnisés 
en cas de faillite de certaines entreprises, mais aussi 
que le secteur puisse continuer à fonctionner. En effet, 
pour pouvoir poursuivre leurs activités, les opérateurs 
doivent pouvoir continuer à s’assurer contre le risque 
d’insolvabilité.

Les bons pour les vols annulés à cause du coronavirus 
(bons corona), émis conformément à l’arrêté ministériel 
du 19 mars 2020, sont couverts par la protection contre 
l’insolvabilité de l’organisateur de voyages. La mesure 
a été en vigueur jusqu’au 19 juin 2020. Les voyageurs 
peuvent utiliser les bons pour réserver un voyage, ou 
opter pour un remboursement après un an. L’organisateur 
de voyages dispose d’un délai de six mois pour ce 
remboursement. À aucun moment, les voyageurs ne 
risquent donc de perdre leur argent.

Aucun bon corona n’a pu être émis après le 19 juin. 
Depuis lors, le voyageur a de nouveau droit à un rem-
boursement rapide, au plus tard dans les 14 jours suivant 
l’annulation d’un voyage à forfait. Bien entendu, les 
organisateurs de voyages peuvent toujours proposer un 
bon au lieu d’un remboursement, pour les clients qui le 
préfèrent. Toutefois, ces bons ne sont pas couverts par 
la protection contre l’insolvabilité. Le voyageur doit en 
être clairement informé avant de faire son choix.

Le ministre conseillerait aux voyageurs qui optent 
pour un bon de réserver un voyage le plus rapidement 
possible. Une fois qu’un voyage a été réservé, il est bel 
et bien couvert par la protection contre l’insolvabilité de 
l’organisateur de voyages. Celui qui réserve est donc 
certainement protégé.

Brexit et accords internationaux

Les négociations entre l’UE et le Royaume-Uni en 
vue d’arriver à un accord global sont entrées dans leur 
dernière ligne droite. On devrait savoir cette semaine 
si les négociateurs sont parvenus à un accord ou si ce 
sera un “no-deal Brexit”.

Dans ce dernier cas, les règles qui s’appliqueront aux 
relations commerciales entre l’UE et le Royaume-Uni à 
partir du 1er janvier 2021 seront celles de l’Organisation 
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de EU en het VK. Momenteel lopen de onderhandelingen 
vast op het feit dat de EU de handelsovereenkomst deel 
wil inbedden in een alomvattende overeenkomst die 
billijke concurrentievoorwaarden en regels inzake veilig-
heid en defensie omvat, terwijl het VK aandringt op zijn 
soevereiniteit en vrij wil kunnen beslissen, zonder zijn 
normen op de Europese normen te moeten afstemmen.

De visserij vormt ook een belangrijk discussiepunt, 
daar het VK de volledige controle over zijn visserijge-
bieden wil terugnemen; daar mogen de EU-vissers nu 
vrij vissen.

De gevolgen van de brexit voor de Belgische econo-
mie kan moeilijk exact worden bepaald, temeer daar de 
onderhandelingen nog gaande zijn. De regering heeft 
echter nagegaan in welke Belgische sectoren intenstief 
handel wordt gevoerd en voor welke het VK een belang-
rijke afzetmarkt vormt.

De FOD Economie volgt de evolutie van de onderhan-
delingen op de voet en heeft regelmatig contact met de 
andere departementen en de deelstaten. Ter zake werd 
een grootschalige communicatiecampagne opgezet. De 
FOD Economie ziet er voorts op toe dat zijn portaalsite 
voortdurend wordt bijgewerkt. Dat portaal bevat met 
name veelgestelde vragen over allerhande problemen 
waarmee bedrijven te maken zouden kunnen krijgen. 
Die veelgestelde vragen verwijzen in voorkomend geval 
naar de gepaste authentieke bronnen, indien de vraag 
niet tot de bevoegdheid van de FOD behoort.

De FOD Economie moedigt de bedrijven tevens aan 
op de brexit te anticiperen door gebruik te maken van 
de op zijn portaalsite aangeboden Brexit Impact Scan, 
om zo goed mogelijk te kunnen inschatten op welke 
gebieden ze voorbereidingen moeten treffen. Sinds de 
lancering ervan in september 2019 werd deze tool al 
door bijna 35 000 bedrijven gebruikt.

Tot slot stelt de FOD Economie zijn expertise ter 
beschikking van de organisatoren van evenementen 
en sensibiliseringswebinars voor bedrijven, zoals het 
webinar die de FOD samen met het VBO op 28 oktober 
2020 heeft georganiseerd.

Voorts werden vragen gesteld over de handelsover-
eenkomsten, die door een lid werden aangemerkt als gif. 
Dat is een al te eenvoudige karikatuur en een oneerlijke 
belediging van alle werknemers die zich inzetten om het 
merkimago van België internationaal op de kaart te zetten.

België is een van de meest open economieën ter we-
reld. In een kleine open economie zoals die van België 

mondiale du Commerce (OMC). Les écueils actuels de 
la négociation sont relatifs au fait que l’UE souhaite que 
l’accord commercial fasse partie d’un accord global 
incluant des règles de jeu équitables et des règles de 
sécurité et de défense, alors que le Royaume-Uni insiste 
sur sa souveraineté et veut pouvoir décider librement, 
sans être contraint d’aligner ses normes sur les normes 
européennes.

La pêche constitue également un point de discussion 
important, car le Royaume-Uni veut reprendre le contrôle 
complet de ses zones de pêches auxquelles les pêcheurs 
de l’UE ont aujourd’hui un accès libre.

L’impact du Brexit sur notre économie est difficile à 
mesurer avec précision; d’autant que les négociations 
sont toujours en cours. Cependant, le gouvernement a 
identifié les secteurs belges où les flux commerciaux sont 
élevés et ceux pour lesquels le Royaume-Uni présente 
un débouché important.

Le SPF Economie suit l’évolution des négociations 
de près et est en contact régulier avec les autres dépar-
tements et entités fédérées. Il a lancé une campagne 
de communication à grande échelle. Le SPF Economie 
veille en outre à actualiser son portail internet en perma-
nence. Ce portail reprend notamment des FAQ couvrant 
l’ensemble des problèmes auxquels les entreprises 
pourraient être confrontées. Ces FAQ renvoient le cas 
échéant vers les sources authentiques appropriées, si 
la question n’est pas de la compétence du SPF.

Le SPF Économie encourage également les entreprises 
à anticiper en faisant le Brexit Impact Scan, également 
accessible à partir de son portail internet, afin que les 
entreprises puissent évaluer au mieux les domaines pour 
lesquels elles doivent se préparer. Depuis son lancement, 
en septembre 2019, cet outil a déjà été utilisé par près 
de 35 000 entreprises.

Enfin, le SPF Économie met son expertise à la dis-
position d’organisateurs d’événements et de webinaires 
de sensibilisation à l’attention des entreprises, comme 
ce fut le cas pour le webinaire qu’il a organisé avec la 
FEB le 28 octobre dernier.

Par ailleurs, des questions ont été posées sur les 
accords commerciaux, qu’un des membres a assimilé à 
du poison. C’est une caricature simpliste, et une offense 
injuste à tous les travailleurs qui œuvrent à mettre en 
avant l’image de marque de la Belgique sur les marchés 
étrangers.

La Belgique fait partie des économies les plus ouvertes 
au monde. Vivant dans une petite économie ouverte, 



1578/009DOC 5554

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

zouden, zonder vrijhandelsakkoorden, onze levens-
standaard veel lager en de werkloosheid veel hoger zijn. 
Dat betekent echter niet dat geen bijzondere aandacht 
moet worden besteed aan de omstandigheden waarin 
de Belgische bedrijven en werknemers in contact en 
dus in concurrentie met de rest van de wereld worden 
gebracht.

Ten behoeve van de heer D’Amico geeft de minister 
derhalve aan dat hij bij de handelsbesprekingen zal 
gaan voor de hoogste sociale en milieunormen. In casu 
betreft het minstens de normen van de Internationale 
Arbeidsorganisatie en van het Akkoord van Parijs. Hij 
voegt eraan toe dat die normen toepasselijk en bindend 
moeten zijn; het akkoord mag geen hol vat zijn.

Betreffende de overeenkomst met Canada werd in 
procedures voorzien. Die moeten worden gevolgd.

Betreffende de Mercosur-landen heeft de minister on-
langs kennis genomen van de studie van CNCD-11.11.11., 
met als titel “Anatomie d’un accord anachronique”. De 
regering zal de bewoordingen van dit ontwerpakkoord 
toetsen aan de hierboven toegelichte vereisten inzake 
hoogstaande sociale en milieunormen.

Tot slot kondigen de aan de gang zijnde politieke ver-
anderingen in de VS misschien een nieuw hoofdstuk in 
de Belgische bilaterale handelsbetrekkingen aan. Thans 
staat daarover echter niets op de agenda.

De minister kreeg ook vragen over vijandige bedrijfs-
overnames door buitenlands kapitaal.

Heel recent ontving hij het advies van de Raad van 
State over het door de vorige regering uitgewerkte 
wetsontwerp in het raam van Verordening (EU) 2019/452 
tot vaststelling van een kader voor de screening van 
buitenlandse directe investeringen in de Unie. Minister 
Dermagne zal de werkzaamheden ter zake uiteraard 
voortzetten, wetende dat die Verordening voorts al 
van toepassing is. In dat verband is hij ingenomen met 
de goede samenwerking tussen zijn administratie, de 
gewesten en de FOD Buitenlandse Zaken.

Betreffende de specifieke vraag over de verwarring 
tussen de CE-markering en het CE-label (China Export), 
heeft de Europese Commissie aangegeven dat zij niet op 
de hoogte was van het bestaan van een China Export-
logo, maar wel van het feit dat het Europees CE-keurmerk, 
zoals alle markeringen, wordt misbruikt. De Commissie 
heeft dat antwoord nog herhaald, maar dat heeft niet 
belet dat het gerucht de ronde blijft doen.

sans les accords de libre-échange, notre niveau de vie 
serait bien plus bas et le niveau de chômage beaucoup 
plus haut en Belgique. Cela ne nous exonère pas d’être 
particulièrement attentifs aux conditions dans lesquelles 
nous mettons nos entreprises et les travailleurs en rela-
tion et donc en concurrence avec le reste du monde.

S’adressant à M. D’Amico, le ministre affirme donc 
qu’il exigera des normes sociales et environnementales 
les plus élevées dans les négociations commerciales. 
On parle en l’occurrence au minimum des normes de 
l’Organisation internationale du Travail et de l’Accord de 
Paris. Il ajoute que ces normes doivent être applicables 
et contraignantes; il ne s’agira pas d’aligner des mots 
dans un accord.

Concernant l’accord avec le Canada, des procédures 
ont été prévues. Elles doivent être suivies.

Concernant le Mercosur, le ministre a pris récemment 
connaissance de l’étude du CNCD-11.11.11. sous-titrée 
“Anatomie d’un accord anachronique”. Le gouvernement 
examinera les termes de ce projet d’accord au regard 
de nos exigences, exprimées plus haut, en matière de 
normes sociales et environnementales élevées.

Enfin, les changements politiques en cours aux États-
Unis ouvriront peut-être un nouveau chapitre commercial 
dans nos relations bilatérales. Cela étant, rien n’est pour 
le moment à l’ordre du jour.

Le ministre a également été interrogé sur les reprises 
hostiles d’entreprises par des capitaux étrangers.

Il a reçu très récemment l’avis du Conseil d’État relatif 
au projet de loi élaboré sous le gouvernement précédent 
dans le cadre du règlement (UE) 2019/452 établissant 
un cadre pour le filtrage des investissements directs 
étrangers dans l’Union. Le ministre Dermagne poursuivra 
bien entendu les travaux y relatifs, sachant par ailleurs 
que ce règlement est déjà en application. Il salue à cet 
égard la bonne collaboration entre son administration, 
les régions et le SPF Affaires étrangères.

Concernant la question spécifique sur la confusion 
entre le marquage CE et le label CE (China Export), 
la Commission européenne a indiqué ne pas être au 
courant de l’existence d’une marque China Export, mais 
être au courant du fait que le marquage CE, comme tous 
les marquages, fait l’objet d’abus. Cette réponse a été 
répétée par la Commission par la suite, mais cela n’a 
pas empêché la rumeur de continuer à circuler.
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De Economische Inspectie blijft jaarlijks honderden 
controles op namaak uitvoeren. Die controles leiden tot 
sancties en ontradende en doeltreffende maatregelen 
zoals geldboetes, inbeslagnames en de sluiting van 
websites.

Daar de sluiting van websites geen betrekking heeft 
op buitenlandse websites, moeten tevens de actiemid-
delen worden aangescherpt om in België de toegang tot 
bepaalde buitenlandse websites te blokkeren. Daartoe 
beoogt de minister met name elementen uit een eerder 
voorontwerp van wet betreffende de bestrijding van 
namaak op het internet mee te nemen in de omzetting 
van richtlijn (EU) 2019/790 inzake auteursrechten en 
naburige rechten in de digitale eengemaakte markt.

De minister gaat vervolgens in op het memorandum 
over de waakzaamheidsplicht.

Zoals in het regeerakkoord staat, is de regering van 
plan om een leidende rol op te nemen bij de ontwikkeling 
van een Europees wetgevend kader rond due diligence. 
De Europese Commissie werkt momenteel aan een 
juridisch bindend kader; België zal ongetwijfeld een 
actieve en constructieve rol kunnen spelen in dit debat.

Wat het overleg met het maatschappelijk middenveld 
betreft, is de minister uiteraard bereid om maatschap-
pelijke organisaties met een grote expertise op dit gebied 
te ontmoeten en te betrekken.

Het regeerakkoord bevat, tot slot, geen expliciete 
verwijzing naar een Belgische wet op de zorgplicht, 
maar uitgesloten is het niet.

De minister staat ter beschikking van het parlement 
als er zou worden gestart met verkennende gesprekken 
rond een nationaal kader inzake due diligence.

Groene economie

De minister werd geïnterpelleerd over de milieuvraag-
stukken, inzonderheidover de circulaire economie.

Dat thema ligt de regering na aan het hart, omdat het 
tegelijkertijd de mogelijkheid biedt:

— de ecologische voetafdruk tot een minimum te 
beperken;

— de afhankelijkheid van België van geïmporteerde 
materialen te verminderen;

Sur la contrefaçon proprement dite, l’Inspection éco-
nomique continuera à effectuer des contrôles qui se 
comptent par centaines chaque année. Ces contrôles 
débouchent sur des sanctions et des mesures dissua-
sives et efficaces comme des amendes, des saisies et 
des fermetures de sites web.

Comme les fermetures de sites web ne concernent 
pas les sites étrangers, il faut également renforcer 
les moyens d’action en vue du blocage de l’accès en 
Belgique à des sites web étrangers. À cet effet, le ministre 
a notamment l’intention d’insérer dans la transposition 
de la directive (UE) 2019/790 sur le droit d’auteur et les 
droits voisins dans le marché unique numérique, des 
éléments issus d’un ancien avant-projet de loi sur la 
contrefaçon sur internet.

Le ministre aborde ensuite le mémorandum sur le 
devoir de vigilance.

Comme l’indique l’accord de gouvernement, le gou-
vernement a l’intention de jouer un rôle de premier plan 
dans l’élaboration d’un cadre législatif européen sur 
la diligence raisonnable. La Commission européenne 
travaille actuellement à l’élaboration d’un cadre juridi-
quement contraignant; la Belgique pourra sans aucun 
doute jouer un rôle actif et constructif dans ce débat.

En ce qui concerne la consultation de la société 
civile, le ministre est bien sûr disposé à rencontrer et à 
impliquer les organisations de la société civile ayant un 
niveau élevé d’expertise dans ce domaine.

Enfin, l’accord de gouvernement ne contient aucune 
référence explicite à une loi belge sur le devoir de vigi-
lance, mais une loi de ce type n’est pas exclue.

Le ministre est à la disposition du Parlement si des 
entretiens exploratoires devaient être lancés sur un cadre 
national en matière de diligence raisonnable.

Économie verte

Le ministre a été interpellé sur les questions envi-
ronnementales, et plus spécifiquement sur l’économie 
circulaire.

Cette thématique est chère au gouvernement car elle 
permet simultanément de:

— minimiser l’empreinte environnementale;

— réduire la dépendance de la Belgique aux maté-
riaux importés;
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— kwaliteitsbanen te creëren; en

— de consument duurzame kwaliteitsproducten aan 
te bieden tegen betaalbare prijzen.

Daarom wil deze regering de daad bij het woord voe-
gen. De minister is al begonnen met het uitwerken van 
een actieplan voor de circulaire economie dat rekening 
zal houden met de belangrijkste elementen die onder 
zijn bevoegdhedenpakket vallen, namelijk de bijsturing 
van de wettelijke garantie en de bestrijding van de in-
gebouwde veroudering.

Aangaande de wettelijke garantie werd de minister 
geïnterpelleerd over de mogelijke prijsstijgingen van 
de goederen waarvoor een langere garantie geldt. Een 
studie van een Franse consumentenvereniging (UFC-
Que choisir) schat dat een verlenging van de wettelijke 
garantie van twee tot vijf jaar de prijs van de producten 
met nauwelijks 1 à 3 % zal doen stijgen. Daar staat te-
genover dat de consumenten veel minder vaak producten 
opnieuw zullen moeten aankopen, wat hun koopkracht 
zal verhogen en het milieu zal vrijwaren.

De onderhandelingen over de nieuwe Europese richtlijn 
betreffende de waarborg zullen worden gevoerd samen 
met die over de richtlijn betreffende de digitale inhoud, 
en beide richtlijnen zullen ook gelijktijdig worden aan-
genomen. Beide richtlijnen moeten tegen 1 juli 2021 zijn 
omgezet en uiterlijk op 1 januari 2022 in werking treden.

Tot slot is de minister ondervraagd over het feit dat 
de overstap naar elektrische bedrijfswagens onverenig-
baar is met de circulaire economie. Dat klopt niet, want 
elektrische batterijen worden vlot gerecycleerd. Ons 
land werkt ter zake trouwens aan de ontwikkeling van 
geavanceerde expertise samen met bedrijven zoals 
Umicore, een van de wereldleiders op het gebied van 
batterijrecyclage.

Koopkracht

Meerdere leden hebben vragen gesteld over de al-
gemene richting van de beleidskeuzes tijdens deze 
regeerperiode.

Zo pleitten verschillende leden tegen gold-plating bij 
de omzetting van richtlijnen, met het argument dat dit 
de concurrentiepositie van onze bedrijven ondermijnt. 
De minister heeft al herhaaldelijk aangedrongen op de 
versterking van de koopkracht, zeker voor de meest 
kwetsbaren. Hij bevestigt dat de regering bij de omzetting 
van een richtlijn rekening zal houden met de concurren-
tiepositie van de ondernemingen, maar tevens met alle 
relevante indicatoren om het welzijn van de burgers te 

— créer des emplois de qualité; et

— offrir des produits durables de qualité à prix abor-
dable aux consommateurs.

C’est pourquoi ce gouvernement a l’intention de 
passer des paroles aux actes. Le ministre a déjà com-
mencé à travailler à l’élaboration d’un plan d’action en 
matière d’économie circulaire qui prendra en compte les 
éléments clés dans le champ de ses compétences, à 
savoir la révision de la garantie légale et la lutte contre 
l’obsolescence programmée.

Sur la garantie légale, le ministre a été interpellé sur 
la possible augmentation des prix des biens bénéficiant 
d’une garantie plus longue. Une étude d’une association 
de consommateurs français (UFC-Que choisir) estime 
qu’une augmentation de garantie légale de deux à cinq 
ans augmentera le prix des produits d’à peine 1 % à 3 %. 
En revanche, les consommateurs devront racheter des 
produits beaucoup moins souvent, ce qui améliorera leur 
pouvoir d’achat et la préservation de l’environnement.

La nouvelle directive européenne sur la garantie sera 
négociée et adoptée en même temps que la directive 
relative au contenu digital. Ces deux directives doivent 
être transposées pour le 1er juillet 2021 et être en appli-
cation au plus tard le 1er janvier 2022.

Le ministre a enfin été interrogé sur le fait que passer 
à des voitures de société électriques était incompatible 
avec l’économie circulaire. Ce n’est pas vrai, car les 
batteries électriques se recyclent bien. Notre pays est 
d’ailleurs en train de développer une expertise de pointe 
en la matière avec des entreprises telles qu’Umicore, 
l’un des leaders mondiaux du recyclage de batterie.

Pouvoir d’achat

Plusieurs membres ont posé des questions sur l’orien-
tation générale des choix politiques au cours de cette 
législature.

Ainsi, plusieurs membres se sont prononcés contre 
le “gold-plating” lors de la transposition des directives, 
arguant que cela nuit à la position concurrentielle de 
nos entreprises. Le ministre a déjà appelé à plusieurs 
reprises au renforcement du pouvoir d’achat, certaine-
ment pour les plus vulnérables. Il confirme que, lors de 
la transposition d’une directive, le gouvernement prendra 
en compte non seulement la position concurrentielle des 
entreprises, mais aussi tous les indicateurs pertinents 
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verbeteren, zoals onder meer de koopkracht, de werk-
gelegenheid, het milieu en de ongelijkheid.

Er is beklemtoond dat de minister zich meer richt op 
de consumenten en de kwetsbare doelgroepen dan op 
de ondernemingen. De lotsverbetering van de kwets-
baarste doelgroepen en economische ontwikkeling zijn 
nochtans niet met elkaar in tegenspraak. Dat is een 
maatschappelijke keuze.

Diverse leden hebben de minister geïnterpelleerd 
over de koopkracht, een belangrijke krachtlijn die de 
prioriteiten van de minister tijdens deze regeerperiode 
aanstuurt.

De minister deelt de bezorgdheid van de leden over 
de te hoge prijzen in de supermarkten. De regering is 
van plan de bevoegdheid van de BMA uit te bouwen; 
dat is namelijk haar taak. Tevens is hij voornemens de 
specifieke kwestie van de territoriale leveringsbeperkin-
gen aan te pakken.

De minister herinnert eraan dat territoriale leverings-
beperkingen beperkingen zijn die door een leverancier 
worden opgelegd en die een supermarkt beletten zich 
te bevoorraden in de landen van zijn keuze. Zulks kan 
aldus verhinderen dat een supermarkt de concurrentie 
kan laten spelen en tegen lagere prijzen kan inkopen, wat 
uiteindelijk leidt tot hogere prijzen voor de consumenten.

De minister plant op Belgisch niveau, in overleg met 
onze Benelux-partnerlanden, acties te ondernemen om 
de bedrijven bewust te maken van de mogelijkheden om 
een einde te maken aan die territoriale leveringsbeper-
kingen. Daartoe verricht de Dienst voor de mededinging 
van de FOD Economie momenteel een analyse, waarbij 
onder meer de diverse toepasselijke rechtstakken onder 
de loep worden genomen, zoals oneerlijke concurrentie, 
mededingingsrecht, vrij verkeer van diensten, parallelle 
invoer of nog geoblocking.

De regering zal elke reguleringsmogelijkheid analy-
seren waarmee de prijzen in de supermarkten kunnen 
worden verlaagd door de buitensporige marges terug 
te dringen. Elke maatregel die zou leiden tot een loons-
verlaging van de werknemers, zal worden uitgeband. 
Zij zal er tevens op toezien dat de kleine producenten, 
inzonderheid de landbouwers, een eerlijk inkomen krijgen 
voor de vruchten van hun werk.

Aan de minister is ook gevraagd of het mogelijk zou 
zijn voor de mondmaskers in België een maximumprijs 
in te stellen, zoals dat in Frankrijk het geval is. Aldaar 
is de detailhandelsprijs van chirurgische maskers voor 
eenmalig gebruik bij décret vastgesteld op ten hoogste 
95 cent. In België zijn in de supermarkten en de apotheken 

pour améliorer le bien-être des citoyens, comme le pou-
voir d’achat, l’emploi, l’environnement et les inégalités.

Il a été souligné que le ministre était davantage focalisé 
sur les consommateurs et les publics fragilisés que sur 
les entreprises. Il n’y a pourtant pas de contradiction 
entre améliorer le sort des publics plus fragilisés et le 
développement économique. C’est un choix de société.

Plusieurs membres ont interpellé le ministre concernant 
le pouvoir d’achat. Celui-ci constitue un axe important 
guidant les priorités du ministre lors de cette législature.

Le ministre partage la préoccupation des membres 
au sujet des prix trop élevés dans les supermarchés. Le 
gouvernement compte renforcer l’action de l’ABC dont 
c’est le rôle. Il compte également s’attaquer au problème 
spécifique des restrictions territoriales de l’offre.

Le ministre rappelle que les restrictions territoriales de 
l’offre sont des restrictions imposées par un fournisseur, 
qui empêchent un supermarché de s’approvisionner 
dans les pays de son choix. Cela peut ainsi empêcher 
un supermarché de faire jouer la concurrence et de 
bénéficier de prix plus bas, ce qui, au final, augmente 
le prix pour les consommateurs.

Le ministre envisage, au niveau belge, d’entreprendre 
des actions de sensibilisation sur les possibilités de 
mettre fin à ces restrictions territoriales de l’offre auprès 
des entreprises, en concertation avec nos partenaires 
du Benelux. Pour ce faire, le service de la concurrence 
du SPF Economie réalise actuellement une analyse 
en considérant notamment les différentes branches de 
droit applicables, telles que la concurrence déloyale, le 
droit de la concurrence, la libre circulation des services, 
les importations parallèles, ou encore le géoblocage.

Le gouvernement analysera toute opportunité de 
régulation permettant de réduire les prix dans les super-
marchés, en faisant baisser les marges excessives. Il 
exclura toute mesure qui baisserait les salaires des 
travailleurs. Il sera également attentif à ce que les petits 
producteurs, et en particulier les agriculteurs, aient un 
revenu juste pour le fruit de leur travail.

Le ministre a également été demandé si le plafonne-
ment du prix des masques serait possible en Belgique, 
comme c’est le cas en France. Dans ce dernier pays, en 
vente au détail, le prix maximum des masques chirurgi-
caux à usage unique est fixé par décret à 95 centimes. 
En Belgique, dans les supermarchés et les pharmacies, 
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beschermingsmaskers verkrijgbaar tegen prijzen die iets 
lager liggen dan 60 cent per verkochte eenheid. In die 
omstandigheden acht de minister het niet nuttig de prijs 
van dat soort maskers te reglementeren.

Mocht de maximumprijs reglementair vastgelegd 
zijn, bijvoorbeeld op minder dan 50 cent per verkochte 
eenheid, dan zou een tekort dreigen. Bovendien heeft 
de administratie van de minister aangegeven dat zulks 
strijdig zou kunnen zijn met het Europees recht.

Nog met betrekking tot de koopkracht werd de minister 
ondervraagd over het gebrek aan duidelijkheid van de 
energierekening.

Het regeerakkoord stelt ter zake dat “[i]edereen […] 
toegang [moet] hebben tot betaalbare energie. De re-
gering zet hierop in door de overstap naar een andere 
energieleverancier vlot te laten verlopen”. Daarnaast 
voorziet het Clean Energy Package dat tegen 2025 bin-
nen de 24 uur van leverancier kan worden gewisseld. De 
minister zal deze verplichting samen met zijn bevoegde 
collega’s uitvoeren. De consument moet zo snel mogelijk 
kunnen genieten van het contract dat hij of zij verkiest.

Parallel hiermee heeft de CREG verschillende instru-
menten ontwikkeld om de consument beter te informeren 
over zijn huidige situatie en de beschikbare producten, 
met name:

— een instrument om contracten te vergelijken en 
de consument te helpen om een geïnformeerde keuze 
te maken; en

— een charter om de kwaliteit van de andere verge-
lijkingsinstrumenten te garanderen.

De minister zal de ontwikkeling van die instrumenten 
op de voet volgen.

Meerdere leden hebben vragen gesteld over de mo-
gelijke hervorming van de wet-Breyne.

Al te veel consumenten moeten overdreven hoge 
voorschotten aan de sector betalen. Bovendien is de 
consument in sommige gevallen (wanneer de onderne-
ming failliet gaat) op geen enkele manier beschermd, 
hoewel er grote bedragen mee gemoeid zijn.

Er zou een denkoefening kunnen worden gevoerd 
over een actualisering of zelfs een uitbreiding van de 
wet-Breyne. Die wet beschermt de kandidaat-bouwer 
en de kandidaat-koper van een nog te bouwen of in 
aanbouw zijnde woning tegen onrechtmatige bedingen 

des masques de protection sont disponibles à des prix 
légèrement inférieurs à 60 cents par unité vendue. Dans 
ces circonstances, le ministre ne croit pas qu’il soit utile 
de réglementer le prix de ce type de masques.

Si le prix maximum était réglementé, sous 50 cents 
par unité vendue par exemple, il y aurait un risque de 
pénurie. De plus, son administration a informé le ministre 
que cela risque d’être contraire au droit européen.

Toujours en ce qui concerne le pouvoir d’achat, le 
ministre a été interrogé sur le manque de clarté de la 
facture énergétique.

L’accord de gouvernement indique, en la matière, que 
“chacun doit (…) avoir accès à une énergie abordable. 
Le gouvernement répondra à ce besoin en assurant une 
transition plus facile vers un autre fournisseur d’éner-
gie.” En outre, le paquet “Énergie propre” prévoit que 
d’ici 2025, on pourra changer de fournisseur dans les 
24 heures. Le ministre mettra en œuvre cette obligation 
avec ses collègues compétents. Le consommateur doit 
pouvoir bénéficier du contrat qu’il préfère dans les plus 
brefs délais.

En parallèle, la CREG a développé différents outils 
pour mieux informer les consommateurs sur leur situa-
tion actuelle et sur les produits disponibles, notamment:

— un outil permettant de comparer les contrats et 
d’aider les consommateurs à faire un choix éclairé; et

— une charte pour garantir la qualité des autres outils 
de comparaison.

Le ministre suivra de près le développement de ces 
instruments.

Plusieurs députés ont interrogé le ministre sur la 
possible réforme de la loi Breyne.

Dans de trop nombreux cas, les consommateurs 
font face à des demandes d’acomptes excessives de 
la part du secteur. De plus, dans certains cas, lorsque 
l’entreprise fait faillite, le consommateur est totalement 
dépourvu de protection, alors que des sommes impor-
tantes sont en jeu.

Une réflexion sur une actualisation, voire une extension, 
de la loi Breyne pourrait être menée. Cette loi protège le 
candidat-bâtisseur ainsi que le candidat-acheteur d’une 
habitation à construire ou en voie de construction contre 
les clauses abusives prévues dans les contrats et contre 
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in de overeenkomsten en tegen het risico van onvermo-
gendheid van de medecontractant (onderneming). De 
bescherming inzake waarborg tegen onvermogendheid 
van de ondernemer voor bepaalde specifieke overeen-
komsten zou kunnen worden uitgebreid, bijvoorbeeld 
tot de verkoop van een afgewerkt huis of appartement.

Wat het verzekeringswezen betreft, zal een gespeci-
aliseerde werkgroep zich buigen over de ontwikkeling 
van een instrument om verzekeringen te vergelijken 
en meer transparantie te bieden. De werkgroep zal 
evenwichtig worden samengesteld met deskundigen 
van de toezichthoudende en regelgevende autoriteiten, 
vertegenwoordigers van consumentenorganisaties, de 
verzekeringssector, IT-specialisten en deskundigen op 
het gebied van economische regelgeving.

Dankzij eenvoudige regels om een contract te beëindi-
gen, moet het makkelijker worden om van verzekering en 
verzekeraar te veranderen. Een mogelijke vereenvoudiging 
moet echter goed worden voorbereid om te voorkomen 
dat de bescherming van de consument en de rechts-
zekerheid zouden worden ondermijnd. Alle mogelijke 
oplossingen zullen worden bekeken, met inachtneming 
van de technische aspecten van verzekeringen.

Met betrekking tot de aanpak van overmatige schul-
denlast is de minister zich bewust van de omvang van 
de parlementaire werkzaamheden ter zake en bevestigt 
hij dat hij daarmee rekening zal houden.

De minister zal alle problematische praktijken onder-
zoeken, zoals reclame die aanzet tot het nemen van 
krediet en te dure schuldsaldoverzekeringen. Hij zal werk 
maken van betere flankerende maatregelen ter zake.

Voorts zal hij de Europese debatten ter zake aandachtig 
volgen in het raam van de Europese consumentenagenda.

De kwetsbare consumenten die in grote financiële 
moeilijkheden verkeren, komen bij langdurige overma-
tige schuldenlast in aanmerking voor bepaalde vormen 
van steun. Het gaat meer bepaald om de collectieve-
schuldenregelingsprocedure, die vele voordelen heeft en 
heeft bewezen goede resultaten op te leveren. Ondanks 
die algemeen positieve vaststelling is het niettemin no-
dig de doeltreffendheid van die wet aan een onderzoek 
te onderwerpen om ervoor te zorgen dat de wet in de 
huidige context strookt met de realiteit in het veld. In 
dat verband wordt gepland de regelgeving met het oog 
op een eventuele modernisering van de wet van 5 juli 
1998 te evalueren, teneinde de burgers met overmatige 
schuldenlast beter te beschermen en het risico dat ze 
opnieuw in een spiraal van overmatige schuldenlast 

le risque d’insolvabilité du cocontractant (entreprise). La 
protection en matière de garantie contre l’insolvabilité de 
l’entrepreneur pour certains contrats spécifiques pourrait 
ainsi être étendue, notamment à la vente d’une maison 
ou d’un appartement achevé.

En ce qui concerne les assurances, un groupe de 
travail spécialisé examinera la mise au point d’un outil 
permettant de comparer les assurances et d’assurer une 
plus grande transparence. Le groupe sera composé de 
manière équilibrée d’experts des autorités de surveillance 
et de réglementation, de représentants des organisa-
tions de consommateurs, du secteur des assurances, 
de spécialistes des technologies de l’information et 
d’experts en réglementation économique.

Des règles simples pour la résiliation d’un contrat 
devraient faciliter le changement d’assurance et d’assu-
reur. Toutefois, une simplification éventuelle doit être bien 
préparée pour éviter de porter atteinte à la protection 
des consommateurs et à la sécurité juridique. Toutes les 
solutions possibles seront envisagées, en tenant compte 
des aspects techniques des assurances.

Concernant la lutte contre le surendettement, le ministre 
est conscient de l’ampleur du travail parlementaire sur 
le sujet, et il confirme qu’il va en tenir compte.

Le ministre analysera l’ensemble des pratiques pro-
blématiques, comme la publicité incitative au crédit et 
les assurances solde restant dû trop chères. Il veillera 
à mieux les encadrer.

Il sera par ailleurs attentif aux débats européens en 
la matière dans le cadre de l’agenda européen des 
consommateurs.

Les consommateurs vulnérables faisant face à des 
difficultés financières conséquentes ont la possibilité, 
en cas de surendettement durable, de bénéficier de 
certaines aides. Il s’agit notamment de la procédure en 
règlement collectif de dettes, qui présente de nombreux 
avantages et dont les résultats ne sont plus à démon-
trer. Malgré ce constat globalement positif, une mise à 
l’étude de l’efficacité de la loi est cependant nécessaire 
afin que celle-ci corresponde à la réalité de terrain dans 
le contexte actuel. Dans ce cadre, une évaluation de 
la réglementation visant une éventuelle modernisation 
de la loi du 5 juillet 1998 est envisagée, afin d’offrir une 
meilleure protection aux citoyens surendettés et de limi-
ter le plus possible le risque de rechute dans la spirale 
du surendettement. Sur ce point, le ministre compte 
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terechtkomen, zoveel mogelijk te beperken. In dat ver-
band is de minister van plan samen te werken met de 
organisaties die op dat vlak heel wat expertise in huis 
hebben.

Digitale technologie en intellectuele eigendom

Aangaande de ontwikkeling van de cyberveiligheid 
van de kmo’s werd de minister gevraagd welke acties 
reeds werden ondernomen en welke nog zouden kun-
nen worden ondernomen.

Binnen enkele maanden zal onder meer een “cy-
berscan” worden gelanceerd, die specifiek ontwikkeld 
is voor de kmo’s, de zko’s en de zelfstandigen. Het gaat 
om een vragenlijst waarbij op basis van de antwoorden 
van de onderneming praktische en eenvoudige adviezen 
en tips zullen worden gegeven.

Voorts heeft de federale overheid de Digital Act I en II 
aangenomen, die bedoeld zijn om het gebruik van de 
elektronische identificatie en de onlinevertrouwensdien-
sten te vergemakkelijken (de elektronische handtekening, 
tijdsregistratie, aangetekende verzending en elektro-
nische archivering). Dit alles maakt de elektronische 
communicatie tijdens deze gezondheidscrisis een heel 
stuk makkelijker voor de kmo’s en de zelfstandigen.

Het federale beleidsniveau heeft in het raam van zijn 
informatieopdracht ook de didactische website infoshop-
ping.be ontwikkeld. Die bevat een demo en zorgt ervoor 
dat de kmo’s beter op de hoogte zijn van hun rechten 
en plichten wanneer ze hun producten online verkopen.

In deze tijden van crisis is de minister er zich evenwel 
van bewust dat meer nodig is om de kmo’s de moge-
lijkheid te bieden hun onlineactiviteiten te ontwikkelen 
en hun voordeel te halen uit de e-commerce. Daarom 
zal hij in de komende weken samen met zijn collega’s 
werk maken van specifieke steunmaatregelen inzake 
e-commerce.

Wat de privékopie en de reprografie betreft, zal de 
minister uitvoering geven aan het regeerakkoord, waarin 
staat dat “[d]e (bestaande) reprografieregeling wordt 
bijgestuurd naar verhoogde billijkheid en doelmatigheid.”.

De regelgeving omtrent de reprografie is drie jaar 
oud. Het strekt tot aanbeveling de toepassing van die 
regeling te evalueren, meer bepaald om ervoor te zor-
gen dat de schuldenaars gelijk worden behandeld. De 
minister heeft de intentie zo spoedig mogelijk de nodige 
aanpassingen te doen.

Wat de privékopie betreft, heeft de minister tot doel 
de huidige regelgeving bij de tijd te brengen, meer 

travailler avec les organisations qui ont une importante 
expertise en la matière.

Digital et propriété intellectuelle

Il a été demandé au ministre quelles actions étaient 
et pourraient être menées pour développer la cybersé-
curité des PME.

Dans quelques mois sera notamment lancé un “cyber-
scan” spécifiquement conçu pour les PME, les TPE et les 
indépendants. Il s’agira d’un questionnaire qui fournira 
des avis et des conseils pratiques et simples en fonction 
des réponses fournies par l’entreprise.

Par ailleurs, le niveau fédéral a adopté les Digital Act I 
et II, qui visent à faciliter l’utilisation de l’identification 
électronique et des services de confiance en ligne 
(signature, horodatage, envoi recommandé et archivage 
électronique). Cela facilite grandement la vie des PME et 
indépendants dans leurs communications électroniques 
en cette période de crise sanitaire.

Le niveau fédéral a aussi développé – dans le cadre 
de sa mission d’information – le site web didactique 
Infoshopping.be, qui contient une partie démo, et qui 
permet aux PME d’intégrer plus efficacement leurs droits 
et obligations lorsqu’elles vendent en ligne.

Mais en ces temps de crise, le ministre est conscient 
qu’il faut en faire plus pour permettre aux PME de dé-
velopper leurs activités en ligne et de tirer bénéfice 
du commerce électronique. C’est pourquoi, dans les 
prochaines semaines, il travaillera avec ses collègues 
à la définition de mesures de soutien spécifiques au 
commerce électronique.

Concernant la copie privée et la reprographie, le 
ministre compte mettre en œuvre l’accord de gouverne-
ment, qui prévoit que “[l]e régime de reprographie (actuel) 
sera adapté pour assurer plus d’équité et d’efficience.”.

Pour la reprographie, le cadre actuel existe depuis 
trois ans. Il semble indiqué de faire une évaluation de 
l’application de ce système, notamment pour assurer un 
traitement sur pied d’égalité des débiteurs. L’intention du 
ministre est de procéder aux adaptations nécessaires 
dans les meilleurs délais.

En ce qui concerne la copie privée, le ministre a pour 
objectif de mettre à jour le cadre actuel, notamment pour 
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bepaald om ze aan te passen aan de digitale realiteit. 
Die kwesties werden de afgelopen jaren reeds bespro-
ken en bestudeerd. De minister wil dus snel voortgang 
boeken opdat de huidige regelgeving zo spoedig mogelijk 
wordt herzien.

In beide domeinen liggen al heel wat zaken op tafel 
die in 2021 tot een wettekst zouden moeten leiden.

Aangaande de kwaliteit van de octrooien zal de mi-
nister erop toezien dat de Belgische afvaardiging bij 
de Raad van bestuur van het Europees Octrooibureau 
er bijzonder aandachtig over waakt dat die doelstelling 
wordt bereikt.

Ten slotte kreeg de minister vragen over de datum 
van inwerkingtreding van talrijke wetten, onder meer met 
betrekking tot de wet van 4 april 2019 (de B2B-wet), die 
op 1 september 2019 in werking is getreden. Die wet 
verbiedt misleidende en agressieve oneerlijke praktijken 
tussen ondernemingen.

Voorts moet richtlijn (EU) 2019/633 betreffende on-
eerlijke handelspraktijken in de relaties tussen onderne-
mingen in de landbouw- en voedselvoorzieningsketen 
tegen mei 2021 in het Belgisch recht zijn omgezet en 
op 1 november 2021 in werking treden. De diensten zijn 
de omzetting van die richtlijn aan het voorbereiden. Ze 
zal een belangrijke rol spelen in de bescherming van de 
kleine voedingsmiddelenbedrijven, zoals de landbouwers.

Het verbod op misbruik van economische afhankelijk-
heid is in werking getreden op 22 augustus 2020. Het 
gaat om een bevoegdheid van de BMA.

Meerdere leden hebben vragen gesteld over de ver-
moedelijke termijn voor de hervorming van de “Bel-me-
niet-meer”-lijst. Rekening houdend met het grote aantal 
Europese richtlijnen dat in het Belgisch recht moet worden 
omgezet, en die voorrang hebben, zal die hervorming 
wellicht moeten wachten tot begin 2022.

Tot besluit stelt de minister dat het heel belangrijk 
is onze economische regelgeving te versterken om de 
koopkracht van onze burgers en vooral van de meest 
kwetsbaren te vergroten. De bijzondere tijden die we als 
gevolg van het coronavirus meemaken, zetten niet alleen 
de Belgische economie onder druk, maar ook die van 
de Europese Unie en de hele wereld. De minister hoopt 
dus te kunnen rekenen op de steun van het Parlement 
om samen deze nooit eerder geziene beproeving het 
hoofd te bieden.

l’adapter à l’environnement digital. Ces questions ont 
déjà été discutées et ont fait l’objet d’études au cours 
de ces dernières années. Le ministre souhaite donc 
engranger rapidement des progrès de sorte que le cadre 
actuel soit révisé dans les meilleurs délais.

Dans ces deux domaines, il y a déjà de nombreux 
éléments sur la table; un texte de loi devrait pouvoir 
émerger en 2021.

Au sujet de la qualité des brevets, le ministre veillera 
à ce que la délégation belge au Conseil d’administration 
de l’Office européen des brevets soit particulièrement 
attentive à ce que cet objectif soit atteint.

Enfin, le ministre a été interrogé sur la date d’entrée 
en vigueur de nombreuses législations. C’est le cas de 
la loi du 4 avril 2019 (loi B2B), qui est entrée en vigueur 
le 1er septembre 2019. Cette loi interdit les pratiques 
déloyales trompeuses et agressives entre entreprises.

Par ailleurs, la directive (UE) 2019/633 sur les pratiques 
commerciales déloyales dans les relations interentreprises 
au sein de la chaîne d’approvisionnement agricole et 
alimentaire doit être transposée pour mai 2021 et entrer 
en vigueur le 1er novembre 2021. L’administration est en 
train de préparer la transposition de cette directive, qui 
sera importante pour protéger les petites entreprises de 
l’agroalimentaire comme les agriculteurs.

L’interdiction des abus de dépendance économique 
est entrée en vigueur le 22 août 2020. Il s’agit d’une 
compétence de l’ABC.

Plusieurs membres ont posé des questions relatives 
au délai pressenti pour réformer la liste “Ne m’appelez 
plus”. Tenant compte du grand nombre de projets de 
transposition de directives européennes, qui sont prio-
ritaires, il faudra vraisemblablement attendre le début 
de l’année 2022 pour cette réforme.

En conclusion, le ministre affirme qu’il est primordial 
de renforcer notre régulation économique pour amélio-
rer le pouvoir d’achat de nos citoyens et en particulier 
celui des plus fragiles. Les temps particuliers que nous 
vivons avec le coronavirus mettent sous pression notre 
économie, comme celle de l’Union européenne et du 
monde entier. Le ministre espère donc pouvoir compter 
sur le soutien du parlement pour affronter ensemble 
cette épreuve sans précédent.
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C. Replieken

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (N-VA) geeft aan dat 
de minister niet is ingegaan op haar opmerking inzake 
het Europese sociaal beleid, dat volgens het lid een 
nationale bevoegdheid moet blijven. Zij dient dienaan-
gaande een voorstel van aanbeveling in.

Wat de minnelijke invordering van schulden betreft, 
heeft het lid geen antwoord gekregen op haar opmer-
king inzake de kosteloze eerste betalingsherinnering bij 
contracten met opeenvolgende prestaties. Ook hiervoor 
dient zij een voorstel van aanbeveling in.

Het is goed dat de minister de nodige aandacht be-
steedt aan de noodlijdende reissector, in overleg met zijn 
collega bevoegd voor Consumentenbescherming. In het 
verleden heeft het lid mondelinge vragen gesteld aan 
de vorige minister van Economie (CRIV 55 COM 225, 
blz. 2) alsook aan de huidige staatssecretaris voor 
Consumentenbescherming (CRIV 55 COM 292, blz. 14) 
over het Garantiefonds Reizen. Dat fonds dreigt over 
onvoldoende middelen te beschikken. Het lid is tevreden 
dat de minister de financiering daarvan onder de loep zal 
nemen. Bij de uitbetaling door het Garantiefonds rekent 
het lid erop dat rekening zal worden gehouden met de 
vele kmo’s actief in de reissector; het mag niet zo zijn 
dat eerst de grote spelers langs de kassa passeren, 
waarna het Garantiefonds uitgeput zou zijn.

De minister heeft ook terecht aandacht besteed aan de 
brexit, die een grote impact zal hebben op onze bedrij-
ven. Die laatste zullen goed bijgestaan moeten worden.

Inzake de internationale akkoorden was het geenszins 
de bedoeling van mevrouw Van Bossuyt om de zaken 
karikaturaal voor te stellen. Het is positief, zoals de minis-
ter nogmaals aanhaalde en zelfs expliciteerde, dat ons 
land de hoogste sociale en milieunormen zal nastreven. 
We moeten onze handelspartners er inderdaad toe aan-
sporen om deze standaarden zo hoog mogelijk te zetten. 
Maar de minister voegde eraan toe dat die normen “ap-
plicables et contraignantes” moeten zijn. In de mate dat 
dat zou betekenen dat enkel handelsakkoorden worden 
afgesloten met handelspartners die deze standaarden 
nu reeds bereiken, vindt de N-VA-fractie dat problema-
tisch. Zij staat een andere oplossing voor, waarbij het 
respect voor non-trade concerns wordt opgenomen in 
de overeenkomst en daaraan een regelmatige evaluatie 
wordt gekoppeld, met sancties bij niet-naleving ervan.

Wat het CE-label betreft, stemt het mevrouw 
Van Bossuyt tevreden dat de minister hieromtrent reeds 
contact opnam met de Europese Commissie. Het verbaast 

C. Répliques

Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA) indique que le 
ministre n’a pas répondu à son observation concernant 
la politique sociale européenne, qui, selon la membre, 
devrait rester une compétence nationale. Elle soumet 
une proposition de recommandation à cet égard.

En ce qui concerne le recouvrement amiable des 
dettes, la membre n’a pas reçu de réponse à son obser-
vation concernant le premier rappel de paiement sans 
frais en cas de contrats à prestations successives. À 
ce sujet également, elle soumet une proposition de 
recommandation.

Il est positif que le ministre accorde l’attention néces-
saire au secteur du voyage en difficulté, en concer-
tation avec son collègue chargé de la Protection des 
consommateurs. Dans le passé, la membre a posé des 
questions orales au précédent ministre de l’Économie 
(CRIV 55 COM 225, p. 2) et à l’actuelle secrétaire d’État 
à la Protection des consommateurs (CRIV 55 COM 292, 
p. 14) sur le Fonds de Garantie Voyages. Ce fonds risque 
d’être sous-financé. La membre est satisfaite que le 
ministre examinera son financement. Lors du paiement 
par le Fonds de garantie, le membre compte sur le fait 
qu’il sera tenu compte des nombreuses PME actives 
dans le secteur du voyage; il ne faudrait pas que les 
principaux acteurs soient payés en premier, et que le 
Fonds de garantie soit ensuite épuisé.

Le ministre a également prêté attention, à juste titre, 
au Brexit, qui aura un impact majeur sur nos entreprises. 
Ces dernières devront être bien assistées.

En ce qui concerne les accords internationaux, 
Mme Van Bossuyt n’avait nullement l’intention de pré-
senter les choses de manière caricaturale. Il est positif, 
comme le ministre l’a répété et même explicité, que notre 
pays poursuive les normes sociales et environnementales 
les plus élevées. Nous devons en effet encourager nos 
partenaires commerciaux à fixer ces normes aussi haut 
que possible. Mais le ministre a ajouté que ces normes 
doivent être “applicables et contraignantes”. Dans la 
mesure où cela signifierait que l’on pourrait uniquement 
conclure des accords commerciaux avec des partenaires 
commerciaux qui atteignent déjà ces normes, le groupe 
N-VA trouve que cela pose problème. Elle préconise 
une solution différente, en vertu de laquelle le respect 
des non-trade concerns serait inclus dans l’accord et 
lié à une évaluation régulière, avec des sanctions en 
cas de non-respect.

En ce qui concerne le label CE, Mme Van Bossuyt 
se réjouit que le ministre ait déjà pris contact avec la 
Commission européenne à ce sujet. Cependant, elle 
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haar evenwel dat die laatste niet op de hoogte is van 
de Chinese CE-markering. Dit moet zeker opgevolgd 
worden met de diensten van de Commissie.

In zijn antwoord inzake de omzetting van de garan-
tierichtlijn had de minister het over positieve effecten 
van een verlenging van de wettelijke garantie tot vijf 
jaar. Begrijpt mevrouw Van Bossuyt het goed dat de 
minister overweegt om de garantietermijn in ons land te 
verlengen? In 25 van de 27 lidstaten, waaronder België, 
ligt die thans op twee jaar. Een verlenging van de garan-
tietermijn bij de omzetting van de garantierichtlijn zou 
onmiskenbaar gold-plating inhouden. Dit zou lijnrecht 
ingaan tegen het eenduidig ontkennend antwoord van 
de staatssecretaris voor Consumentenbescherming 
op de haar door mevrouw Van Bossuyt gestelde vraag 
of ons land aan gold-plating zal doen bij de omzetting 
van richtlijnen.

Met betrekking tot de vrijwaring van de koopkracht ver-
wijst het lid nogmaals naar het voorstel van resolutie van 
haar fractie inzake de supermarktprijzen (DOC 55 1449).

Tot slot snijdt mevrouw Van Bossuyt het onderwerp aan 
van de historische liften (mondelinge vraag 55009889C).

In België zijn er nog honderden historische liften. 
Deze hebben een grote erfgoedkundige waarde, maar 
dreigen te verdwijnen als ze tegen 31 december 2022 
niet voldoen aan de hedendaagse veiligheidsnormen. 
Deze problematiek valt onder de bevoegdheid van de 
federale overheid (veiligheidsnormen) en de Vlaamse 
overheid (erfgoedkunde). Vlaanderen wil dit erfgoed 
alvast behouden en wenst dan ook een oplossing voor 
de historische liften. Het koninklijk besluit van 9 maart 
2003 betreffende de beveiliging van liften voorziet in een 
uitzonderingsregel voor liften met historische waarde en 
hiertoe werd de subcommissie “liften met historische 
waarde” opgericht. Aan deze subcommissie dient een 
dossier te worden voorgelegd, bestaande uit onder 
andere een risicoanalyse uitgevoerd door de Externe 
Diensten voor Technische Controle (EDTC), het attest 
van de historische waarde van de lift door het bevoegde 
gewestelijk agentschap alsook een voorstel van alterna-
tieve moderniseringsoplossing. Zowel op het vlak van 
de risicoanalyse door de EDTC als de evaluatie van de 
voorstellen van alternatieve moderniseringsoplossingen 
doen er zich problemen voor.

Hoeveel dossiers werden er intussen ingediend bij 
de subcommissie? Hoeveel dossiers werden hiervan 
goedgekeurd? Wil de minister zorgen voor een doorstart 
in het dossier zodat er tot een compromis kan worden 
gekomen en de historische liften met erfgoedkundige 

s’étonne que cette dernière ne soit pas au courant du 
label CE chinois. Ce point doit certainement faire l’objet 
d’un suivi avec les services de la Commission.

Dans sa réponse sur la transposition de la directive 
sur les garanties, le ministre a évoqué les effets positifs 
de l’extension de la garantie légale à cinq ans. Mme Van 
Bossuyt a-t-elle bien compris que le ministre envisage 
de prolonger le délai de garantie dans notre pays? Dans 
25 des 27 États membres, dont la Belgique, ce délai 
s’élève actuellement à deux ans. Une extension du délai 
de garantie lors de la transposition de la directive sur 
les garanties impliquerait indéniablement un recours 
au gold-plating. Cela serait diamétralement opposé 
à la réponse négative sans équivoque donnée par la 
secrétaire d’État à la Protection des consommateurs à 
la question que lui a posée Mme Van Bossuyt en vue 
de savoir si notre pays aura recours au gold-plating lors 
de la transposition de directives.

En ce qui concerne la sauvegarde du pouvoir d’achat, 
la membre renvoie une nouvelle fois à la proposition de 
résolution de son groupe sur les prix dans les super-
marchés (DOC 55 1449).

Enfin, Mme Van Bossuyt aborde le sujet des ascen-
seurs historiques (question orale 55009889C).

En Belgique, il existe encore des centaines d’ascen-
seurs historiques. Ils ont une grande valeur patrimoniale, 
mais risquent de disparaître s’ils ne répondent pas aux 
normes de sécurité actuelles d’ici au 31 décembre 2022. 
Ce problème relève de la compétence du gouvernement 
fédéral (normes de sécurité) et du gouvernement flamand 
(patrimoine). La Flandre souhaite préserver ce patrimoine 
et souhaite donc que l’on trouve une solution pour les 
ascenseurs historiques. L’arrêté royal du 9 mars 2003 
relatif à la sécurité des ascenseurs prévoit une règle 
dérogatoire pour les ascenseurs ayant une valeur histo-
rique; la sous-commission “ascenseurs historiques” a été 
créée à cet effet. Il convient de soumettre à cette sous-
commission un dossier qui comprend notamment une 
analyse des risques effectuée par les Services externes 
pour les contrôles techniques (SECT), l’attestation de 
la valeur historique de l’ascenseur par l’agence régio-
nale compétente ainsi qu’une proposition de solution 
alternative de modernisation. Des problèmes se posent 
à la fois en ce qui concerne l’analyse des risques par 
les SECT et l’évaluation des propositions de solutions 
alternatives de modernisation.

Combien de dossiers ont été soumis à la sous-com-
mission entre-temps? Combien de ces dossiers ont été 
approuvés? Le ministre veillera-t-il à ce que le dossier 
soit relancé afin qu’un compromis puisse être trouvé 
et que les ascenseurs historiques ayant une valeur 
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waarde zo veel mogelijk kunnen worden behouden? 
Overweegt de minister tenslotte om de deadline van 
31 december 2022 voor de aanpassing van de historische 
liften te verlengen naar een latere datum?

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) hoorde de mi-
nister zeggen dat een beleid gericht op consumenten 
en een politiek ten behoeve van ondernemingen elkaar 
niet hoeven uit te sluiten. Toch vreest het lid dat de on-
dernemingen er bekaaid vanaf zullen komen. Zij roept 
de minister op voldoende aandacht te hebben voor de 
bedrijven, die immers zorgen voor onze welvaart. Inzetten 
op consumentenbescherming mag niet tot gevolg heb-
ben dat ondernemingen en zelfstandigen het leven zuur 
wordt gemaakt.

De overheid neemt vele maatregelen om bedrijven te 
ondersteunen tijdens de coronacrisis. Dit is een goede 
zaak, in zoverre vele gezonde bedrijven hierdoor het 
hoofd boven water kunnen houden. Wel moet men 
erover waken om niet op grote schaal zombiebedrijven 
kunstmatig in leven te houden. Zoals reeds uitgelegd 
kunnen die een hele keten van bedrijven infecteren, 
alsook serieuze problemen veroorzaken bij de banken 
en de rechtbanken.

De minister wil werk maken de verlaging van het 
prijsniveau. Het is niet aan de overheid om het prijspeil 
te bepalen. Wel moet zij de nodige initiatieven nemen 
om de competitiviteit te verbeteren, waardoor de prijzen 
zullen dalen. Het voornemen van de minister om de ter-
ritoriale leveringsbeperkingen te onderzoeken sluit aan 
bij het voorstel van resolutie van de N-VA-fractie inzake 
de supermarktprijzen (DOC 55 1449).

De minister spreekt zijn respect uit voor het parlement. 
Mevrouw Houtmeyers hoopt dat dit evenzeer geldt voor 
de oppositiepartijen daarin vertegenwoordigd.

Tot slot gaat mevrouw Houtmeyers in op de winter-
solden (mondelinge vraag 55010737C).

Met de sperperiode op 1 december in het vooruitzicht 
en de verontrustende cijfers na de evaluatie van de 
zomersolden staan de wintersolden voor de deur. Onze 
zelfstandigen en ondernemingen willen zich daarop 
voorbereiden, doch weten op dit moment niet eens 
wanneer hun winkel opnieuw open zal kunnen gaan.

Wat is de stand van zaken betreffende de wintersolden? 
Overweegt de minister de soldenperiode een tweede 
maal te verplaatsen naar een latere datum? Houdt hij 
de optie open om de duurtijd van de wintersolden te 
verlengen?

patrimoniale soient préservés autant que possible? Enfin, 
le ministre envisage-t-il de reporter à une date ultérieure 
la date limite du 31 décembre 2022 pour l’adaptation 
des ascenseurs historiques?

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) a entendu le ministre 
dire qu’une politique axée sur les consommateurs et 
une politique en faveur des entreprises ne doivent pas 
s’exclure mutuellement. Néanmoins, la membre craint 
que les entreprises soient les dindons de la farce. Elle 
invite le ministre à accorder une attention suffisante aux 
entreprises, qui assurent notre prospérité. L’engagement 
en faveur de la protection des consommateurs ne doit 
pas avoir pour effet de rendre la vie difficile pour les 
entreprises et les travailleurs indépendants.

Les autorités prennent de nombreuses mesures pour 
soutenir les entreprises pendant la crise du coronavirus. 
C’est une bonne chose, dans la mesure où cela permet 
à de nombreuses entreprises saines de garder la tête 
hors de l’eau. Cependant, il faut veiller à ne pas main-
tenir artificiellement en vie des entreprises zombie sur 
une grande échelle. Comme nous l’avons déjà expliqué, 
elles peuvent infecter toute une chaîne d’entreprises et 
causer de graves problèmes au niveau des banques et 
des tribunaux.

Le ministre veut œuvrer à l’abaissement du niveau 
des prix. Il n’appartient pas aux autorités de déterminer 
le niveau des prix. Toutefois, elles doivent prendre les 
initiatives nécessaires pour améliorer la compétitivité, ce 
qui permettra de réduire les prix. L’intention du ministre 
d’examiner les restrictions territoriales de l’offre est 
conforme à la proposition de résolution du groupe N-VA 
sur les prix des supermarchés (DOC 55 1449).

Le ministre exprime son respect pour le Parlement. 
Mme Houtmeyers espère que cela s’applique également 
aux partis d’opposition qui y sont représentés.

Enfin, Mme Houtmeyers aborde la question des soldes 
d’hiver (question orale 55010737C).

Avec la perspective d’une période d’attente débutant 
le 1er décembre et au vu des chiffres inquiétants sortis 
de l’évaluation des soldes d’été, les soldes d’hiver 
approchent. Nos indépendants et nos entreprises veulent 
s’y préparer, mais ne savent même pas pour l’instant 
quand leur magasin pourra rouvrir.

Où en est-on concernant les soldes d’hiver? Le ministre 
envisage-t-il de reporter une seconde fois à une date 
ultérieure la période des soldes d’hiver? Garde-t-il la 
possibilité de prolonger la période des soldes d’hiver?
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De heer Albert Vicaire (Ecolo-Groen) ziet in de ant-
woorden van de minister zowel acties op korte als op 
langere termijn. Tot de eerste behoren de opdracht aan 
de Economische Inspectie om toe te zien op de naleving 
van de coronamaatregelen door de bedrijven, alsook de 
opvolging van het brexit-dossier. Door die brexit staan 
vele jobs op het spel, vooral in Vlaanderen. Het is cru-
ciaal om die werkgelegenheid te vrijwaren.

Wat de acties op langere termijn betreft, verwijst de 
heer Vicaire met name naar de circulaire economie en 
de naleving van sociale en ecologische standaarden in 
het kader van internationale overeenkomsten. De minister 
kan hiervoor rekenen op de steun van de Ecolo-Groen-
fractie, die de minister tevens het vertrouwen schenkt 
voor het bereiken van de benodigde doelstellingen tijdens 
deze regeerperiode.

Tot slot wijst het lid erop dat, naast de handelszaken 
zelf, er vele leveranciers van niet-essentiële winkels 
sterk te lijden hebben onder de opgelegde sluiting. Er 
zijn echter twee types van leveranciers waarvoor dat niet 
geldt: de verhuurders in het kader van de handelshuur, 
inclusief brouwers, alsook de verzekeraars. Deze aan-
bieders van diensten aan niet-essentiële handelszaken 
moeten opgeroepen worden om meer solidariteit te 
betonen en inspanningen te doen ten gunste van hun 
dienstafnemers. Dat is ook in hun eigen belang: als de 
handelszaken failliet zouden gaan, zitten zij evenzeer 
in de penarie.

De heer Patrick Prévot (PS) kreeg van de minister 
een antwoord op al zijn vragen.

Uit de gegeven antwoorden, ook op de vragen van de 
andere leden, leidt de heer Prévot tot zijn voldoening af 
dat de minister een economie voorstaat die emancipeert, 
die rekening houdt met de uitdagingen van morgen en 
vooral, die niemand aan zijn lot overlaat. Dat is uiterst 
belangrijk, niet het minst in deze tijden.

De coronacrisis heeft een desastreuze impact op de 
Belgische en de wereldeconomie.

De minister heeft in zijn betoog bijzondere aandacht 
besteed aan sectoren die zeer zwaar getroffen zijn, 
zoals de evenementensector, de reissector enz. Dit is 
vertrouwenwekkend.

Dat geldt ook voor het voornemen van de minister 
om nauw samen te werken met het parlement, waarvan 
de heer Prévot akte neemt. Het is belangrijk dat een 
minister respect heeft voor de rol en het werk van een 
parlementslid – dat minister Dermagne overigens zelf 
nog geweest is.

M. Albert Vicaire (Ecolo-Groen) voit dans les réponses 
du ministre des actions à court et à long terme. Les 
premières comprennent la mission de l’Inspection éco-
nomique de contrôler le respect des mesures contre le 
coronavirus par les entreprises, ainsi que le suivi du 
dossier du Brexit. Ce Brexit met en péril de nombreux 
emplois, surtout en Flandre. Il est essentiel de préserver 
ces emplois.

En ce qui concerne les actions à plus long terme, 
M. Vicaire renvoie notamment à l’économie circulaire et au 
respect des normes sociales et environnementales dans 
le cadre des accords internationaux. Le ministre peut, à 
ce sujet, compter sur le soutien du groupe Ecolo-Groen, 
qui lui accorde également sa confiance pour atteindre 
les objectifs nécessaires au cours de cette législature.

Enfin, le membre souligne que, outre les commerces 
eux-mêmes, de nombreux fournisseurs de commerces 
non essentiels sont gravement touchés par la fermeture 
imposée. Il existe cependant deux types de fournisseurs 
qui ne sont pas concernés: les bailleurs dans le cadre du 
bail commercial, y compris les brasseurs, ainsi que les 
assureurs. Ces prestataires de services aux commerces 
non essentiels devraient être appelés à faire preuve d’une 
plus grande solidarité et à faire des efforts en faveur de 
leurs destinataires de services. C’est également dans 
leur propre intérêt: si des commerces font faillite, ils 
seront eux-aussi dans le pétrin.

M. Patrick Prévot (PS) a reçu une réponse à toutes 
ses questions de la part du ministre.

Des réponses données, également aux questions 
des autres membres, M. Prévot conclut avec satisfaction 
que le ministre prône une économie émancipatrice, qui 
prenne en compte les défis de demain et surtout, qui 
n’abandonne personne à son sort. C’est extrêmement 
important, surtout en ces temps difficiles.

La crise du coronavirus a un impact désastreux sur 
l’économie belge et mondiale.

Dans son exposé, le ministre a accordé une attention 
particulière aux secteurs qui ont été très durement tou-
chés, comme le secteur événementiel, le secteur des 
voyages, etc. Cela inspire confiance.

Il en va de même de l’intention du ministre de travail-
ler en étroite collaboration avec le Parlement, ce dont 
M. Prévot prend acte. Il est important qu’un ministre 
respecte le rôle et le travail d’un député, un mandat que 
le ministre Dermagne a lui-même exercé.
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De heer Prévot dankt de minister dat hij wil voort-
bouwen op het parlementaire werk inzake meerdere 
dossiers, waaronder dat van de minnelijke invordering 
van schulden – een dossier dat de heer Prévot zeer 
nauw aan het hart ligt.

Nog een dossier dat het lid reeds een hele tijd van 
nabij volgt is dat van de reprografie en de privékopie. Hij 
neemt akte van de antwoorden van de minister daarom-
trent, is het eens met de vaststelling dat een evaluatie 
resp. een modernisering van het wettelijk kader inzake 
de reprografie en de privékopie zich opdringt en kijkt uit 
naar de voorstellen ter zake, die mogelijk reeds in het 
eerste semester van 2021 het licht zullen zien.

De heer Reccino Van Lommel (VB) geeft aan dat de 
minister niet alle vragen volledig heeft beantwoord en 
dat meerdere van zijn bekommernissen niet werden 
weggenomen.

De minister stelde dat er thans tijdelijke maatregelen 
gelden en dat de evolutie van de economie in de ko-
mende maanden moeilijk te voorspellen is. Volgens de 
heer Van Lommel moet er nu snel werk worden gemaakt 
van een diepgaand herstelplan. Hij gelooft stellig dat de 
echte economische terugslag nog moet komen, eens de 
steunmaatregelen afgebouwd zullen worden.

De heer Van Lommel dient een reeks voorstellen van 
aanbeveling in met betrekking tot de beleidsverklaring, 
waarin hij er onder meer voor pleit:

— een concreet actieplan op te maken teneinde het 
consumenten- en ondernemersvertrouwen te herstellen, 
wat essentieel is voor de economische relance;

— het betaalgedrag van de federale overheid op korte 
termijn substantieel verbeteren;

— rekening te houden met alle partijen in het kader 
van de strijd tegen de overmatige schuldenlast, waarbij 
enerzijds de hoge incassokosten worden aangepakt maar 
er anderzijds over wordt gewaakt dat de schuldeiser 
nog steeds kostendekkend kan invorderen indien nodig;

— aandacht te hebben voor de verdere overlevings-
kansen van de bedrijven en zelfstandigen, na de afbouw 
van de tijdelijke steunmaatregelen;

— erover te waken dat een hervorming van de con-
sumentenkredieten niet zal leiden tot een moeizamere 
toegang tot consumentenkredieten;

— de activiteitsgraad in de sector van de e-commerce 
te vergroten door aantrekkelijke voorwaarden te scheppen 

M. Prévot remercie le ministre de vouloir poursuivre 
le travail parlementaire sur plusieurs dossiers, dont celui 
du recouvrement amiable des créances, un dossier qui 
tient particulièrement à cœur à l’intervenant.

Un autre dossier que le membre suit de près depuis 
longtemps est celui de la reprographie et de la copie 
privée. Il prend acte des réponses du ministre à ce sujet, 
partage l’observation selon laquelle une évaluation ou 
une modernisation du cadre juridique concernant la 
reprographie et la copie privée est nécessaire et attend 
avec intérêt les propositions à ce sujet, qui pourraient 
déjà voir le jour au cours du premier semestre 2021.

M. Reccino Van Lommel (VB) indique que le ministre 
n’a pas répondu complètement à toutes les questions et 
que plusieurs de ses interrogations n’ont pas été levées.

Le ministre a déclaré que des mesures temporaires 
sont actuellement en place et que l’évolution de l’éco-
nomie dans les prochains mois est difficile à prévoir. 
Selon M. Van Lommel, un plan de relance complet doit 
maintenant être mis en œuvre rapidement. Il croit fer-
mement que les vraies difficultés économiques doivent 
encore venir, une fois que les mesures de soutien auront 
été progressivement supprimées.

M. Van Lommel présente une série de propositions 
de recommandation concernant l’exposé d’orientation 
politique, préconisant notamment:

— d’élaborer un plan d’action concret pour rétablir la 
confiance des consommateurs et des entreprises, qui 
est essentielle pour la relance économique;

— d’améliorer sensiblement, à court terme, le compor-
tement des autorités fédérales en matière de paiement;

— de prendre en compte toutes les parties prenantes 
dans la lutte contre le surendettement, en s’attaquant 
aux coûts élevés de recouvrement, d’une part, et en 
veillant, d’autre part, à ce que le créancier puisse tou-
jours rentrer dans ses frais si nécessaire;

— de prêter attention à la survie des entreprises et 
des travailleurs indépendants après la suppression 
progressive des mesures de soutien temporaires;

— de s’assurer qu’une réforme du crédit à la consom-
mation n’entraînera pas un accès plus difficile au crédit 
à la consommation;

— d’accroître le niveau d’activité dans le secteur 
du commerce électronique en créant des conditions 
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die de vestiging van e-commercebedrijven in België 
aanmoedigt en dit met respect voor het evenwicht tussen 
de economische activiteit, bescherming van de lokale 
handel en bescherming van werknemers;

— onze bedrijven te beschermen tegen internationale 
vijandige overnames, zodat onze kennis en kunde niet 
te grabbel worden gegooid; en

— bij de hervorming van het verzekeringswezen te 
zorgen voor een betrouwbare vergelijkingsbasis en 
bijkomende transparantie, doch de billijke opzeggings-
mogelijkheid van drie maanden te behouden.

Mevrouw Florence Reuter (MR) dankt de minister 
voor zijn volledige antwoorden.

Zij vestigt nogmaals de aandacht op de uiterst peni-
bele situatie waarin de zelfstandigen in het algemeen 
en de handelszaken in het bijzonder, thans verkeren, 
zeker in de aanloop naar de eindejaarsfeesten. Ook de 
vrije beroepen hebben het zeer moeilijk.

Zij roept de regering om deze groepen op zeer korte 
termijn duidelijkheid te verschaffen en hen een perspec-
tief te bieden. Meer en meer consumenten richten zich 
voor hun aankopen tot de grote internetplatformen; de 
winkeliers kwijnen weg.

Voorts acht mevrouw Reuter het essentieel dat de 
federale overheid haar acties coördineert met de ge-
westelijke overheden. Dit moet dringend gebeuren, zelfs 
nog voor het geplande Overlegcomité van 27 november. 
Beide bevoegdheidsniveaus moeten samenwerken om 
de kmo’s en eenmanszaken te redden. Zo niet riskeren 
we het draagvlak bij de bevolking voor de coronamaa-
tregelen te verliezen.

De heer Denis Ducarme (MR) dankt de minister voor 
zijn precieze en duidelijke antwoorden.

Het lid is trots dat hij tijdens de vorige regeerperiode 
een belangrijke rol heeft gespeeld bij de totstandkoming 
van de B2B-wet. Die zal zorgen voor meer eerlijkheid in 
B2B-relaties en zal kleine ondernemingen en zelfstan-
digen in staat stellen om zich beter te verdedigen tegen 
bepaalde oneerlijke handelspraktijken, misbruiken van 
economische afhankelijkheid en onrechtmatige bedingen. 
Slechts enkele landen beschikken over een dergelijke 
wetgeving. Het laatste luik van de wet, namelijk de 
bepalingen inzake onrechtmatige bedingen, zal in wer-
king treden op 1 december 2020. De minister heeft het 
voorrecht toe te zien op de uitvoering van de B2B-wet.

attrayantes qui encouragent l’établissement de sociétés 
de e-commerce en Belgique, tout en respectant l’équilibre 
entre l’activité économique, la protection du commerce 
local et la protection des travailleurs;

— de protéger nos entreprises contre les rachats 
hostiles internationaux, afin que nos connaissances et 
nos compétences ne soient pas bradées; et

— d’assurer une base de comparaison fiable et une 
transparence accrue lors de la réforme des assurances, 
tout en maintenant la possibilité équitable d’un préavis 
de trois mois.

Mme Florence Reuter (MR) remercie le ministre pour 
ses réponses complètes.

Elle attire une nouvelle fois l’attention sur la situation 
extrêmement précaire à laquelle sont actuellement 
confrontés les travailleurs indépendants en général et 
les commerces en particulier, notamment à l’approche 
des fêtes de fin d’année. Les professions libérales sont 
également dans une situation très difficile.

Elle appelle le gouvernement à fournir à très court 
terme des éclaircissements et une perspective à ces 
groupes. De plus en plus de consommateurs se tournent 
vers les grandes plateformes Internet pour leurs achats; 
les commerçants dépérissent.

En outre, Mme Reuter estime qu’il est essentiel que 
les autorités fédérales coordonnent leurs actions avec 
les autorités régionales. Cela doit être fait de toute 
urgence, avant même le Comité de concertation prévu 
le 27 novembre. Les deux niveaux de pouvoir doivent 
travailler ensemble pour sauver les PME et les entre-
prises individuelles. Sinon, nous risquons de perdre 
le soutien de la population pour les mesures de lutte 
contre le coronavirus.

M. Denis Ducarme (MR) remercie le ministre pour 
ses réponses précises et claires.

Le membre est fier d’avoir joué un rôle important 
dans la création de la loi B2B au cours de la législature 
écoulée. Elle garantira une plus grande équité dans les 
relations B2B et permettra aux petites entreprises et aux 
travailleurs indépendants de mieux se défendre contre 
certaines pratiques commerciales déloyales, les abus 
de dépendance économique et les clauses abusives. 
Seuls quelques pays disposent d’une telle législation. 
Le dernier volet de la loi, à savoir les dispositions sur 
les clauses abusives, entrera en vigueur le 1er décembre 
2020. Le ministre a le privilège de contrôler la mise en 
œuvre de la loi B2B.
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Terecht stelt de minister een versterking van de BMA 
in het vooruitzicht. Bij gebreke daarvan dreigt deze 
nieuwe wetgeving immers dode letter te blijven. De 
heer Ducarme zal erop toezien dat effectief voldoende 
middelen ter beschikking van de BMA zullen worden 
gesteld. Ook de Economische Inspectie moet worden 
versterkt, zoals de minister ook aangaf.

Onlangs werd de B2B-wet voor het eerst toegepast 
door een rechter. Het ging om een beslissing van de 
voorzitter van de ondernemingsrechtbank van Gent. 
Ongetwijfeld zullen er nog vele beslissingen volgen.

De heer Ducarme benadrukt dat de kmo’s en de zelf-
standigen zullen moeten geïnformeerd worden over de 
nieuwe rechten hen verleend door de B2B-wet. Nieuwe 
wetgeving, hoe verdienstelijk ook, schiet haar doel im-
mers voorbij als de belanghebbenden niet afweten van 
haar bestaan. Het lid roept de minister dan ook op om 
werk te maken van deze bewustmaking.

“Een verzekering leent u een paraplu als het mooi weer 
is en neemt hem weer terug als het regent”. Met deze 
parafrase van een citaat van Georges Bernard Shaw 
wijst de heer Ducarme op een probleem in de verzeke-
ringssector. De kmo’s en de zelfstandigen hebben hun 
vertrouwen in deze sector voor een stuk verloren, met 
name door het gebrek aan engagement dat sommige 
actoren uit de verzekeringswereld tijdens deze crisis 
aan de dag leggen. Op een moment dat de activiteiten 
van vele bedrijven stilliggen, moeten de verzekerings-
premies immers worden doorbetaald. Gaat de minister 
de verzekeringssector rond de tafel brengen en hem 
wijzen op zijn verantwoordelijkheid? Net zoals in het 
begin van de coronacrisis zou er een compromis met 
de sector moeten worden bereikt over een moratorium 
op bepaalde premies.

De heer Ducarme is tevreden dat de minister de in-
spanningen om de Kruispuntbank van Ondernemingen 
(KBO) performanter te maken, zal verderzetten. De 
MR-fractie zal dit dossier van nabij volgen.

Dit laatste geldt evenzeer voor het dossier van de 
consumentenbescherming. De fractie zal ter zake zelf 
enkele initiatieven nemen.

Wat de digitalisering betreft, hebben de Belgische 
kmo’s en zelfstandigen een achterstand in vergelijking 
met vele andere Europese landen. Onder de vorige 
regeerperiode werden verscheidene sensibiliserings-
campagnes gevoerd. De coronacrisis heeft op dit vlak 
voor een stroomversnelling gezorgd; vele bedrijven 
moesten noodgedwongen op de digitale trein springen 
om te kunnen overleven. Het relanceplan zal middelen 

Le ministre a raison d’annoncer un renforcement de 
l’ABC. Faute de quoi, cette nouvelle législation risque 
en effet de rester lettre morte. M. Ducarme veillera à 
ce que des ressources suffisantes soient effectivement 
mises à la disposition de l’ABC. L’Inspection économique 
doit également être renforcée, comme l’a également 
souligné le ministre.

Récemment, la loi B2B a été appliquée pour la première 
fois par un juge. Il s’agit d’une décision du président du 
tribunal de l’entreprise de Gand. Il ne fait aucun doute 
que de nombreuses décisions suivront.

M. Ducarme souligne que les PME et les indépen-
dants devront être informés des nouveaux droits que 
leur confère la loi B2B. Une nouvelle législation, aussi 
méritoire soit-elle, n’atteint en effet pas son but si les 
parties intéressées n’en connaissent pas l’existence. 
Le membre demande donc au ministre d’œuvrer à cette 
prise de conscience.

“Une compagnie d’assurance vous prête un parapluie 
quand il fait beau et vous le reprend quand il pleut”. En 
paraphrasant cette citation de Georges Bernard Shaw, 
M. Ducarme pointe un problème dans le secteur des 
assurances. Les PME et les travailleurs indépendants 
ont partiellement perdu confiance dans ce secteur, en 
raison du manque d’engagement montré par certains 
acteurs du monde des assurances pendant cette crise. 
À un moment où les activités de nombreuses entreprises 
sont à l’arrêt, les primes d’assurance doivent en effet 
continuer à être payées. Le ministre va-t-il réunir le 
secteur des assurances autour de la table et lui rappe-
ler sa responsabilité? Comme au début de la crise du 
coronavirus, un compromis devrait être trouvé avec le 
secteur sur un moratoire sur certaines primes.

M. Ducarme se félicite que le ministre poursuive les 
efforts visant à rendre la Banque carrefour des entre-
prises (BCE) plus efficace. Le groupe MR suivra ce 
dossier de près.

Il en va de même pour le dossier de la protection 
des consommateurs. Le groupe MR prendra lui-même 
quelques initiatives en ce domaine.

S’agissant de la numérisation, les PME et les indé-
pendants belges sont à la traîne par rapport à de nom-
breux autres pays européens. Plusieurs campagnes 
de sensibilisation ont été menées sous la précédente 
législature. La crise du coronavirus a accéléré les choses 
dans ce domaine; de nombreuses entreprises ont été 
contraintes de sauter dans le train du numérique pour 
survivre. Le plan de relance devra libérer des moyens 
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moeten vrijmaken om bedrijven die zich wensen te 
digitaliseren, middels fiscale stimuli te ondersteunen.

Bovenop de coronacrisis doemt het spookbeeld van 
een harde brexit op. Als de regering onze ondernemin-
gen niet helpt om zich voor te bereiden op een no-deal 
Brexit, dreigt een catastrofe. De regering wacht hier een 
immens belangrijke taak. Lezing van de beleidsdocu-
menten doet vermoeden dat de minister zich hiervan 
ten volle bewust is.

De minister streeft een evenwichtige oplossing na op 
het vlak van de verschillende vergoedingsrechten die 
voorzien zijn ter compensatie van uitzonderingen op 
het auteursrecht. Het lid merkt dienaangaande op dat 
een evenwicht op dit punt zeer moeilijk te bereiken valt.

Tot slot verwijst de heer Ducarme naar de netelige 
situatie van de niet-essentiële handelszaken in ons land, 
op een ogenblik dat de winkels in onze buurlanden open 
zijn gebleven of binnenkort opnieuw zullen opengaan.

Het lid hoopt dat de regering onze winkeliers evenzeer 
een perspectief op heropening kan bieden in deze uiterst 
belangrijke periode voorafgaand aan de eindejaarsfees-
ten. Uiteraard moet die heropening gepaard gaan met 
de strikte naleving van de maatregelen ter bescherming 
van de gezondheid. Maar het zou onbegrijpelijk zijn dat 
Belgische winkels gesloten blijven terwijl ze open zijn 
in de buurlanden. Dit zou landgenoten ertoe aanzetten 
hun inkopen over de grens te doen.

Het lid gaat vervolgens in op de wintersolden (mon-
delinge vraag 55010901C).

Door de sluiting van de niet-essentiële handelszaken 
blijven de handelaars, onder meer in de confectiesector, 
met hun stock zitten en kampen zij met grote moeilijk-
heden om hun leveranciers te voldoen en de andere 
rekeningen voor hun vaste kosten te betalen.

Een verlenging van de koopjesperiode zou de hande-
laars enigszins kunnen helpen, zonder de volksgezond-
heid in het gedrang te brengen doordat consumenten 
samentroepen in de winkelinfrastructuur. De verlenging 
van die periode zou ook goed zijn voor de spreiding van 
de vraag in de tijd.

Aldus zou tevens worden bijgedragen tot de noodzake-
lijke relance van de consumptie, waardoor de handelaars 
hun kaspositie opnieuw zouden kunnen opbouwen, want 
die is van wezenlijk belang voor de voortzetting van de 
activiteit, met name voor de aankoop van de volgende 
collecties.

pour soutenir, au moyen d’incitations fiscales, les entre-
prises qui souhaitent passer au numérique.

En plus de la crise du coronavirus, le spectre d’un 
Brexit dur se profile à l’horizon. Si le gouvernement 
n’aide pas nos entreprises à se préparer à un Brexit 
sans accord, une catastrophe risque de se produire. Le 
gouvernement a une tâche immensément importante 
devant lui. La lecture des documents politiques laisse 
penser que le ministre en est pleinement conscient.

Le ministre s’efforce de trouver une solution équilibrée 
en ce qui concerne les différents droits à rémunération 
prévus pour compenser les exceptions au droit d’auteur. 
Le membre fait remarquer à cet égard qu’il est très dif-
ficile de parvenir à un équilibre sur ce point.

Enfin, M. Ducarme évoque la situation difficile des 
commerces non essentiels dans notre pays, à un moment 
où les magasins des pays voisins sont restés ouverts 
ou vont bientôt rouvrir.

Le membre espère que le gouvernement pourra 
également offrir à nos commerçants une perspective de 
réouverture en cette période extrêmement importante 
qui précède les fêtes de fin d’année. Cette réouver-
ture doit bien sûr s’accompagner d’un strict respect 
des mesures de protection de la santé. Mais il serait 
incompréhensible que les magasins belges restent 
fermés alors qu’ils sont ouverts dans les pays voisins. 
Cela inciterait nos compatriotes à faire leurs achats de 
l’autre côté de la frontière.

Le membre aborde ensuite la question des soldes 
d’hiver (question orale 55010901C).

Aujourd’hui, avec la fermeture des commerces non-
essentiels, nos commerçants, notamment ceux qui sont 
actifs dans le domaine des textiles, restent avec leur 
stock sur les bras et rencontrent de lourdes difficultés 
pour payer leurs fournisseurs et honorer d’autres factures 
liées à leurs frais fixes.

Un allongement de la période des soldes pourrait 
aider quelque peu nos commerçants sans provoquer, 
au regard de la situation sanitaire, une trop grande 
concentration des consommateurs au sein des infras-
tructures commerciales. L’allongement de cette période 
favoriserait un étalement de la demande dans le temps.

Il permettrait aussi de contribuer à la nécessaire 
relance de la consommation et reconstituer leur trésore-
rie, essentielle à la poursuite de l’activité et notamment 
à l’achat des prochaines collections.
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Een en ander zou er voorts ook mee voor zorgen dat 
de “fysieke” en de onlinewinkels opnieuw op gelijke voet 
worden geplaatst, want de onlineverkoop heeft tijdens 
de lockdown al goed geboerd.

Op basis van een raadpleging van de belangheb-
bende partijen heeft de heer Ducarme een wetsvoorstel 
voorbereid dat ertoe strekt de wintersoldenperiode te 
verlengen.

Is de regering van plan ter zake een wetsontwerp in 
te dienen? Een spoedige raadpleging van de betrokken 
partijen zou in dat verband uiteraard bijzonder welkom 
zijn. Is dat al gebeurd?

De sector is overigens geen voorstander van een 
uitstel van de soldenperiode, zoals die tijdens de afge-
lopen zomersolden is doorgevoerd.

Mevrouw Leen Dierick (CD&V) dankt de minister 
voor zijn antwoorden en wenst hem succes met de vele 
uitdagingen die op hem afkomen.

Zij had graag nog een antwoord gekregen op haar 
vraag omtrent de stand van zaken van de uitvoerings-
besluiten voor de wet van 8 november 2020 houdende 
invoering van bepalingen inzake de basisbankdienst 
voor ondernemingen in boek VII van het Wetboek van 
economisch recht.

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) dankt de 
minister voor zijn antwoorden maar kreeg graag nog 
enkele verduidelijkingen.

De minister heeft aangegeven dat de budgetvermin-
dering binnen de FOD Economie alleen betrekking zal 
hebben op bijkomende gebieden en kan leiden tot het 
uitstel van bepaalde taken. Kan de minister hierover 
nader in detail treden? Op welke vlakken zullen concreet 
inspanningen moeten worden geleverd?

De minister heeft tevens gezegd dat hij aan de slag 
zou tijgen om ervoor te zorgen dat de landbouwers 
waardig hun brood zouden kunnen verdienen. Zou 
de minister bereid zijn minimumprijzen voor bepaalde 
voedingsmiddelen in te stellen, bijvoorbeeld voor melk, 
teneinde de landbouwers te steunen?

De minister heeft niets gezegd over de verhoging van 
de bankkosten. Wat zal hij op dat vlak doen?

De heer D’Amico heeft evenmin een antwoord gekregen 
op zijn vraag betreffende de horeca en de vaste kosten 
die de horecazaken moeten betalen.

D’ailleurs, ceci contribuerait à rétablir l’égalité entre 
les commerces dits “physiques” et les sites de vente en 
ligne, en sachant que le commerce en ligne avait déjà 
réussi à tirer son épingle du jeu pendant le confinement.

Sur la base d’une consultation des parties prenantes, 
M. Ducarme a préparé une proposition de loi visant à 
prolonger la période des soldes d’hiver.

Le gouvernement entend-il pour sa part déposer un 
projet en la matière? Une consultation rapide des par-
ties prenantes serait évidemment essentielle dans ce 
contexte. Est-ce qu’une telle consultation a déjà eu lieu?

Le secteur n’est par ailleurs pas favorable à un report 
de la période des soldes, comme cela avait été fait lors 
des dernières soldes d’été.

Mme Leen Dierick (CD&V) remercie le ministre pour 
ses réponses et lui souhaite beaucoup de succès face 
aux nombreux défis à venir.

Elle aurait voulu encore une réponse à sa question 
concernant l’état d’avancement des arrêtés d’exécu-
tion de la loi du 8 novembre 2020 portant insertion des 
dispositions en matière de service bancaire de base 
pour les entreprises dans le livre VII du Code de droit 
économique.

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) remercie le ministre 
pour ses réponses mais souhaiterait encore obtenir 
quelques éclaircissements.

Le ministre disait que la réduction budgétaire au sein du 
SPF Economie ne touchera que des domaines annexes 
et pourra entraîner le report de certaines tâches. Le 
ministre peut-il donner plus de détails? Concrètement, 
où se situera l’effort?

Le ministre disait également qu’il allait travailler pour 
que les agriculteurs puissent gagner dignement leur 
vie. Le ministre serait-il prêt à mettre en place des prix 
minimums sur certaines denrées alimentaires, comme 
le lait, afin de soutenir nos agriculteurs?

Le ministre n’a pas parlé de l’augmentation des frais 
bancaires. Que va-t-il faire en ce domaine?

M. D’Amico n’a pas non plus obtenu de réponse sur la 
question de l’horeca et des frais fixes qu’il doit honorer.
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Tot slot omvat het verkiezingsprogramma van de PS 
allerhande voorstellen waarop de minister niet is inge-
gaan, zoals het verbod op collectief ontslag wanneer 
de onderneming winst maakt of dividenden uitkeert, de 
beperking van de loonkloof binnen de ondernemingen, 
de beperking van de onderaanneming, de bestrijding 
van de postbusvennootschappen of het moratorium op 
de liberalisering van de overheidsdienstverlening. Zal 
de minister die maatregelen doorvoeren?

Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) pleit er an-
dermaal voor dat de minister niet enkel de consumen-
tenbescherming hoog in het vaandel zou dragen, maar 
evenzoveel aandacht zou hebben voor de belangen 
van de ondernemingen. De minister zegt wel dat beide 
elkaar niet hoeven uit te sluiten, maar ze zijn alleszins 
niet noodzakelijkerwijze complementair. Het komt erop 
aan een goed evenwicht te vinden. Ook de bedrijven 
moeten in minister Dermagne “hun” minister kunnen 
herkennen.

Mevrouw Verhelst heeft ook nog een vraag over de 
wintersolden (mondelinge vraag 55010899C).

Op 13 mei 2020 werd in deze commissie een wets-
voorstel aangenomen tot uitstel van de zomersolden 
van 2020 (DOC 55 1172). Tijdens de debatten opperde 
mevrouw Verhelst om ook reeds maatregelen te nemen 
met betrekking tot de komende wintersolden. Er werd 
toen beslist om nog geen initiatieven te nemen, en het 
zomerseizoen alsook de tevredenheid over het uitstel 
van de solden, te evalueren.

Werd ter zake al een evaluatie gemaakt, en zo ja 
door wie? Is er ruimte om af te wijken van de klassieke 
regeling aangaande de sper- en soldenperiodes? Of 
moet ondanks deze overmachtssituatie rekening worden 
gehouden met Europese richtlijnen? Is er overleg met 
de sector? Is het houden van solden voor de winkeliers 
noodzakelijk, of zien ze andere mogelijkheden? Solden 
brengen immers ook een grote drukte met zich mee, wat 
in deze tijden niet aangewezen is.

Mevrouw Melissa Depraetere (sp.a) hoorde in de 
antwoorden van de minister veel empathie voor eenieder 
die wordt getroffen door de coronacrisis.

Het lid verzekert de minister van de steun van de 
sp.a-fractie bij de uitvoering van zijn beleid, en kijkt uit 
naar een constructieve samenwerking.

De heer Maxime Prévot (cdH) zal zich ervan weer-
houden alle vragen te stellen die hij had voorbereid in 
het kader van de bespreking van de beleidsverklaring en 
-nota van de minister, en die hij door omstandigheden 

Enfin, le programme électoral du PS contient toutes 
sortes de propositions que le ministre n’a pas abordées, 
telles que l’interdiction des licenciements collectifs lorsque 
l’entreprise fait des bénéfices ou des dividendes, la 
limitation des écarts de rémunération au sein des entre-
prises, la limitation de la sous-traitance, la lutte contre 
les sociétés “boîtes aux lettres”, ou encore le moratoire 
sur la libéralisation des services publics. Est-ce que le 
ministre va les mettre en place?

Mme Kathleen Verhelst (Open Vld) plaide une fois 
de plus pour que le ministre ne fasse pas de la protec-
tion des consommateurs sa seule priorité, mais qu’il 
accorde autant d’attention aux intérêts des entreprises. 
Le ministre dit que les deux ne sont pas incompatibles, 
mais ils ne sont pas nécessairement complémentaires 
non plus. L’important est de trouver le bon équilibre. 
Les entreprises doivent également pouvoir reconnaître 
“leur” ministre dans le ministre Dermagne.

Mme Verhelst a encore une question au sujet des 
soldes d’hiver (question orale 55010899C).

Le 13 mai 2020, cette Commission a adopté une 
proposition de loi afin de reporter les soldes d’été de 
2020 (DOC 55 1172). Lors des débats, Mme Verhelst a 
suggéré de prendre déjà des mesures pour les prochains 
soldes d’hiver. Il a alors été décidé de ne pas encore 
prendre d’initiative, et d’évaluer la saison d’été ainsi que 
la satisfaction à l’égard du report des soldes.

Une évaluation a-t-elle déjà été réalisée en la matière, 
et si oui, par qui? Est-il possible de déroger à la régle-
mentation classique relative à la période d’attente et à la 
période des soldes? Ou faut-il tenir compte, malgré cette 
situation de force majeure, des directives européennes? 
Y a-t-il une concertation avec le secteur? Les commer-
çants estiment-ils que les soldes sont nécessaires ou 
envisagent-ils d’autres possibilités? En effet, les soldes 
entraînent aussi de grandes affluences, ce qui n’est pas 
indiqué en cette période.

Mme Melissa Depraetere (sp.a) a entendu dans les 
réponses du ministre une grande empathie pour les 
personnes touchées par la crise du coronavirus.

La membre assure le ministre du soutien du groupe 
sp.a dans l’exercice de sa politique et se réjouit à l’idée 
d’une collaboration constructive.

M. Maxime Prévot (cdH) s’abstiendra de poser toutes 
les questions qu’il avait préparées dans le cadre de la 
discussion de la note de politique générale et de l’exposé 
d’orientation politique du ministre, et qu’en raison des 
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niet kon stellen vóór de antwoorden van de minister. 
Vele van de zaken die hij had willen opwerpen werden 
reeds beantwoord naar aanleiding van de vragen van 
andere leden; voor andere zaken zal het lid schriftelijke 
vragen indienen. Thans zal hij zich beperken tot enkele 
specifieke overwegingen.

De minister gaat in zijn beleidsnota uitgebreid in op 
de uitdaging van de digitalisering van de economie, 
zonder ook maar éénmaal “5G” te vermelden. Dit is 
handige manier om een controversieel thema uit de 
weg te gaan. Maar het debat over 5G zal toch moeten 
worden gevoerd. De regering-De Croo heeft zich immers 
geëngageerd om deze technologie uit te rollen; het re-
geerakkoord maakt zelfs gewag van het noodzakelijke 
overleg met de gefedereerde entiteiten over de netelige 
kwestie van de verdeling van de opbrengsten van de 
5G-veiling. Toch blijft het onduidelijk hoe de regering 
dit proces ten uitvoer zal leggen, ook in het licht van de 
noodzaak om de volksgezondheid te beschermen. Kan 
de minister hieromtrent meer duidelijkheid verschaffen?

Voorts had de heer Prévot graag vernomen wat de 
minister, die zelf afkomstig is van het platteland, gaat 
ondernemen tegen het feit dat dorpen, en soms zelfs 
bepaalde stadswijken, het in toenemende mate moeten 
stellen zonder bepaalde vormen van lokale dienstverle-
ning, met name bancaire diensten. Er zijn gemeenten 
die op hun grondgebied geen enkele bankautomaat 
meer tellen. Dit is onaanvaardbaar. Naar het voorbeeld 
van de telefonie meent het lid dat er een universele 
bancaire dienstverlening moeten worden ingesteld, die 
door de bankensector als geheel – dus niet door elke 
bank afzonderlijk – kan worden verzekerd.

Net zoals de heer Ducarme is de heer Prévot van 
oordeel dat de verzekeringssector ter verantwoording 
moet worden geroepen. Deze sector, die zich de laatste 
maanden erg discreet opstelde, heeft tijdens de coron-
acrisis zijn inkomsten op peil weten te houden, terwijl 
hij zijn uitgaven zag verminderen. Niemand misgunt 
de verzekeringsondernemingen een winstgevend jaar 
2020, maar het minste dat men mag verwachten is dat 
de sector een inspanning doet ten behoeve van de on-
dernemingen, hun klanten. Sommige ondernemingen 
verzekerden zich zelfs tegen inkomstenverlies, maar 
krijgen geen uitkering gelet op het feit dat de huidige 
omstandigheden als overmacht worden beschouwd.

De bankensector heeft wel zijn duit in het zakje gedaan, 
althans tijdens de eerste golf van de coronapandemie. 
Tijdens de tweede golf leggen de banken duidelijk 
minder soepelheid aan de dag, hoewel het er deze 
keer niet slechts op aankomt om de rentabiliteit van de 

circonstances, il n’a pas pu poser avant les réponses du 
ministre. Bon nombre des questions qu’il avait souhaité 
soulever ont déjà trouvé réponse suite aux questions 
posées par les autres membres; pour d’autres points, le 
membre introduira des questions écrites. Aujourd’hui, il 
se limitera à quelques considérations spécifiques.

Dans sa note de politique générale, le ministre s’inté-
resse largement au défi de la numérisation de l’économie, 
sans toutefois jamais mentionner le terme “5G”. C’est 
une façon habile d’éluder un thème sujet à controverse. 
Mais le débat sur la 5G devra malgré tout être mené. 
Le gouvernement De Croo s’est en effet engagé à 
déployer cette technologie; l’accord de gouvernement 
fait même mention de la nécessité d’une concertation 
avec les entités fédérées au sujet de la question délicate 
de la répartition des recettes provenant de la mise aux 
enchères de la 5. Pourtant, la façon dont le gouverne-
ment conduira ce processus reste vague, y compris à la 
lumière de la nécessité de protéger la santé publique. Le 
ministre peut-il fournir plus de précisions en la matière?

M. Prévot aimerait également savoir ce que le ministre, 
lui-même originaire de la campagne, va entreprendre 
contre le fait que les villages, et même parfois certains 
quartiers en ville, doivent de plus en plus souvent se 
passer de certaines formes de services locaux, notam-
ment les services bancaires. Certaines communes ne 
comptent plus aucun distributeur automatique de billets 
sur leur territoire. C’est inacceptable. À l’exemple de 
la téléphonie, le membre estime qu’il faut instaurer un 
service bancaire universel, qui peut être assuré par le 
secteur bancaire dans son ensemble – et donc pas par 
chaque banque séparément.

Tout comme M. Ducarme, M. Prévot estime qu’il faut 
demander des comptes au secteur des assurances. Ce 
secteur, qui s’est fait très discret ces derniers mois, a 
su maintenir ses revenus pendant la crise du corona-
virus, alors que ses dépenses ont diminué. Personne 
ne reproche aux compagnies d’assurances de faire 
des bénéfices en 2020, mais le moins que l’on puisse 
attendre du secteur serait qu’il fasse un effort à l’intention 
des entreprises, ses clientes. Certaines entreprises se 
sont même assurées contre la perte de revenus, mais 
n’ont reçu aucune indemnité parce que les circons-
tances actuelles sont considérées comme un cas de 
force majeure.

Le secteur bancaire a quant à lui apporté sa contribu-
tion, du moins lors de la première vague de la pandémie 
de coronavirus. Lors de la deuxième vague, les banques 
ont clairement fait preuve de moins de souplesse, même 
si cette fois il ne s’agissait pas seulement d’assurer la 
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ondernemingen te verzekeren, maar om hun solvabiliteit 
te beschermen. Ook hier dringt een interventie van de 
minister zich op.

Een vergelijkbaar verhaal geldt voor de handelshuren 
van handelszaken die geconfronteerd worden met een 
verplichte sluiting. Frankrijk heeft ter zake een verdien-
stelijke regeling uitgewerkt, waarbij een derde van de 
handelshuur ten laste wordt genomen door een over-
heidsfonds, een derde door de huurder en een derde 
door de verhuurder. In deze regeling moet de verhuurder 
weliswaar bijspringen, maar hij ontvangt beter twee der-
den van de handelshuur dan helemaal niets. Ook van de 
huurder wordt een inspanning gevraagd, maar hij heeft 
ten minste de zekerheid dat de verhuurder hem niet zal 
dagvaarden wegens wanbetaling. Zulk een regeling ver-
onderstelt wel dat de regering een fonds op poten zet. 
De heer Prévot roept de minister op om hiervan werk te 
maken, in samenspraak met zijn collega bevoegd voor 
Middenstand, Zelfstandigen en kmo’s. Deze kwestie is 
uiterst dringend. Sommige uitbaters van horecazaken 
betalen handelshuren van ettelijke tienduizenden euro 
per maand.

De heer Prévot hoopt dat de minister met het par-
lement zal samenwerken inzake het dossier van de 
geprogrammeerde veroudering, waaromtrent de com-
missie een wetsvoorstel van de cdH-fractie bespreekt 
(DOC 55 0771). Geprogrammeerde veroudering leidt tot 
een ongepaste overconsumptie die elke economische 
en ecologische logica ontbeert.

Wat de beleidsplannen van de minister op het vlak 
van het auteursrecht betreft, betwijfelt de heer Prévot 
of de oprichting van een werkgroep zal volstaan om 
die te realiseren, al erkent hij dat dit wellicht een eerste 
noodzakelijke stap uitmaakt.

Het lid snijdt vervolgens de problemen in de reis-
sector aan. De vorige minister van Economie is erin 
geslaagd, via het systeem van de coronavouchers, 
de sector ademruimte te geven. Maar in juni 2021 is 
er een belangrijke deadline: reizigers die hun voucher 
niet gebruikten om een reis te boeken, kunnen vanaf 
de terugbetaling vragen aan de reisbureaus. Volgens 
de sector gaat het om een passief van meer dan 300 
miljoen euro. Als dat meteen opeisbaar wordt, betekent 
dat de doodsteek voor de sector. Er moet dus tegen dan 
absoluut een alternatieve oplossing worden uitgewerkt. 
De minister moet hier dringend werk van maken en een 
modus vivendi vinden met de sector. Het moet gezegd dat 
het momenteel niet evident is om een voucher te gelde 
te maken, gelet op het beperkte toeristische aanbod. 
Reizen is verboden of wordt minstens sterk ontmoedigd.

rentabilité des entreprises, mais de préserver leur sol-
vabilité. Ici aussi, une intervention du ministre s’impose.

Une problématique comparable est celle des loyers 
dus par les commerces confrontés à une fermeture 
obligatoire. La France a élaboré à cet égard un dispositif 
exemplaire, en vertu duquel un tiers du loyer commercial 
est pris en charge par un fonds public, un tiers par le 
locataire et un tiers par le propriétaire. Certes, ce dispositif 
prévoit une participation financière du propriétaire, mais 
ce dernier préfère recevoir deux tiers du revenu locatif 
que rien du tout. Un effort est également demandé au 
locataire, mais celui-ci a au moins la certitude que le 
propriétaire ne l’assignera pas pour défaut de paiement. 
Un tel dispositif suppose cependant que le gouvernement 
constitue un fonds. M. Prévot appelle le ministre à y 
travailler, en concertation avec son collègue compétent 
pour les Classes moyennes, les Indépendants et les 
PME. Cette question est extrêmement urgente. Certains 
exploitants horeca paient des loyers commerciaux de 
plusieurs dizaines de milliers d’euros par mois.

M. Prévot espère que le ministre collaborera avec le 
parlement sur le dossier de l’obsolescence programmée, 
au sujet de laquelle la commission examine une propo-
sition de loi déposée par le groupe cdH (DOC 55 0771). 
L’obsolescence programmée entraîne une surconsom-
mation inopportune, au mépris de toute logique écono-
mique et écologique.

En ce qui concerne les projets stratégiques du ministre 
en matière de droits d’auteur, M. Prévot doute que la 
création d’un groupe de travail soit suffisante pour les 
réaliser, même s’il reconnaît que ce groupe de travail 
constitue sans doute une première étape nécessaire.

Le membre aborde ensuite les problèmes rencontrés 
par le secteur des voyages. Le ministre précédent de 
l’Économie a réussi, grâce au système des vouchers 
coronavirus, à donner un peu d’oxygène au secteur. Mais 
une échéance importante interviendra en juin 2021: les 
voyageurs qui n’ont pas utilisé leur voucher pour réserver 
un voyage pourront en demander le remboursement 
à partir de cette date aux agences de voyage. Selon 
le secteur, il s’agit d’un passif de plus de 300 millions 
d’euros. Si ce remboursement devenait exigible immé-
diatement, cela signifierait le coup de grâce pour le 
secteur. Il est donc absolument nécessaire d’élaborer 
une solution alternative avant cette date. Le ministre 
doit y travailler d’urgence et trouver un modus vivendi 
avec le secteur. Il convient de préciser qu’il n’est pas 
évident pour le moment d’utiliser un voucher, vu l’offre 
touristique limitée. Voyager est interdit, ou du moins 
fortement découragé.
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Er werd de minister bevoegd voor Middenstand, 
Zelfstandigen en kmo’s een lijst bezorgd met een vijftiental 
ingenieuze voorstellen om zelfstandigen te helpen om 
over voldoende liquiditeiten te blijven beschikken. Het 
gaat bijvoorbeeld over de vrijstelling voor toekomstige 
beroepsverliezen (carry-back). De heer Prévot roept 
minister Dermagne op om hiervan werk te maken, in 
samenspraak zijn collega, minister Clarinval.

De bevoegdheid voor Economie zit verspreid over 
verschillende regeringsleden. Als vice-eersteminister is 
het de taak van minister Dermagne om een koepelvisie te 
hebben en toezicht te houden op de coherentie van het 
gevoerde economische beleid. Het lid roept de minister 
op om die rol voluit te spelen. Een gecoördineerde actie 
is essentieel.

D. Bijkomende antwoorden van de minister

De minister, inhakend op de laatste opmerking van 
de heer Maxime Prévot, stelt dat hij die coördinerende 
rol zal opnemen, met respect voor de bevoegdheden 
van zijn collega’s alsook voor de bevoegdheidsverdeling 
binnen het federale België.

Een van de eerste beleidsdaden van de minister was 
het bijeenroepen van een interministeriële conferentie 
Werk – Economie, in het kader van de reflectie over de 
steunmaatregelen voor zwaar getroffen economische 
sectoren. De bedoeling van de minister is om zulke 
interministeriële conferenties op regelmatige basis te 
organiseren.

De oproep van verschillende leden om snel perspectief 
te bieden aan de ondernemingen en de zelfstandigen 
en bij uitbreiding, aan de economische wereld, valt niet 
in dovemansoren. Een en ander zal aan bod komen op 
het Overlegcomité van 27 november. De voorbereidin-
gen voor dat Overlegcomité zijn ondertussen al enkele 
dagen aan de gang.

In eerste instantie is het van belang om aanzienlijke en 
werkzame steunmaatregelen in voege te hebben op het 
terrein, zodat morgen de relance van start kan gaan op 
de stevigst mogelijke basis. De beste relancemaatregelen 
die we vandaag kunnen nemen, zijn steunmaatregelen 
voor de ondernemingen en zelfstandigen. We moeten, 
het koste wat het kost, de economische (en sociale) 
impact van de coronacrisis zoveel mogelijk dempen.

Wat de wintersolden betreft, heeft de minister alle 
belanghebbende partijen geconsulteerd omtrent een 
mogelijk uitstel. Een van de geconsulteerde organisaties is 
Comeos. Deze sectorfederatie heeft na de laatste zomer-
solden een enquête onder haar leden gehouden. Daaruit 

Le ministre compétent pour les Classes moyennes, 
les Indépendants et les PME a reçu une liste de quinze 
propositions ingénieuses pour aider les travailleurs 
indépendants à continuer à disposer de liquidités en 
suffisance. Il s’agit par exemple de l’exonération pour 
pertes professionnelles futures (carry-back). M. Prévot 
exhorte le ministre Dermagne à s’y atteler, en concer-
tation avec son collègue, le ministre Clarinval.

La compétence de l’Économie est partagée entre 
différents membres du gouvernement. En sa qualité de 
vice-premier ministre, il appartient au ministre Dermagne 
d’avoir une vision globale et de veiller à la cohérence 
de la politique économique menée. Le membre appelle 
le ministre à remplir pleinement ce rôle. Une action 
coordonnée est essentielle.

D. Réponses complémentaires du ministre

Embrayant sur la dernière remarque de M. Maxime 
Prévot, le ministre déclare qu’il assumera ce rôle de 
coordination, tout en respectant les compétences de 
ses collègues, ainsi que la répartition des compétences 
au sein de la Belgique fédérale.

Une des premières actions politiques du ministre 
a été de convoquer une conférence interministérielle 
Travail – Économie, dans le cadre de la réflexion sur 
les mesures de soutien aux secteurs économiques gra-
vement touchés. L’intention du ministre est d’organiser 
régulièrement de telles conférences interministérielles.

L’appel lancé par plusieurs membres pour offrir rapi-
dement des perspectives aux entreprises et aux indé-
pendants et, par extension, au monde économique, a 
été entendu. Ce point sera discuté lors du Comité de 
concertation du 27 novembre. Les travaux préparatoires 
de ce Comité de concertation ont déjà commencé depuis 
plusieurs jours.

En premier lieu, il est important de mettre en place 
des mesures de soutien substantielles et efficaces, afin 
que la relance puisse démarrer prochainement sur une 
base la plus solide possible. Les meilleures mesures 
de relance que nous puissions prendre aujourd’hui 
sont des mesures de soutien aux entreprises et aux 
indépendants. Nous devons à tout prix atténuer autant 
que possible l’impact économique (et social) de la crise 
du coronavirus.

En ce qui concerne les soldes d’hiver, le ministre a 
consulté toutes les parties intéressées à propos d’un 
éventuel report. L’une des organisations consultées 
est Comeos. Cette fédération sectorielle a mené une 
enquête auprès de ses membres après les derniers 
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kwam een sterke omzetdaling tijdens de zomerperiode 
naar voren, van -17 %, -30 % en -5 % in resp. juni, juli 
en augustus 2020. De tegenvallende cijfers waren niet 
enkel te wijten aan de coronamaatregelen, maar ook 
aan het uitstel van de solden, dat verwarring schiep bij 
de consument. Comeos verwacht dat een uitstel van 
de wintersolden zou leiden tot zeer lage verkoopcijfers 
in januari 2021; weinigen zullen immers bereid zijn, na 
de dure feestdagen, om goederen aan volle prijs aan te 
kopen. Dat effect zou nog worden versterkt door het feit 
dat die consument in januari wel zou kunnen genieten 
van kortingen op buitenlandse online platformen.

Uit een bevraging door UNIZO blijkt dan weer dat er 
binnen de sector van de zelfstandige ondernemers geen 
eensgezindheid bestaat over een verschuiving van de 
soldenperiode naar februari. Mode Unie is voorstander 
van zo’n uitstel, terwijl het Neutraal Syndicaat voor 
Zelfstandigen ervoor pleit om geen overhaaste beslis-
singen te nemen en te wachten tot er meer duidelijkheid 
is omtrent de heropening van de niet-essentiële winkels. 
Ook UCM is die mening toegedaan.

In lijn met deze laatste posities zal de minister de 
beslissingen van het Overlegcomité op 27 november 
afwachten en in functie daarvan, en in samenspraak 
met de sectorfederaties, de te nemen maatregelen 
bespreken. Dat kan eventueel een uitstel van de winter-
solden zijn, maar de minister staat ook open voor een 
mogelijke verlenging van de soldenperiode. De minister 
kijkt de indiening van het wetsvoorstel dienaangaande 
van de heer Ducarme graag tegemoet, en herhaalt zijn 
voornemen om samen te werken met het parlement, in 
dit en andere dossiers.

Wat het dossier van de historische liften betreft, heeft 
de subcommissie “liften met historische waarde” tot 
nog toe vier dossiers ontvangen, waarvan er één reeds 
volledig werd afgehandeld. De EDTC staan open voor 
elke oplossing die de veiligheidsaspecten afdekt die 
zij wettelijk dienen te controleren. Op 11 oktober 2019 
heeft een uitgebreid overleg plaatsgevonden over de 
historische liften, waarop de bevoegde overheidsdiensten 
(FOD Economie en FOD WASO), de EDTC, de industrie 
en eigenaarsverenigingen vertegenwoordigd waren. 

Er is ook meermaals overleg geweest met de erfgoed-
administraties. Een van de actiepunten was dat er een 
samenwerking moet zijn tussen de erfgoedadministraties 
en de eigenaarsverenigingen om voorstellen voor de 
modernisering van historische liften over te maken aan 
de FOD Economie. Op die manier zouden bepaalde 
technische oplossingen kunnen worden gevalideerd, 

soldes été. Cette enquête a révélé une forte baisse du 
chiffre d’affaires pendant la période estivale, de -17 %, 
-30 % et -5 % en juin, juillet et août 2020. Les chiffres 
décevants s’expliquaient non seulement par les mesures 
prises dans le cadre de la crise du coronavirus, mais 
aussi par le report des soldes, qui a semé la confusion 
dans l’esprit des consommateurs. Comeos s’attend à ce 
qu’un report des soldes d’hiver entraîne des chiffres de 
ventes très faibles en janvier 2021, car peu de consom-
mateurs seront prêts à acheter des articles au prix fort 
au lendemain des jours de fête qui auront coûté cher. 
Cet effet serait encore renforcé par le fait qu’en janvier, 
ces consommateurs pourraient bénéficier de ristournes 
sur les plateformes en ligne étrangères.

Une enquête d’UNIZO révèle, par contre, qu’il n’y a 
pas de consensus au sein du secteur des entrepreneurs 
indépendants sur un report de la période des soldes en 
février. Mode Unie est favorable à un tel report, tandis 
que le Syndicat neutre des travailleurs indépendants 
préfère ne pas prendre de décisions hâtives et attendre 
que les choses soient plus claires en ce qui concerne 
la réouverture des magasins non essentiels. L’UCM est 
du même avis.

S’alignant sur ces dernières positions, le ministre 
attendra les décisions du Comité de concertation du 27 
novembre et, en fonction de celles-ci et en concertation 
avec les fédérations sectorielles, étudiera les mesures à 
prendre. Il pourrait s’agir d’un report des soldes d’hiver, 
mais le ministre est également ouvert à une éventuelle 
prolongation de la période des soldes. Le ministre attend 
que M. Ducarme dépose la proposition de loi sur le sujet. 
Il réitère son intention de coopérer avec le parlement, 
dans ce dossier comme dans d’autres.

En ce qui concerne le dossier des ascenseurs his-
toriques, la sous-commission “ascenseurs à valeur 
historique” a reçu à ce jour quatre dossiers, dont un a 
déjà été traité dans son intégralité. Le SECT est ouvert 
à toute solution concernant les aspects sécuritaires qu’il 
est légalement tenu de contrôler. Le 11 octobre 2019, 
une vaste consultation a eu lieu sur les ascenseurs 
historiques, à laquelle ont participé les services publics 
compétents (SPF Économie et SPF ETCS), le SECT, 
l’industrie et les associations de propriétaires.

Une concertation a également été organisée à plu-
sieurs reprises avec les administrations du patrimoine, 
d’où il est ressorti notamment qu’il est nécessaire que 
les administrations du patrimoine et les associations 
de propriétaires collaborent en vue de soumettre au 
SPF Économie des propositions concernant la moder-
nisation des ascenseurs historiques. Cela permettrait 
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waardoor iedereen ze later in gelijkaardige situaties 
kan toepassen.

De minister is op de hoogte van het voorstel van 
resolutie omtrent dit dossier (DOC 55 1496), en reikt 
ook op dit punt de hand aan het parlement. Hij zal deze 
kwestie opvolgen en de nodige stappen zetten. Zo nam 
hij reeds contact op met de eigenaarsverenigingen.

Tot besluit van zijn betoog benadrukt de minister 
zijn volledige betrokkenheid en herhaalt hij zijn bekom-
mernis voor de economische toestand. Hij stelt dat 
de verschillende sectoren zullen moeten ondersteund 
blijven worden, desgevallend met gerichte maatregelen, 
afgestemd op de specifieke kenmerken van bepaalde 
sectoren, zoals de reis- en horecasector, maar ook 
bijvoorbeeld de culturele sector. Hij wil daarbij werken 
op basis van het regeerakkoord en in overleg met de 
bevoegde federale ministers en de deelstaten, alsook 
in goede verstandhouding met het parlement, meerder-
heid én oppositie.

E. Specifieke vragen en antwoorden met betrekking 
tot de begrotingskredieten

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) stelt vast dat de 
werkingskosten voor communicatie worden verdubbeld, 
wat erop duidt dat de regering inderdaad meer werk wil 
maken van sensibilisering en informatiecampagnes. 
Dit valt toe te juichen. Kan de minister de analyses met 
betrekking de te voeren campagnes alsook de resultaten 
van gevoerde campagnes delen met het parlement?

In de vraag van mevrouw Muylle over de diensten-
concessie voor de bezorging van kranten en tijdschriften 
aan bpost was sprake van een verlenging tot eind 2022. 
In de begroting staat echter dat die verlenging tot 2024 
werd toegekend. Kan de minister dit verklaren?

Er wordt jaarlijks 550 000 euro uitgetrokken voor een 
Steunpunt Hoeveproducten in het kader van de duur-
zame ontwikkeling en de circulaire economie. Waarom 
krijgt juist dit organisme steun? Op welke basis werd 
dat bepaald? Het betreft hier toch een zeer fors bedrag.

De werkingskosten van de BMA zullen worden ver-
hoogd. Het lid vraagt zich echter af of deze verhoging 
toereikend zal zijn in het licht van de ambitieuze beleids-
plannen op dit punt.

Ook voor de Economische Inspectie valt een verhoging 
van de werkingskosten en van de forfaitaire vergoedingen 

de valider certaines solutions techniques, de sorte que 
chacun puisse les appliquer ultérieurement dans des 
situations similaires.

Le ministre est au courant de la proposition de réso-
lution relative à ce dossier (DOC 55 1496) et tend éga-
lement la main au parlement sur ce point. Il suivra cette 
affaire et entreprendra les démarches nécessaires. Il a 
déjà pris contact avec les associations de propriétaires.

En conclusion de son exposé, le ministre réitère son 
plein engagement et rappelle qu’il est préoccupé par la 
situation économique. Il déclare que les différents sec-
teurs devront continuer à être soutenus, le cas échéant 
par des mesures ciblées et adaptées aux spécificités 
de certains secteurs, comme le secteur des voyages et 
le secteur horeca, mais aussi, par exemple, le secteur 
culturel. À cet égard, il entend travailler sur la base de 
l’accord de gouvernement et en concertation avec les 
ministres fédéraux compétents et les entités fédérées, 
ainsi qu’en bonne intelligence avec le parlement, la 
majorité et l’opposition.

E. Questions spécifiques et réponses concernant 
les crédits budgétaires

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) observe que les coûts 
de fonctionnement de la communication doublent, ce 
qui indique que le gouvernement entend effectivement 
intensifier les campagnes de sensibilisation et d’infor-
mation. Il faut s’en féliciter. Le ministre peut-il partager 
avec le Parlement les analyses relatives aux campagnes 
à mener et les résultats des campagnes menées?

La question de Mme Muylle sur la concession de 
services pour la livraison de journaux et de périodiques 
à bpost faisait référence à une prolongation jusqu’à la fin 
de l’année 2022. Toutefois, le budget indique que cette 
prolongation a été accordée jusqu’en 2024. Le ministre 
peut-il expliquer cette prolongation?

Un montant annuel de 550 000 euros sera accordé 
à un point de contact pour les produits de la ferme 
dans le cadre du développement durable et de l’éco-
nomie circulaire. Pourquoi cet organisme en particulier 
bénéficiera-t-il de ce soutien? Sur quelle base a-t-elle 
été choisi? Il s’agit d’une très grosse somme d’argent.

Les coûts de fonctionnement de l’Autorité belge de 
la Concurrence (ABC) seront augmentés. Toutefois, 
l’intervenante se demande si cette augmentation sera 
suffisante à la lumière des projets politiques ambitieux 
à cet égard.

Pour l’Inspection économique également, on constate 
une augmentation des frais de fonctionnement et des 
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te noteren. Voor de forfaitaire vergoedingen wordt die 
verhoging geconcretiseerd, maar voor de werkingskosten 
is dat amper of niet het geval. Hoe gaat de Economische 
Inspectie dat precies invullen?

De minister geeft aan dat de werkingskosten voor com-
municatie inderdaad zijn toegenomen. Dit kan worden 
verklaard door het feit dat de begroting “communicatie 
2020” slechts gedeeltelijk door de vorige regering in 
lopende zaken werd gebruikt wegens de COVID-crisis. 
Deze verhoging van het “communicatie”-budget is dus 
een uitstel van de voorlichtingscampagnes. Zo is het 
de bedoeling om een informatiecampagne te organi-
seren over beleggingsfraude en andere online fraude. 
Iedereen zal op de hoogte zijn van de resultaten van 
deze toekomstige campagnes.

De datum van de dienstenconcessie voor de bezor-
ging van kranten en tijdschriften is wel degelijk 2024. 
De datum van 2024 wordt verklaard door het feit dat 
het gaat om een meerjarenbegroting tot 2024. Voor het 
overige verwijst de minister naar het antwoord op de 
mondelinge vraag.

Er wordt jaarlijks 550 000 euro uitgetrokken voor 
een Steunpunt Hoeveproducten in het kader van de 
duurzame ontwikkeling en de circulaire economie. Het 
betreft, inderdaad, een fors bedrag. Deze activiteit wordt 
voortgezet uit de periode voor de minister aantrad. Het 
biedt ondersteuning aan de land- en tuinbouwsector en 
maakt deel uit van de circulaire economie en duurzame 
ontwikkeling.

De Economische Inspectie werd inderdaad versterkt 
voor de verschillende bijkomende opdrachten die haar 
werden toevertrouwd: 13 aanwervingen op B-niveau 
(controleur) en 7 aanwervingen op A-niveau (inspecteur): 
etikettering van levensmiddelen, bescherming B2B, 
reiscontrole, economische fraude, tienjarige wettelijke 
aansprakelijkheid.

De extra middelen hebben betrekking op de reiskosten 
van nieuw aangeworven controleurs.

De strijd tegen de overmatige schuldenlast is een 
van de prioriteiten van de minister en moet tijdens deze 
regeerperiode leiden tot ambitieuze hervormingen die het 
welzijn van de burgers, met name de meest kwetsbare 
bevolkingsgroepen, zullen verbeteren. Hervormingen 
van de regelgeving vereisen niet noodzakelijkerwijs 
extra overheidsmiddelen.

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) komt terug op 
de vermindering van de publieke tewerkstelling, die in 2021 
46 miljoen euro moet opbrengen. Dit vertegenwoordigt 

rémunérations forfaitaires. Pour les rémunérations for-
faitaires, cette augmentation se concrétisera, mais pour 
les frais de fonctionnement, ce ne sera guère le cas, 
voire pas du tout. Comment l’Inspection économique 
va-t-elle concrétiser cette opération exactement?

Le ministre indique que les coûts de fonctionnement 
pour la communication ont effectivement augmenté. Cela 
peut s’expliquer par le fait que le budget “communication 
2020” n’a été que partiellement utilisé par le gouvernement 
précédent en affaires courantes en raison de la crise 
COVID. Cette augmentation du budget “communication” 
résulte donc d’un report des campagnes d’information. 
Par exemple, l’intention est d’organiser une campagne 
d’information sur les fraudes en matière de placements 
et sur d’autres fraudes en ligne. Tout le monde connaîtra 
les résultats de ces futures campagnes.

La date de la concession de service pour la livraison 
des journaux et des magazines est en effet fixée à 2024. 
La date de 2024 s’explique par le fait qu’il s’agit d’un 
budget pluriannuel jusqu’en 2024. Pour le surplus, le 
ministre renvoie à sa réponse à la question orale.

Un montant de 550 000 euros par an sera destinés à 
un point de contact pour les produits de la ferme dans 
le cadre du développement durable et de l’économie 
circulaire. C’est, en effet, une somme considérable. Cette 
activité entamée avant l’entrée en fonction du ministre 
est poursuivie. Elle vise à soutenir le secteur agricole 
et horticole et s’inscrit dans le cadre de l’économie 
circulaire et du développement durable.

L’inspection économique a en effet été renforcée 
pour les différentes tâches supplémentaires qui lui ont 
été confiées: 13 recrutements au niveau B (contrôleur) 
et 7 recrutements au niveau A (inspecteur): étiquetage 
alimentaire, protection B2B, contrôle des voyages, fraude 
économique, responsabilité civile décennale.

Les ressources supplémentaires couvriront les frais 
de voyage des contrôleurs nouvellement recrutés.

La lutte contre le surendettement est l’une des prio-
rités du ministre et induire, sous l’actuelle législature, 
des réformes ambitieuses qui amélioreront le bien-être 
des citoyens, en particulier des classes sociales les plus 
vulnérables de la population. Les réformes réglementaires 
ne nécessitent pas nécessairement des ressources 
publiques supplémentaires.

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) revient sur la réduc-
tion de l’emploi public, qui devrait rapporter 46 millions 
d’euros en 2021. Cela représente environ 760 emplois 
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ongeveer 760 verloren jobs, enkel voor volgend jaar. 
Tegen 2024 zouden tot 5 000 jobs kunnen verloren gaan 
bij de federale overheid.

De FOD Economie komt niet ongeschonden uit deze 
besparingsoefening. De algemene directie “Statistiek 
en Economische Informatie” moet een besparing van 
300 000 euro slikken, terwijl in de beleidsnota nochtans 
staat te lezen dat “[betrouwbare] statistieken en data 
[…] cruciaal [zijn] om beleidsmakers, ondernemingen, 
burgers, onderzoekers en journalisten te ondersteunen 
bij hun beslissingen en onderzoek”. Voor de algemene 
directie “Kwaliteit en Veiligheid” beloopt de besparing 
218 000 euro. Voor de beheersorganen is de besparing 
nog drastischer: 3,4 miljoen euro voor personeelskosten.

Eerder gaf de minister aan dat die besparingen slechts 
bijkomende taken zouden treffen, alsook slechts het 
uitstel van minder belangrijke dossiers tot gevolg zouden 
hebben. Vindt de minister het werkelijk opportuun om te 
snijden in publieke tewerkstelling, nu de coronacrisis zo 
duidelijk het cruciale belang daarvan heeft aangetoond? 
Kan de minister garanderen dat die besparingen niet 
zullen leiden tot een verhoging van de werkdruk voor 
het overblijvende personeel? Kan de minister tot slot 
enkele voorbeelden geven van “bijkomende taken” en 
“minder belangrijke dossiers”, en dit voor elk van de 
eerder aangehaalde diensten?

In zijn beleidsverklaring stelt de minister dat “[de] strijd 
tegen overmatige schuldenlast (…) tijdens deze legisla-
tuur een van mijn prioriteiten [zal] zijn. Dat onderwerp 
ligt me na aan het hart en is een van de belangrijkste 
vraagstukken in deze tijden van economische crisis”. 
Als dat zo is, waarom vertaalt zich dat dan niet in de 
begroting? De middelen die voor de strijd tegen de 
overmatige schuldenlast worden uitgetrokken blijven 
stabiel over de hele regeerperiode. Hoe gaat de minister 
die strijd opvoeren, zonder extra geld uit te geven? Kan 
hij garanderen dat de werkdruk voor de met dit dossier 
gelaste ambtenaren niet zal stijgen?

De heer D’Amico wil voorts nog vernemen waarom 
de dotatie aan de BMA en het Federaal Planbureau 
in 2021 zal verminderen. Wat de BMA betreft, is die 
vermindering des te opmerkelijker nu de minister van 
plan is de richtlijn (EU) 2019/1 tot toekenning van be-
voegdheden aan de mededingingsautoriteiten van de 
lidstaten voor een doeltreffendere handhaving en ter 
waarborging van de goede werking van de interne 
markt, in Belgisch recht om te zetten. Welke gevolgen 
zal die verminderde dotatie op het terrein hebben? En 

perdus, uniquement pour l’année prochaine. D’ici 2024, 
jusqu’à 5 000 emplois pourraient être perdus au sein 
des autorités publiques fédérales.

Le SPF Économie ne sortira pas indemne de ces 
économies. La Direction générale des statistiques et 
de l’information économique doit réaliser des écono-
mies à hauteur de 300 000 euros bien qu’on lise dans 
la note de politique: “Des statistiques et des données 
fiables sont d’une importance cruciale afin de soutenir 
les décideurs politiques, les entreprises, les citoyens, 
les chercheurs et les journalistes, dans leurs choix et 
leurs recherches”. Pour la direction générale “Qualité 
et sécurité”, les économies s’élèveront à 218 000 euros. 
Pour les organes de gestion, les économies seront 
encore plus importantes: 3,4 millions d’euros en frais 
de personnel.

Précédemment, le ministre a indiqué que ces écono-
mies ne concerneraient que des tâches supplémentaires 
et n’entraîneraient que le report de dossiers moins impor-
tants. Le ministre estime-t-il vraiment qu’il est opportun 
de procéder à des coupes dans l’emploi public alors que 
la crise du coronavirus a si clairement souligné que son 
importance était cruciale? Le ministre peut-il garantir 
que ces réductions n’entraîneront pas d’augmentation 
de la charge de travail du personnel restant? Enfin, le 
ministre peut-il donner quelques exemples de “tâches 
supplémentaires” et de “dossiers moins importants” pour 
chacun des services précités?

Dans son exposé d’orientation politique, le ministre 
indique ce qui suit: “La lutte contre le surendettement 
sera une de mes priorités pendant la législature. C’est 
un sujet qui me tient à cœur, et qui est des plus impor-
tants en cette période de crise économique”. Si c’est 
vraiment le cas, pourquoi cela ne se traduit-il pas dans 
le budget? Les ressources allouées à la lutte contre 
le surendettement resteront stables tout au long de la 
législature. Comment le ministre va-t-il intensifier cette 
lutte sans dépenser d’argent supplémentaire? Peut-il 
garantir que la charge de travail des fonctionnaires 
chargés de ce dossier n’augmentera pas?

M. D’Amico voudrait également savoir pourquoi la 
dotation destinée à l’Autorité belge de la Concurrence 
(ABC) et au Bureau fédéral du plan diminuera en 2021. 
En ce qui concerne l’ABC, cette réduction est d’autant 
plus remarquable que le ministre entend transposer 
en droit belge la directive (UE) 2019/1 visant à doter 
les autorités de concurrence des États membres des 
moyens de mettre en œuvre plus efficacement les règles 
de concurrence et à garantir le bon fonctionnement du 
marché intérieur. Quelles seront les conséquences de 
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hoe hebben de BMA en het Federaal Planbureau ge-
reageerd op dit beleidsvoornemen?

Het regeerakkoord stelt dat “[wetenschappelijk] on-
derzoek en dataverzameling met betrekking tot diep-
zeemijnbouw […] verder [wordt] ondersteund”. Nochtans 
blijkt uit de begroting dat de financiering van de studies 
naar de eventuele gevolgen op het zeemilieu van de 
exploitatie van de natuurlijke rijkdommen van het con-
tinentaal plat met 300 000 euro zal afnemen. Hoe valt 
dat te rijmen? Is de minister zich bewust van de impact 
die de diepzeemijnbouw heeft op de biodiversiteit van de 
oceaanbodem? Welke coalitiepartner heeft dit punt wil-
len maken, en wat was de reactie daarop van de groene 
partijen, die in het verdelen immers de kwetsbaarheid 
van de oceaanbodem en de risico’s van diepzeemijn-
bouw benadrukten.

De minister geeft aan dat generaliter over de bespa-
ringen knopen moeten worden doorgehakt binnen de 
FOD teneinde de taakverdeling zo goed mogelijk te 
kunnen aanpassen naargelang de prioritaire behoeften. 
De werkzaamheden die erop gericht zijn een even-
wichtig besparingsplan voor te stellen dat de prioritaire 
opdrachten niet in het gedrang zou mogen brengen, zijn 
nog aan de gang in de diensten.

De besparingen mogen het belang van de FOD 
Economie en de strategische plaats ervan binnen de 
federale administraties niet in het gedrang brengen. 
Het gaat echter om een oefening waartoe de regering 
heeft beslist en waaraan men zich niet kan onttrekken. 
Inzake de verdeling van de verlagingen van de uitgaven 
zal men dus realistisch en pragmatisch moeten zijn.

Wat de vraag over het wetenschappelijk onderzoek 
betreft, verwijst de minister naar de staatssecretaris 
voor Relance en Strategische Investeringen, belast met 
Wetenschapsbeleid, toegevoegd aan de minister van 
Economie en Werk.

III. — ADVIES

Met 9 tegen 6 stemmen brengt de commissie een 
gunstig advies uit over sectie 32 – FOD Economie, 
KMO, Middenstand en Energie (partim: Economie) van 
het ontwerp van algemene uitgavenbegroting voor het 
begrotingsjaar 2021.

cette réduction de la dotation sur le terrain? Et comment 
l’ABC et le Bureau fédéral du plan ont-ils réagi à ces 
intentions politiques?

On lit dans l’accord de gouvernement: “La recherche 
scientifique et la collecte de données concernant l’exploi-
tation minière des grands fonds marins sera davantage 
soutenue”. Or, il ressort du budget que le financement 
des études sur l’impact éventuel sur le milieu marin 
de l’exploitation des ressources naturelles du plateau 
continental sera réduit de 300 000 euros. Comment peut-
on concilier ces deux faits? Le ministre est-il conscient 
de l’impact de l’exploitation minière des grands fonds 
marins sur la biodiversité des fonds marins? Quel est le 
membre de la coalition qui a voulu faire valoir ce point, 
et quelle a été la réaction des partis écologistes qui, 
par le passé, ont en effet souligné la vulnérabilité des 
fonds marins et les risques de l’exploitation minière des 
grands fonds marins.

Le ministre indique que, de manière générale, les 
économies doivent encore faire l’objet d’arbitrages au 
sein du SPF, afin de pouvoir adapter au mieux la réparti-
tion des tâches, en fonction des besoins prioritaires. Le 
travail visant à proposer un plan d’économies équilibré, 
qui ne devrait mettre à mal les missions prioritaires, est 
encore en cours au sein des services.

Les économies ne doivent pas remettre en cause 
l’importance du SPF Économie, ni sa place stratégique 
au sein des administrations fédérales. Il s’agit cependant 
d’un exercice décidé par le gouvernement, auquel il n’est 
pas possible de déroger. Il faudra donc être réaliste et 
pragmatique dans la répartition de ces réductions de 
dépenses.

Pour la question qui concerne la recherche scien-
tifique, le ministre renvoie au secrétaire d’état pour la 
Relance et les Investissements stratégiques, chargé de 
la Politique scientifique.

III. — AVIS

La commission émet, par 9 voix contre 6, un avis 
favorable sur la section 32 – SPF Économie, PME, 
Classes moyennes et Énergie (partim: Économie) du 
projet de budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2021.
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De naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Stefaan Van Hecke, Albert Vicaire

PS: Hugues Bayet, Patrick Prévot, Leslie Leoni

MR: Denis Ducarme

CD&V: Leen Dierick

Open Vld: Kathleen Verhelst

sp.a: Kris Verduyckt

Hebben tegengestemd:

N-VA: Michael Freilich, Katrien Houtmeyers, Anneleen 
Van Bossuyt

VB: Erik Gilissen, Reccino Van Lommel

PVDA-PTB: Roberto D’Amico

Hebben zich onthouden:

Nihil.

    De rapporteur,          De voorzitter,

 Patrick PRÉVOT Stefaan VAN HECKE

Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Stefaan Van Hecke, Albert Vicaire

PS: Hugues Bayet, Patrick Prévot, Leslie Leoni

MR: Denis Ducarme

CD&V: Leen Dierick

Open Vld: Kathleen Verhelst

sp.a: Kris Verduyckt

Ont voté contre:

N-VA: Michael Freilich, Katrien Houtmeyers, Anneleen 
Van Bossuyt

VB: Erik Gilissen, Reccino Van Lommel

PVDA-PTB: Roberto D’Amico

Se sont abstenus:

Nihil.

 Le rapporteur, Le président,

 Patrick PRÉVOT Stefaan VAN HECKE
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